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Amerikas Latviešu apvienības kongress
ir ASV latviešu sabiedrības aktīvāko pārstāvju

gadskārtējā tikšanās, kurā tiek lemts par apvienības 
darbības virzieniem nākamajam gadam.

Kongress šogad notiks virtuāli Zoom un Facebook 
platformās, no 2020. gada 23. oktobra plkst. 11.00 pēc 
ASV austrumkrasta laika – 24. oktobra pēcpusdienai. 
Kongresa programma ietvers ASV latviešu organizāciju 

pārstāvju tikšanos un balsošanu par kopīgajām 
iniciatīvām; darba grupas par izglītības, kultūras un 

Baltijas valstu drošības jautājumiem; kā arī informatīvas 
intervijas vai lekcijas plašākai ASV latviešu publikai.

Detalizēta programma būs atrodama
Amerikas Latviešu apvienības mājaslapā oktobra sākumā:

http://www.alausa.org.

Valsts prezidents atklāj 
pirmo Laimes koku parku pasaulē

19. septembrī Valsts prezidents Egils Levits, atbalstot Pasaules talku un iestādot pirmo koku, Valdemārpilī atklāja pirmo 
Laimes koku parku. „Šis parks ir daļa no Lielās Talkas kustības, un tas ir latviešu devums pasaulei. Šī ir ilgtspējīga kustība, kas 
sākusies tieši Latvijā, un to pārņēmušas jau 180 valstis visā pasaulē,” teica Valsts prezidents un aicināja, stādot Laimes kokus,  
ikvienu padomāt par to, ko mums nozīmē zaļa Latvija un zaļā domāšana, aicināja pārdomāt savu attieksmi pret dabu // Foto 
autors: Ilmārs Znotiņš, Valsts Prezidenta kanceleja  

Baltkrievijas pretestības kustība pelnījusi 
Sacharova balvu

tā pievienoties šai nominācijai,    
un to nolēmušas atbalstīt arī liberāli 
centriskā polītiskā grupa Renew 
Europe un Sociālistu un demokra-
tu progresīvās aliances grupa.

Apvienotajā pieteikumā Sacha-
rova balvai tiek nominēta Balt krie-
vijas demokratiskā opozicija, ko 
pārstāv Koordinācijas padome un 
tās iniciātores Svetlana Tichanov-
ska, Svetlana Aļeksijeviča, Marija 
Koļesņikova, Olga Kovaļkova, Ve -
ronika Cepkalo, kā arī  polītiskie 
un pilsoniskās sabiedrības aktīvisti 
Ser gejs Tichanovskis, Aless Bja ļat-
skis, Sergejs Duļevskis, Stepans 
Pu  tilo, Mikola Statkevičs un Pāvels 
Sevjarinets.

Eiropas Tautas partijas grupa, 
izvirzot Baltkrievijas opoziciju un 
tās līderus Sacharova balvai, no -
rāda, ka Eiropas Savienības kai-
miņvalstī notiek miermīlīga de -
mo kratiska revolūcija – pēc dau-
dzu gadu desmitu klusēšanas ir dzi-
musi jauna pilsoniskā nācija, kas 
pieprasa demokratiskas pārmaiņas 
valstī. Demokratisko revolūciju 
virza baltkrievu tautas vēlme lemt 
pašai par sevi, brīvi un godīgi 
ievēlēt savus līderus un uzņemties 
atbildību par savas valsts nākotni.

(Vairāk lasiet 12. un 13. lpp.)

Eiropas Parlamenta deputāte 
Sandra Kalniete:  "Baltkrievu tau-
tas cīņa par demokratiju un brī-
vām un godīgām vēlēšanām ir 
jāatbalsta visiem iespējamiem 
līdzekļiem, sniedzot kā praktisku, 
tā morālu atbalstu, tādēļ Eiropas 
Tautas partijas grupa akadēmiķa 
Andreja Sacharova vārdā no  sauk-
to balvu šogad aicina piešķirt Balt-
krievijas demokratiskajai opozi-
cijai un tās līdeŗiem.”

Lai demonstrētu plašu starptau-
tisku atbalstu jaunai, demokratis-
kai Baltkrievijai, Eiropas Tautas 
partijas grupa aicināja arī citas po -
lītiskās frakcijas Eiropas Parla men-

Sandra Kalniete
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Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz «Laiks» Inc. vārda
Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

«LAIKA» abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $50.00
 6 mēnešiem........ASV $100.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ...... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ......... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ......... 3 mēneši $75.00
 6 mēneši $150.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs 3 mēneši $93.00
 6 mēneši $186.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts

Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā
Abonēšanas maksa ASV dolaros:

3 mēn. US $ 50.00
6 mēn. US $ 100.00

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Sarīkojumu un dievkalpojumu ziņas sūtīt Inesei Zaķis
e-pasts: rigaven@aol.com

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com
Ja vēlaties saņemt vairāk informācijas par avīzi,
lūdzu, zvaniet LAIKA ASV tālr.: 727 385-4256

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - JAN, 1ST WK - MAY,
LAST WK - JUN; LAST WK - DEC

L A S Ī T Ā J U  B A L S I S

I N T E R E S A N T I ,  V A I  N E ?

«Šosezon
ceļosim ar

upju kuģiem»
Jūsu Inese

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Nedēļas gudrība
“Melu tēvs neapšaubāmi ir velns, taču aiz nolaidības viņš 

nav patentējis savu ideju, un tagad viņa pasākums stipri cieš 
konkurences dēļ.”

Henrijs Šovs, amerikāņu humorists (1818–1885)

Nedēļas teikums
“Man arī gribas ticēt, ka mūsu svaigais gaiss, zaļā vide un 

veselīgā pārtika dara savu. Un mūsu griķi, protams, ir 
vislabākie!”

Krišjānis Kariņš, Ministru prezidents

Padomāsim 
dziļāk!

Rakstām par J. Lorenca “ne -
dēļas teikumu”, kur viņš piemin 
bieži dzirdēto kritiku par kustību 
“Black Lives Matter”. Šie vārdi it 
kā norāda, ka šīs kustības at -
balstītāji nesaprot vai noliedz, ka 
visas dzīvības ir saudzējamas.  
Visiem tiem, kas atkārto šo 
“dziļo gudrību”, vēlos atgādināt 
okupācijas gadus, kad gājām 
demonstrācijās un skaļi saucām 
“Freedom for Latvia!” Vai kāds 

to  reiz augstprātīgi aizrādīja, ka 
ir arī tāda Polija, Tibeta, Ungārija 
un citas valstis bez brīvības? Vai 
kāds mums pārmeta, ka mēs 
vērtējam citu tautu brīvību ma -
zāk nekā savējo? Ja kāds dzied 
“God Bless America”, vai šķen-
dējamies un aizrādām, ka Die -
vam ir jāsvētī visas tautas?  Kus-
tību “Black Lives Matter” atbalsta 
neskaitāmi tūkstoši – melni, balti, 
brūni, jauni un veci visās pa -
saules malās.  Apgalvojums, ka 
šie cilvēki nesaprot un netic, ka 
visas dzīvības ir vienlīdzīgi vēr-
tīgas, ir neloģisks un pat dziļi 

Par il gelato  un 
citiem priekiem

Kas mani iepriecina visvairāk? 
Brīdis, kad saņemu Laiku – tas 
padara dienu skaistu un sau -
lainu, mājīgi patīkamu...

Izlasīju Dr. Viļa Mileiko kār -
dinošo rakstu par saldējumu.

Katru  gadu ar  sievu pavadām 
vairākas nedēļas Sicīlijā. Un 
jāatzīst, ka visgaršīgākais saldē-
jums il geleto ir tieši Sicīlijas 
mazajā pilsētiņā Montallegro. To 
gatavo no vietējām svaigām 
izejvielām un pārdod kafejnīcā, 
kas nosaukta īpašnieku mīļotā 
dziedātāja Barry White vārdā. 
Aprakstīt, kā  tas  garšo, ir  grūti, 
bet izbaudīt il gelato mazās 
pilsētiņas  kafejnīcā (bieži sauktā 
vienkārši par “bar”) – tas iegūst 
pavisam citu nozīmi. Kafejnīcā 
skan tik daudz  valodu: italiešu, 
sicīliešu, vācu, franču, krievu, 
poļu, jā,  arī latviešu, spāņu.

Jāteic, ka Dr. V. Mileiko ļoti   
labi pazīstu kā  kollēgu un drau-
gu. Viņš   runā italiski, bet   es 
esmu mūžīgais italiešu valodas 
students! Neskatoties uz to, 
“laužos” tik  uz  priekšu un daru 
to  ar  prieku. Tas ir  izaicinājums 
un neviltota italiešu valodas 
mīlestība. 

Gaidu, kad būs   vaļā robežas   
uz Eiropu. Mani netraucē gai dī-
šana, jo vienmēr esmu aizņemts, 
mērķtiecīgi kaut   ko risinot, un 
visu laiku kustos. Galvenais –  
nedrīkst sūdzēties, īgņoties par 
to, kas  notiek  visapkārt.

JĀNIS J. DIMANTS, Jr.

Saistībā ar modi un stiliem, šķiet, vienmēr pastāvējuši nerakstīti 
likumi. Kas notiek, ja mēģina tos pārkāpt? Teiksit, ka labāk 
nemēģināt? Bet varbūt tomēr mēģināt, kaut vai tāpēc vien, lai 
atšķirtos no citiem?

Viena no pašsaprotamām lietām ir tā, ka laulājoties sievietes kāzu 
kleitai jābūt baltā krāsā. Un vēl, protams, arī plīvuram. Taču, 
aplūkojot pagājušā gadsimta 30.gadu fotografijas, kas bija Latvijas 
pirmās brīvvalsts ziedu laiki, jāsecina, ka līgavas šos nerakstītos liku-
mus pārkāpušas jau toreiz! Turklāt tie nebija vis atsevišķi gadījumi.

Ir grūti pateikt, kas tam bijis par iemeslu, taču viens gan ir apgal-
vojams droši: modes žurnāli latvietēm bija pieejami jau pagājušā 
gadsimta 20.gados, piemēram, “Elegantā Rīga”. Daudzos preses 
izdevumos tika publicēti plaši apraksti par jaunākajām modes 
vēsmām – tādos, kā “Atpūta”, “Nedēļa”, “Svari”, “Pēdējā Brīdī”, 
“Latvijas Illustrētais laikraksts” un citos.

Pirmās brīvvalsts laikā augstākā līmeņa šuvējas dēvēja par 
modistēm vai drēbniekmeistarēm, un viņu sniegtie pakalpojumi 
bija ļoti dārgi, taču kaut reizi mūžā šo dāmu pakalpojumus izmanto-
jusi vai katra sieviete. Parasti šī vienīgā reize iekrita, gatavojoties 
kāzām. Visticamāk, ka izvēloties starp to, ko atļauj naudasmaks un 
ko nākamā sieva vēlētos vilkt mugurā pašas kāzās, modiste ieteica 
vislabāko variantu.

LĀSMA GAITNIECE

apvainojošs.  Vai nebūtu gudrāk 
atmest seklu polemiku (black 
lives/all lives) un tā vietā padomāt 
par vēsturi, ilgstošām netais nī-
bām un pienākumu veidot la -
bāku nākotni?

Zvārguļu un
Tatarsky-Lagzdiņa  ģimenes

Arī šai līgavai pagājušā gad-
simta 30.gados ir melna kāzu 
kleita un nav plīvura. Leon-
tīne Lavīze (dzimusi Ābeltiņa) 
un Harijs Fricis Čaibeļi

Melna kāzu kleita. Modes tendence 
vai vēlme atšķirties?
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MĀRIS 
BRANCIS

2021. gada kalendārs:  ................... gab.     US $22.00….........…............

Piesūtīšana: ASV – par pirmo US $3.00
Par katru nākamo uz to pašu adresi US $1.50

Ārpus ASV – par katru US $3.50 (NB! Maksa ASV dolaros), tai skaitā pasta izdevumi

Kopā................................................              US $....................................................

Vārds, uzvārds ...................................................................................................................................

Adrese ................................................................................................................................................

Tālr.: ...........................................  E-pasts .........................................................................................

Kalendārus var iegādāties par USD 22,– plūs pasta izdevumi,
rakstot čeku Latvian Newspaper Laiks 50 Sternberger Ave,

unit 5 Long Branch, NJ 07740

Kalendāra izdošanu atbalsta

Laika Mākslas kalendārs
"Četri gadalaiki Rīgas dārzos"

Dāvājiet saviem bērniem, mazbērniem un cittautu draugiem!

Laika Mākslas 
kalendārs 2021
Šoreiz Jūs ievedīs Rīgas dārzu 
pasaulē, arī tādā, ko nepazīst pat 
katrs rīdzinieks. Kalendāra tēma 
šogad – "Četri gadalaiki Rīgas 
dārzos". Vai Jūs esat bijuši, pie -
mēram, dabas parkā "Piejūra" 
Mangaļsalā un Buļļos? Vai sen 
redzējāt Vērmaņdārza lauvas 
rožu laikā? Uz kalendāra vāka 
šogad neparasti krāšņā puķu-
dobe pie mūsu Baltā nama – 
Rīgas Operteātra. Un vēl pastai-
gas pa Mežaparku, Esplanādi...

Pastaigāsimies un priecāsimies 
kopā! Ik mēnesi Jūsu mājās būs 
gabaliņš skaistās, mīļās Rīgas.

Pasaules latviešu mākslas sa -
vienība (PLMS) izsaka pateicību 
par organizācijas atbalstu un 
dalību tās pilnveidošanā! Mēs 
augstu novērtējam Jūsu klātesa-
mību mūsu radošajā darbībā.

Lai arī šis gads atnesis daudz 
līdz šim nepieredzētu izaicinā ju-
mu,  gaidot publiskās program-
mas atgriešanos, Pasaules lat vie šu 
mākslas centrs (PLMC) Cēsīs 
aicina uz virtuālu ceļojumu pa 
Sīpoliņa galeriju, apskatot dar-
bus no pastāvīgās kollekcijas, kā 
arī izcilo latviešu diasporas māk-
slinieku Edvīna Strautmaņa (ASV), 
Niklāva Strunkes (Zviedrija), 
Imanta Tillera (Austrālija), Kārļa 
Rēkevica (ASV), un citu jaun-
iegūtos mākslas darbus.

Kopā ar PLMC esam ļoti 
gandarīti par 2019. gadā pa -
veikto: 

 Atklāta Jāņa Mintika pie-
miņas izstāde Pasaules latviešu 
mākslas centrā Cēsīs;

 Sīpoliņa galerijā izrādīta Cēsu 
Mazā tēatŗa viesizrāde “Antālija”;

 dalība Eiropas Mūzeju naktī 
2019;

 Kārļa Kanderovska vadībā 
rīkotas dažādas kultūras aktīvi-
tātes, iesaistot ne tikai vietējos 
iedzīvotājus, bet arī lielu skaitu 
Latvijas un ārvalstu viesu;

 Šā gada 18. jūnijā Latvijas 

Valsts prezidents Egils Levits, 
turpinot savu iniciātīvu apmek-
lēt Latvijas kultūrtelpas, viesojās 
Pasaules latviešu mākslas centrā 
Cēsīs.

Līdz ar pandēmijas radīto iero-
bežojumu atcelšanu, PLMS ak -
tīvi atsāk 2020. gadā plānoto 
pasākumu īstenošanu. Tā, pie  mē-
ram, š.g. 3. jūlijā tika at  klāta 
Rolanda Kaņepa (ASV) izstāde.

Pasaules latviešu mākslas centrs 
Cēsīs patiesi  īsā laika posmā ir 
kļuvis par nozīmīgu iestādi Lat -
vijas kultūras dzīvē. Šī vieta pa -
veŗ iespēju sanākt kopā un vei-
dot atvērtu dialogu starp Latvijas 
un diasporas māksliniekiem un 
publiku. PLMC sniedz arī iz  glī-
tojošas programmas Latvi jas 
bērniem.

Jūsu ziedojumi nodrošina  ne 
tikai mākslas kollekciju kvali-
tātīvu glabāšanu un izstādīšanu, 
bet arī nosedz darbinieku atal-
gojuma samaksu un ēkas uztu-
rēšanas izmaksas.

Paldies, ka esat kopā ar mums! 
Mēs Jūs sirsnīgi aicinām arī 
turpmāk atbalstīt PLMS aktīvi-
tātes, un  ceram uz turpmāku 
sadarbību, lai īstenotu nākotnes 
radošos sapņus!

Ar cieņu 
VIJA ZUNTAKA BĒRZIŅA,

PLMS priekšsēde

Godātie mākslas cienītāji!

Lūdzam sūtīt dāvinājumus PLMS kasierei:
 Čekus: Daina Ledins, 1857 Log Ridge Trail, Tallahassee, Fl 32312 

USA (Lūdzu, pievienojiet PLMS ziedojuma anketu);
 elektroniski: lūdzu, lietojiet QuickPay at Zelle, norādot e-pasta 

adresi daina.ledins@gmail.com

Izstāde, par kuŗu gribas pa -
runāt, gan jau ir slēgta, lai dotu 
vietu citai, taču tā joprojām laiku 
pa laikam liek par sevi atcerēties, 
kaut arī skatīta turpat pirms 
nepilna mēneša. Tāpēc arī ta -
pušas šīs pārdomas.

Runa ir par Rolanda Kaņepa 
gleznu izstādi Pasaules latviešu 
mākslas centra galerijā Cēsīs. 
Mākslinieks ir ārkārtīgi sav da-
bīga un diskutabla personība, 
kādas negadās bieži pat pasaules 
mākslas vēsturē. Domāju, ka ik -
vienu, kuŗš pirmo reizi sastopas 
ar viņa gleznām, to sižetiem, 
sižetu risinājumiem, tēlu sistēmu 
un fizisko atveidojumu, jūtas 
visai apmulsis. Darbos ir tik 
daudz redzēta, pazīstama, tajā 
pašā laikā redzētais uzdod tik 
daudz jautājumu, ka apjūc domu, 
iespaidu un jautājumu jūklī. 
Kailie ķermeņi atsauc atmiņā vai 
nu antīkos laikus vai, drīzāk, re -
nesansi. Vērīgāk ielūkojoties, pa -
mani, ka tēlu attiecības ir pa -
slēptas, aizšifrētas, varbūt daudz-
nozīmīgas, it kā būtu savdabīgas 

Noslēpumu izstāde
durvis, kurus atslēgšanai vajag 
īpašas atslēgas.

Ātri vien nojaušams, ka sižeti 
nereti ņemti no Bībeles vai Senās 
Grieķijas vai Romas leģendām. 
Taču arī tad nekļūst vieglāk – at -
miņā pazibējušais stāsts reti sa -
krīt ar mums zināmo risi nā jumu 
vai tulkojumu. Gleznas stāstī-
jums ierosina minēt, vērpt domu 
dzīparus, kas rod jaunus sižeta 
skaidrojuma variantus, taču reti 
kad, kā pats pārliecinies, sakrīt 
ar autora ieceri un domu gaitu. 

Īstenībā Rolands Kaņeps pie -
ļauj daudz variantu, un tieši tā  pēc 
mākslinieka gleznas ir īpa šas. 
Protams, gribas atminēt mīklu,  
bet vai tas vienmēr ir vajadzīgs? 
Varbūt lai paliek noslēpumā 
pareizā atbilde? 

Noslēpumu centies atrast dzej-
nieks un Vašingtonas univer-
sitātes doktorants Kārlis Vērdiņš 
izstādes “Tēlu karuselis” kata lo gā, 
ko izdevis PLMC. (Starp citu, 
tekstā ir kļūdas,  ko kataloga tek-
sta autors patapinājis no Jāņa 
Krēsliņa, seniora, kļūdām 1986. 

gada žurnāla  Latvju Māksla 12. 
numurā. Rolands Kaņeps mā  cī-
jies profesora Jāņa Roberta Till-
berga studijā, kā kopš 20.gs. 90.
gadu otrās puses pieņemts rak-

tikai studēja LU architektūras 
fakultātē, bet nepabeidza to; tēva 
studijā viņš mācīja perspektīvu.) 
Tā apcerējuma autors uzsver māk-
 slinieka homoseksualitāti: “Ka  ņe  pa 

jām, it kā meklējot kādas citas 
pasaules pienākšanu, kur varēs 
justies vairāk iederīgi”. 

Manuprāt, skaidrot visu šādi 
diez vai ir pareizi vai pat būtiski. 
Rolands Kaņeps dod mums ie -
rosu pārdomām par notiekošo 
tagad un vēsturē. Secinājumi 
jāizdara katram pašam. Māksli-
nieks nav cilvēku nīdējs, viņš 
tikai redz dziļāk par lielāko daļu 
no mums. Cilvēku sabiedrībā 
patiesi nav daudz glaimojoša, 
brīžiem tas ir pat apkaunojoši, 
ko dažkārt cilvēks dara, taču 
būtiskais ir citur, ir ārā. Mūsos.

Vienā no viesošanās reizēm 
Ņujorkā Vija Zuntaka-Bērziņa 
mani aizveda uz Jonkeru baz-
nīcu, kur nesen bija atvests Ro -
lan da Kaņepa archīvs. Materiāls 
bija ļoti apjomīgs un iespaidīgs. 
Toreiz priecājos, ka archīvs nav 
izsviests, bet gaida jauno saim-
nieku. Tagad tas ir atrasts un ie -
guvis īstās mājas un saimniekus 
– PLMC Cēsīs, kas sarī kojis 
pirmo Rolanda Kaņepa iz  stādi 
Latvijā un izdevis arī katalogu.

Skats no izstādes
stīt šī mākslinieka vārdu un uz -
vārdu latviešu mākslas vēsturē; 
profesora dēls Romans Tillbergs 
vēl nevarēja būt architekts, viņš 

gleznas paveŗ logu uz citu, brī -
žiem baisu, tomēr jautru pasauli, 
kas mulsi planē virs vēstures 
drupām un ikdienas dekorā ci-
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INGUNA 
DAUKSTE-

SILASPROĢE

Anša Uibo foto no kādas ziedošas vasaras Ņudžersijā

“Es negribu piederēt tikai ar acīm,
es gribu sajust un būt”

Dzejniecei Ritai Gālei – 95
Pamazām tuvojas rudens. 

Saule reizēm vēl it kā grib 
sildīt, sasildīt, tomēr tās siltu-
mam jau dzestruma no  krāsa. 
Drīz iekrāsosies koku lapas. 
Rudens bērns ir dzejniece 
Rita Gālei, kuŗa 30. septembrī 
Ņudžersijā, Livingstonā svi-
nēs 95. dzimšanas dienu.

Bērnības gadi un nepabeig-
tas ģimnazijas gaitas vai aiz -
sāktas studijas – tas iezīmīgs 
dzejnieces Ritas Gāles paau-
dzei. Tomēr, spītējot visiem 
vēstures līkločiem, 20. gad-
simta 20. gados dzimušajai 
paaudzei ir nozīmīga loma 
latviešu trimdas kultūrā un 
Latvijas kultūrtelpā kopumā.

Dzejniece Rita Gāle dzimusi 
1925. gada 30. septembrī Rīgā, 
tomēr par savām mājām sauc 
Džūkstes “Tomiņus”, kuŗus at -
stāja 1944. gada atvasarā, bet 
no jauna ieraudzīja vien 1989. 
gadā, smeldzīgi apjaušot, ka 
tās vairs nav viņas mājas. Tieši 
tāpat, kā vairs nebija arī Džūk-
stes pamatskolas ēkas, nebija 
Džūkstes baznīcas. Daudz kas 
bija mainījies, daudz ko bija 
mainījusi šķirtība, atšķirtības 
sajūta. Kopš 1990. gada Rita 
Gāle centās atgriezties, vieso-
ties, tikties.

Dzejnieces Latvijas laika 
pūrā ir mācības Džūkstes pa -
matskolā, Jelgavas ģimna zijā 
un Jelgavas Skolotāju institūtā. 
Tieši Jelgavas laiks rosināja 
literārai jaunradei. “Man jau 
bērnībā ļoti patika skaitīt dze-
 joļus, un skolas sarīkojumos 
man lika to darīt. Tad pienāca 
brīdis, kad es sāku domāt, 
kāpēc es nevaru savu dzeju 
lasīt. Pirmie dzejoļi radušies 
pusdziedāti, pusrakstīti, ganos 
ejot,” teic dzejniece. Tolaik Jel-
gavā – ģimnazijā un Sko lotāju 
institūtā – bija ļoti literāra vide, 
savs skolas literārais žurnāls, 
literārie saieti, tur mācījās arī 
Gunars Saliņš Indra Gubiņa, 
direktors bija skolotājs un 
vēlāk arī rakstnieks Ernests 
Aistars. Pirmie dzejoļi tapa ar 
Ritas Rasas vārdu, dzejolis 
“Lilija raud” publicēts laik-
rakstā Zemgales Balss 1942. 
gada 17. septembrī. Jelgavā 
Rita Gāle mācās arī glez nie-
cību Kārļa Baltgaiļa studijā 
kopā ar gleznotāju Viestartu 
Aistaru.

Tomēr 1944. gada atvasarā 
Rita Gāle ar māti un brāli 
Viesturu devās bēgļu gaitās. 
Tēvs palika – kaŗa laikā bija 
nepieciešamas viņa veteri nār-
ārsta zināšanas. Tēvu dzej-
niece vairs nekad nesastapa – 
palika smeldze, sāpes, ilgas, 
kas ierakstītas tēvam veltītās 
dzejas rindās. Arī šī likteņa 
zīme un sāpe – izšķirtas ģi -
menes, zaudētas mājas, zuduši 
sapņi un draugi tik skaudri 
iezīmē Otrā pasaules kaŗa 
izskaņu Latvijas un latviešu 
dzīvesstāstos.

Bēgļu ceļi Ritu Gāli ar māti 
un brāli aizveda Vācijā. Ame-
rikāņu pārvaldes zonas no -
metnē viņa pabeidza Eslin-
genas Latviešu ģimnaziju, 

atkal atgriezās pie literārās 
jaunrades. Tikai tagad dzejas 
noskaņā līdzās jaunas mei-
tenes sapņaini romantiskai 
ilgošanās stīgai ienāca skaudra 
realitātes apjausma un zau-
dējuma sāpes.

pildīt, bija jāatrod materiāls 
līdzsvarojums. Tā bija visiem. 
Rita Gāle mācās Industriālās 
mākslas skolā Ņudžersijā, par 
maizes darbu kļūst technisks 
darbs uzņēmumā, kur izga-
tavo ceļazīmes autoceļiem. 

tores atlases apkopota un 
izdota vairākos dzejas krā-
jumos – “Kas lietu sauks” 
(1965), “Atkala” (1977), “At -
šķirtā” (1990), dzejas izlase 
“Gaŗa rinda sudraba naglu” 
(1995) un “Pirms Saul grie-
žiem” (2005), šoruden, sagai-
dot dzejnieces Ritas Gāles 95. 
dzimšanas dienu, izdevniecībā 
“Pētergailis” iznāks sava veida 
raksti ar nosaukumu “Saule 
pusdienā. Ritas Gāles dzeja 
un dzīve”, kuŗā apkopots viss 
literārais devums, gan arī at -
sevišķu stāstu veido intervijas, 
raksti, recenzijas par dzejas 
krājumiem, arī fragmenti no 
Ritas Gāles dienasgrāmatas.

Ritas Gāles personība, sa -
jūtas, domas un pārdomas, 
smeldze, sapņi un cerības, arī 
zaudējumi atklājas viņas dze-
jas rindās. Dzejas krājums 
“Kas lietu sauks” pilns vasaras 
un rudens noskaņas, dabas 
ritu klātbūtnes cilvēka dzīves 
gājumā un izjūtās, tajā asa 
smeldze par zudušo, ilgas pēc 
Trijezeres, pēc mājām – “gais-
mai austot, reiz pamodos 
mā jās”, “mājas meklējot jā -
mal dās”, “pāriešu mājās, ne -
vienam nezinot”. Dzejoļu krā-
jumā ienāk atmiņu Jelgava, 
kur zied liepas, ieskanas laik-
metīgi motīvi. Tomēr šajā 
dzīvē patvērumu var sniegt 
mīlestība, kad “rīts sākas ar 
iedomu iedegšanos”, un mo -
dušās acīs izaug varavīkšņu 
dārzs, ir mīlestības lapu laiks; 
mīlestība un otrs cilvēks kļūst 
par patvērumu, mīlestība rei -
bina, skumdina, apbuŗ. Un 
liriskā varone ir kā briestoša 
zeme, ir dienvidus (arī dzīves 
pilnbrieds).

Krājumā “Atkala” dzejniece 
Rita Gāle turpina aizsāktās 
tēmas – cilvēks dabā un dabas 
noskaņas cilvēka sajūtās un 
pasaulē; mīlestības tēma; cil-
vēks vēstures notikumos ar 
savu atcerēšanas, “atgriešanos”, 
eksistenciāli un vitāli svarīgi 
esības jautājumi, vērtības, to -
mēr šis krājums jau daudz 
asāk iezīmē arī šķirtības tēmu: 
dalīta vai sadalīta dzīve, sve-
šums aizvien sāpīgāk atgādina 
par Latviju. Kā jauna tēma 
ienāk cilvēka dzīves un dzī-
vības trauslums (aizgājējiem 
veltīti dzejoļi). Dzejā jaušams 
nemiers, nesamierināšanās, 
redzīgais redz to, kas bijis, un 
to, kas būs. Taču pēc vasaras 
ziedēšanas nāk arī ziema, 
atkala, pali. Un svešumā grūti 
mīlēt to, ko neredzi, “kas var 
iedot vārdus, / kad gaisusi / 
vecvecmāmiņas šūpļa dzies-
ma?”. Kritiķis Jānis Andrups 
šajā dzejas krājumā saskatīja 
pārmaiņas dzejas izteiksmē – 
tā “nes tautasdziesmu zīmogu. 
[..] bieži ir piekopta tautas-
dziesmu stila metode – un kas 
vēl svarīgāk – ir atveidota tau-
tasdziesmu pasaules noskaņa. 
Tādā kārtā Rita Gāle pie-
biedrojas tiem latviešu dzej-
niekiem, kas pārspējuši vēs-
tures radīto lūzumu starp 
tautasdziesmām un jaunlaiku 

dzeju un panākuši to, nevis 
atdarinot tautasdziesmu stilu, 
bet atveidot to garu.” Dzejas 
krājums “Atšķirtā” iesākas ar 
lūgšanu, vēl smeldzīgāk iz -
teiktu atšķirtības sajūtu: “tu, 
kas mūs esi kaisījis / kā grau-
dus sējā, / neļauj mums iznīkt 
/ ziemas salā un vējos”. Ienāk 
Latvijas sajūtas, daudz vairāk 
smeldzīgu pārdomu par lik-
teņiem – tuviem un tāliem, 
par brīvību un nebrīvi, par 
dzīvību un nāvi; notiek at -
griešanās pie Lielupes, Jelgavā, 
kur domās var iet pa šķērsielu, 
kuras vairs nav; iezīmējas 
Džūkstes cikls.

2005. gadā Latvijā izdotais 
krājums “Pirms Saulgriežiem” 
aptveŗ tādu kā Ritas Gāles 
dzejas kvintesenci – tajā gan 
agrākos krājumos publicēti 
dzejoļi, gan pirmpublicējumi, 
kuŗos jo izteikti ieaudušās 
laik meta zīmes, gan arī gaišas 
un cerību pilnas brīnumu gai-
das, Ziemassvētku gaidas. Ar 
cerību, ar ticību, ar gaišumu.

Katrs jauns dzejas krājums 
ienesa kādus jaunus akordus, 
tomēr kā tāds caurviju motīvs 
izvijas Latvijas daba un ilgas 
pēc Latvijas. Dzejas nokrāsu 
sniedz mīlas lirika ar tādu ro -
mantisku aizsapņošanos, kurā 
arī šaubas, kautrība, nepie pil-
dītu cerību smeldze, reizēm 
vientulība un nemiers. Taču 
gadu gaitā līdzās šim vasaras 
pilnbrieda skanējumam ienāk 
arī rudenīgas noskaņas, īpašu 
skanējumu iegūst Ziemas-
svēt ku laiks ar virkni skaistu 
ziemas gleznu, svētku sajūtu, 
svētku gaitu mirkļiem. Ko  pu mā 
par Ritas Gāles dzeju var teikt 
– dziļi latviska; to caurvij tēv-
zemes mīlestība, ieskanas sa -
biedriski polītiski motīvi, laika 
un laikmeta zīmes. Dzejniecei 
rūp ne tikai pagātne, kad viņa 
atskatās, viņai rūp arī nākotne 
– Latvijas, latviešu valodas, 
dzimtās puses, dzimtās puses 
– Džūkstes baznīcas, kuŗa maz-
pamazām atkal tiek celta.

“Man ir tikai tīras iedves-
mas dzejoļi. Tie rodas neap-
zināti, pēkšņi, paši no sevis,” 
teic dzejniece. Pirmoreiz Lat-
vijā dzejniece atgriezās 1977. 
gadā, no tās ciemošanās reizes 
līdzi paņēma sauju Latvijas 
zemes. Biežāk atgriešanās aiz-
 sākās 20. gs. 90. gados un 
turpinājās. Kādā sarunā dzej-
niece atzina: “Dažreiz infor-
māciju no Latvijas saņemu tik 
bagātīgi, ka sāku šaubīties, 
kur es īsti dzīvoju. Varbūt 
Ņudžersijā tikai pārguļu un 
apleju rožu un tomātu dobes, 
bet īstenībā esmu Latvijā?”

Ritas Gāles mājās Ņudžersijā 
ik dienas skan Latvijas Radio. 
Mērot ceļu uz Latviju, kļuvis 
daudz grūtāk, šogad arī daudz 
problemātiskāk, tomēr saikne 
ir un paliek. To jūtam gan mēs, 
sveicinot dzejnieci dzimšanas 
dienā ar spēka un stipruma 
vārdiem, gan ļoti ceru, ka 
sajūt arī viņa pati. Un tas lauž 
“atšķirtās” sienu. Un tuvina. 
Daudz daudz laimes!

Pēc septiņiem Vācijā nodzī-
votiem gadiem tālākais ceļš 
1951. gadā veda pāri okeānam 
uz Ameriku; vispirms uz Rie -
tumkrastu. “Sākumā ļoti grūti 
klājās. Profesori strādāja par 
sētniekiem brīva dzīvokļa dēļ. 
Es strādāju fabrikā. Māte tīrīja 
svešas mājas. Brālis vēl mā  cī-
jās skolā. Taču, kuŗš vien 
gribēja strādāt, tas ātri iekār-
tojās.” Bet tad Rita Gāle sa -
ņēma vēstuli no dzejnieka 
Gunāra Saliņa: “Nu ko tu tur 
nīksti? Brauc pie cilvēkiem!” 

Un Rita Gāle pārceļas uz 
dzīvi Ņujorkā, kļūst par rosīgu 
līdzdalībnieci “Elles ķēķa” li -
te rārajās vakarēšanās, doku-
men  tējot literārās rosmes un 
spilgtās personības: ierakstot, 
ieskaņojot, filmējot. Rita Gāle 
daudz daudz filmējusi un ar -
chivējusi trimdas latvisko lite-
rāro dzīvi, tā saglabājot nāka-
mībai neizmērojami vērtības 
liecības.

Tomēr, dzīvojot svešumā, 
līdzās vēlmei sevi radoši pie-

Tā, gluži kā daudziem citiem, 
veidojas tādas divas parallēlas 
dzīves – ikdienas darbs ame-
rikāniskā vidē un nedēļas no -
gales latviski rosīgā sabiedrībā, 
arī strādājot Bronksas latviešu 
papildskolas ģimnazijas klasē, 
tāpat ilgus gadus vasaras atva-
ļinājumu nedēļas aizritēja, strā-
dājot par latviešu literātūras 
skolotāju Beverīnas vasaras 
vidusskolā.

Dzejniece Rita Gāle ar 
prieku un gandarījumu vēro 
savu kādreizējo skolēnu gai-
tas, daļa no tiem dzīvo Latvijā 
un veido tagadnes un nā  kot-
nes Latviju.

Dzejniece Rita Gāle sevi uz -
lūko par mazrakstītāju, “dze-
jolim ir jāskan kā dziesmai, kā 
melodijai. [..] nevaru pēc sa -
vas uztveres negatavu, neizau-
dzinātu dzejoli laist pasaulē. 
Tas nav iespējams”.

Ritas Gāles dzejas publikā-
cijas lasāmas gan trimdas, gan 
Latvijas periodisko izdevumu 
lappusēs. Dzeja pēc pašas au -

ALBUMĀ
Mēs dzīvojam un mīlējam,
un dzīvojam, un zīlējam,
un tad mēs atkal mīlējam
un dzīvojam, un zīlējam,

līdz mūžs ir izzīlēts,
bet izmīlēts vēl ne!

 No dzejoļu krājuma "Pirms Saulgriežiem", 2005
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Latvijas Universitātei 101 
Aicinām ziedot izcilības stipendijai „Ceļamaize”

Apjumības Dievsētā 

Top Apjumības mielasts

BRIGITA ZUTERE

MAIJA STUMBRIS,
INDRA HALVORSONE

Sagaidot Latvijas Universitātes 
(LU) 101. gadskārtu, LU fonds 
uzsācis kampaņu, kuŗā draugus 
visā pasaulē aicina investēt Lat-
vijas nākotnē un augstākajā iz -
glītībā – ziedot izcilības stipen-
dijai „Ceļamaize”. Atbalsta mēr ķis 
ir sniegt iespēju kādam mērķ-
tiecīgam jaunietim ne tikai sek-
mīgi uzsākt pamatstudijas, bet 
arī nonākt līdz bakalaura gra-
dam. Atbalstiet mūs jau tagad!

“Ceļamaize” – labākais, ko 
paņemt līdzi studiju pirmajā 
gadā!

Pirmais studiju gads Latvijas 
Universitātē ir svarīgs stūŗak-
mens gan tālākajām studijām, 
gan nākotnes iespējām un iz  vē-
lēm kā personīgajā, tā akadēmi-
skajā un profesionālajā dzīvē. 
Tādēļ LU absolventi un viņu 
priekšteči, sadarbības partneri un 
draugi gan tuvu, gan tālu aicināti 
sniegt ieguldījumu topošā spe-
ciā lista izaugsmē, ziedojot LU 
fonda ziedojumu portālā ziedot.
lu.lv vai, izrakstot čeku „Friends 
of the University of Latvia” fondam. 
Konkursa kārtībā ar LU fonda 
administrātīvu atbalstu stipen-
diju iegūs labākais no 119 pre-
tendentiem – LU pamatstudiju 
1. kursa students 2020./2021. aka-
 dēmiskajā gadā.

“Stipendija pārvērš studenta 
dzīvi pilnībā – tā ne tikai sniedz 
financiālo atbalstu, kas ļauj visu 
savu laiku veltīt studijām, bet arī 

ļauj justies novērtētam par sa  viem 
akadēmiskajiem sasniegumiem. 
Un varbūt pat svarīgāk – tā 
sniedz motivāciju, jo visu laiku 
gribas justies šīs stipendijas cie -
nīgam un tādēļ tiekties uz labā-
kām atzīmēm,” komentē Tomass 
Stepiņš, stipendijas „Ceļamaize” 
ieguvējs 2019./2020. akadēmi-
skajā gadā.

Lai gan sākotnēji stipendija 
„Ceļamaize” atpazīstama kā izci-
lības zīme tikai LU pirmā gada 
studentiem, no šī gada uzsākta 
īpaša programma, lai atbalstītu 
spējīgākos studentus visu pamat-
studiju laiku. „Latvijas Universi-
tātes fonds aizsāka stipendijas 
„Ceļamaize” piešķiršanu 2006. gadā, 
pateicoties mūsu tautiešu iniciā-
tīvai Amerikas Savienotajās Val-
stīs. Stipendijas mērķis ir palīdzēt 
uzsākt studijas Latvijas Univer-
sitātē, tās piešķirot tieši pirmā 
kursa studentiem. Šobrīd „Ceļa-
maizes” stipendijām ziedot tur-
pina mūsu tautieši Anna Justīne 
Čakste-Rollins, Vaira Inta Pelē-
ķis-Kristofere, Andrejs Jurgens, 
Aina Galēja-Dravniece un vie -
tējais uzņēmums „Arčers”. Patei-
coties šiem mecenātiem, centī-
gākie un mērķtiecīgākie Latvijas 
Universitātes studenti var droši 
uzsākt studijas un pilnvērtīgi 
veltīt laiku mācībām,” komentē 
LU fonda valdes locekle, izpild-
direktore Laila Kundziņa. 

Zināšanas neatņemsi! Aug-

stākā izglītība ir vērtība
Vienas LU fonda pārraudzītās 

stipendijas „Ceļamaize” apmērs ir 
2 200 EUR/akad. gadā. Kam pa-
ņas mērķis ir savākt 6 600 EUR, 
lai sniegtu atbalstu kādam per-
spektīvam jaunietim visu baka-
laura studiju laiku, proti, trīs ga -
dus pēc kārtas. Sniedziet iegul dī-
jumu Latvijas nākotnē jau tagad! 

“Piederības sajūta, vēlme līdz-
darboties un atbalstīt savējos – 
tā ir labākā absolventu dāvana 
savai alma mater. Jau divdesmit 
gadus esmu iepazinies ar preten-
dentu pieteikumiem un varu 
apliecināt, ka jaunieši kļūst va  ro-
šāki, uzņēmīgāki un viņu mērķi 
dižāki. Taču nemainīgi vēlmju 
saraksta vadmotīvs ir “labāka 
Latvija”. Palīdzēsim viņiem!” uz -
sveŗ LU fonda valdes priekšsē-
dētājs prof.emer. Ivars Lācis.

Par stipendiju “Ceļamaize”
Stipendiju programma „Ceļa-

maize” ir radīta 2006. gadā pēc 
Latvijas Universitātes fonda ini-
ciātīvas. Gadu gaitā stipendijas 
izveidei ziedojuši gan diasporas 
latvieši no visas pasaules, gan LU 
absolventi, gan vietējie uzņēmu-
mi. Ik gadu izcilības stipendiju 
„Ceļamaize” iegūst talantīgi, mērķ-
tiecīgi un centīgi LU pamatstu-
diju 1. kursa studenti, kuŗi vidējo 
vispārējo izglītību ieguvuši ar 
teicamām sekmēm mācībās, gu -
vuši atzinīgus sasniegumus, kā 

arī darbojušies ārpusskolas aktī-
vitātēs.

Par Latvijas Universitātes 
fondu

Jau kopš 2004. gada Latvijas 
Universitātes fonds nodrošina 
iespēju mecenātiem un sadar-
bības partneŗiem atbalstīt gan 

LU, gan citas vadošās Latvijas 
augstskolas, tā investējot Latvijas 
nākotnē. LU fonda prioritātes ir 
atbalstīt izcilākos studentus un 
pētniekus, veicināt modernas 
mācību vides izveidi, kā arī uni-
versitātes ēku būvi un rekon-
strukciju.

Warrens, Viskonsinas pavalstī. 
Rudzu mēneša (augusta) beigās 
Dievsētas ļaudis sasaucās svinēt 
Apjumības*, bagātos rudens ražas 
svētkus. Arī šogad bij jāizvada 
vasara, jāsaņem rudens, bet ar 
mazu mūsdienīgu pavērsienu... 

Bet vispirms neliels paskaidro-
jums lasītājiem par to, kas tad ir 
Dievsēta. Dievsēta ir īpašums 
Viskonsinas laukos, kur Ziemeļ-
amerikas dievtuŗi un viņu do  mu-
biedri, kuŗus interesē latviskā 
dzī  vesziņa un tradicijas, pulcējas, 
lai svinētu latviešu gadskārtas un 
godus. 

Dievturību dibināja 1920. gados 
Latvijā. Pa Otrā pasaules kaŗa 
laiku nedaudz dievtuŗu nonāca 
Rietumu zemēs kā bēgļi. Ar laiku 
viņi dibināja Latvju diev tuŗu 
sadraudzi un nelielas dievtuŗu 
draudzes ASV, Kanadā, Vācijā un 
Austrālijā. Rotkalis Grencionu 
Kārlis ar savu ģimeni Latvju diev-
 tuŗu sadraudzei ziedoja zemi 
netālu no Tomas pilsētiņas dien-
vidrietumu Viskonsinā, kur 70. 
gadu pašās beigās tika uzbūvētas 
vairākas ēkas – Skandava, kas 
kalpo par Dievsētas galveno 
satikšanās telpu, kā arī saimes 
ēku ar virtuvi un naktsmājām 
apmēram 25 cilvēkiem.

Šogad, gatavojoties rudens 
gadskārtu svētkiem, Ilze Bērziņa 
Galbreath aicināja:   ”Pandēmijas 
netraucēta, zemeslode griežas ap 
sauli un tuvina mūs rudenim. 
Tas nozīmē, ka strauji tuvojas 
Apjumību svinēšana. Šogad šo 
seno gadskārtu atzīmēsim mo -
dernā veidā, lietojot Zoom plat-

formu. Godāsim Jumi katrs savā 
mājā un tomēr kopā.  Svinēsim 
Apjumības svētdien, rudzu (au -
gusta) mēneša 30. dienā, 
plkst 10:00 no rīta.

• Daudzināsim Jumi ar 
dziesmām un maizes klaipu.

• Veidosim virtuālo izstādi, 
parādot savus paveiktos darbus. 

• Priecāsimies cits citu atkal 

lītos talkā – turpinātu remonta 
darbus saimes ēkā. Bet lielākā 
daļa dalībnieku pieslēdzās vir-
tuāli:  No Vašingtonas D.C. ap -
kaimes, no Albanijas, NY, Dubu
que, IA, Čikāgas, Stevens Point, 
WI, no Misisipi upes  IL puses 
un no Mineapoles. Pa vienam, 
pa ģimenēm, bērni, pieaugušie, 
bet visi atkal redzēšanās priekā,  

kārtībā, kā uzziedējušas, tā ie  mū-
žinātas uz audekla. Gaidot lab-
vēlīgākus vides apstākļus, kāds 
spodrina un pielabo “Coachman” 
motormājiņu. Zoom paver logu 
uz talantu bagātību. Tur veik-
smīgi akvareļi, tur eļlas glezno-
jumi. Un pārsteidz mākslas darbs, 
precīzs rokdarbs, grāmata ar 
samtā apvilktu finiera vāku. 
Veiksmīga tekstilmāksliniece iz -
rāda jaunatklātu materiālu, kurā 
veido daiļas, lietderīgas kažok-
ādas mufes, cepures. 

Ieguvuši jaunas zināšanas 3X3 
nometnes mākslas ievirzē, “Vīns, 
kafija, tēja…”, vairāki dalībnieki 
spēja augsti novērtēt maigu krāsu 
veidojumu, lietojot kā krāsu 
materiālu kafiju, vīnu un tur-
meriku.

Zaļā daba pati ienākusi izstādē 
ar milzu apiņu gubu, ar pīlādžu 
ogām, pirmo dzelteno pujeni.  
Zoom lēca ieved skatītājus Meri-
lendas ģimenes dārzā, kuŗā valda 
putni, vāveres un zaķi, kas pār -
tiek no ogām, augļiem, saknēm.

Bērniem arī ir ko izrādīt: ar 
plašu tvērienu būvēts kuģis, pēr-
līšu pasaule, rota, kollāžas kom-
pozicija, izšuvumi, keramika. Šai 
rudzu druvai, šim dzīves pūram, 
nav ne gala, ne malas. 

Dievsētas saime saka lielu pal-
dies Latvijas Ārlietu ministrijai 
par piešķirto financiālo atbalstu 
šo svētku rīkošanai un Latvijas 
Republikas vēstniecības ASV dar-
 biniekiem par pretimnākšanu 
un palīdzību projekta lietvedībā.

Piemares draudzes rīkotie svēt -
ki ir atvērti visiem interesen-

tiem, kuri vēlas kopt latviskas 
tradīcijas, neatkarīgi no viņu reli-
ģiskās piederības, tautības, vecu-
ma, latviešu valodas pras mes. 
Sarīkojumos regulāri piedalās 
vairāku ģimeņu trīs paaudzes.

Aicinām visus, kam interesē 
latviešu tradīcijas, apciemot Diev-
sētu! Kopā mācīsimies par, sa -
glabāsim un dosim tālāk mūsu 
bagāto mantojumu. Sekojiet zi -
ņām par gaidāmiem svētkiem 
Dievsētas FB lapā https://www.
facebook.com/dievseta. Lai pie -
teiktos uz kādu no Dievsētas 
pasākumiem, lūdzu rakstiet uz 
dievseta@gmail.com.

*APJUMĪBAS / MIĶEĻI 
Apjumības ir vispārējs rudens 

svinamais laiks, kuŗa ietvaros 
iekrīt tieši rudens saulstāvji 
Miķeļi (ap silu/septembŗa mē -
neša 21. dienu). Apjumību svi-
nēšana ir īpaši kupla un jautra, 
jo gaŗais vasaras darba posms un 
labības pļaušana ir beigušies. 
Apjumībās daudzina Jumi (divas 
vārpas viena stiebra galā), kas 
simbolizē ražu un auglību. Pļau-
jot labību, pēdējo labības stūrīti 
atstāj nenopļautu, un tajā „no -
ķer” Jumi un pārnes mājās, t.i. 
no pēdējās labības nopin vaina-
gu vai sasien pušķi, ko novieto 
klētī līdz pavasarim vai nāka-
majai pļaujai. Mielasts šajā gada 
laikā ir bagātīgs, ar gaļu, kāpos-
tiem, plāceņiem un svaigi darītu 
alu, un godā ceļ īpašu maizes 
klaipu veltītu Jumim. Jautrība ir 
liela, jo saimnieks un saimniece 
svin ražas novākšanu kopā ar 
visiem talciniekiem.

redzēt, pārrunāt, kā ir gājis šinī 
netikšanās laikā, un stiprināsim 
turpmākajām dienām.”

Un tiešām – noteiktā laikā da -
lībniekus sagaida dziesma “Ru -
dentiņis bagāts vīrs, daudz tu 
mums dāvināji…” Uzrodas arī 
varens, svaigi cepts Jumja maizes 
klaips.

Bariņš tautiešu mērojuši ceļu 
uz Dievsētu no Mineapoles, lai 
kopīgi saņemtu Jumi un pie  da-

dalās ar savu rudens “ražu” 
virtuālā izstādē.   

Pandēmija iespaidojusi katru 
savā veidā. Kāds iedziļinājies 
savā mākslā dziļāk, bijis laiks 
piestrādāt vēl cītīgāki. Ekrānā 
parādās archeoloģiski autentiski 
atdarinātas rotas. Citā pamodu-
sies sena dzirksts savām rokām 
veidot mālu kādā jaunā formā.  
Eļlas gleznā parādās gada gā  ju mā 
izaudzētās puķes, laika tecējuma 
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Informātīvi bagāta un ērti 
lie tojama grāmata – 
ceļvedis par Latvijas 
sakoptākajām pilīm un 
muižām, parkiem un 
pasto rā tiem, seniem
viduslaiku cie tok šņiem, 
barona un klasicisma 
rezidencēm.

Cena 45,– USDTeksti arī angļu un
vācu valodā.

LAIKS CEĻOT
Jānis Zilgalvis, Laiks ceļot, apgāds „Laika grāmata”, 2020, 479 lpp.

Mākslinieku likteņstāsti
Latvijas Valsts archīva dokumentos.

Gleznotājs Ģirts Ārvaldis

RITA ROTKALE

AGNIJA LESNIČENOKA

Tik rosinošs nosaukums dots 
architekta Jāņa Zilgalvja nu jau 
trešajai grāmatai par Latvijas 
sakoptākajām pilīm, muižām, 
parkiem un pastorātiem. Pirmā 
pie lasītājiem nonāca 2014. ga -
dā, 2017. gadā iznāca tāda paša 
nosaukuma grāmatas otrā daļa. 
Taču neremdināmais vēr tīgo 
architektūras pieminekļu pēt-
nieks un sargs atklājis atkal jau-
nas atdzimušas un sakoptas vie -
tas Latvijā, kas kļuvušas pie -
ejamas plašai publikai. Visas 
trīs grāmatas izdotas apgādā 
Laika grāmata.

Ievadā autors atzīst, ka daži 
nozīmīgi architektūras piemi-
nekļi likušies nolemti bojāejai, 
tomēr pēdējos gados ir atra du-
šies darbīgi cilvēki, kuŗiem nav 
trūcis uzņēmības, lai ķertos pie 
kādas vietas sakopšanas un 
atjaunošanas. Tomēr vēl jopro-
jām netrūkst vietu, kur iet bojā 
svarīga mūsu kultūras man to-
juma daļa. Gribētos, lai šis iz -
devums ne tikai rosinātu in -
teresi apmeklēt aprakstītās vie-
tas, bet kādam lasītājam kļūtu 
arī par iedrošinājumu un rosi-
nājumu sakopt kaut vai tikai 
savu tuvāko apkārtni. 

Izdevums priecē ar skaidru 
uzbūvi, proti, visi aprakstītie 
objekti tajā sakārtoti alfabētiski 
pēc to nosaukumiem, tekstu 

papildina bagātīgs illustrātīvais 
materiāls: seni, kā arī pavisam 
jauni paša autora fotoattēli, 
muižu zemju plāni, zīmējumu 
un gleznu reprodukcijas. Kā 
visai šai serijai, arī jaunākajam 
izdevumam iekārtojumu vei-
do jusi māksliniece Daiga Brin-
kmane, kuŗas veikums kā allaž 
izceļas ar pārskatāmību un ele-
ganci. Kā būtiska pievienotā 
vērtība atzīmējams grāmatas 
beigās sniegtais tulkojums an -
gļu un vācu valodās.

Tāpat kā abas iepriekšējās 
grāmatas daļas, arī šī domāta 
plašam lasītāju lokam. Kādu 
visvairāk ieinteresēs erudītā 
grā  matas autora izpētītā attie-
cīgās muižas vai pils tapšanas 
vēsture, cits meklēs laikmeta 
notikumu fona atklāsmi vai ko 
vairāk par architektūras stiliem, 
dažam vēlmi apskatīt minētās 
vietas savām acīm mudinās 
kaut vai tikai vilinošās foto -
illus trācijas. Mani īpaši uzru-
nāja autora siltā attieksme pret 
tiem, kas uzņēmušies ķerties 
pie grūtību pilnā mūsu kultū-
ras mantojuma atjaunošanas 
darba. Viņš šiem censoņiem 
neuzstāda maksimālās prasības 
izdarīt visu uzreiz un vispil-
nīgākajā veidā. Uzteikts tiek 
katrs sākums, katrs vissīkākais 
uzlabojums, tā iedrošinot dar-

bus turpināt.
Lai rosinātu vēlmi izlasīt šo 

patiešām vērtīgo grāmatu, maz-
liet sīkāk pakavēšos pie apceres 
par vienu no kopumā trīsdesmit 
astoņiem kultūras pieminek-
ļiem – Abgunstes muižu. Iz  vē-
lējos to nevis tāpēc, ka tā 
grāmatā skatīta pati pirmā, bet 
gan tāpēc, ka līdz šim par to 
neko nezināju un ka tieši šo 
vietu autors ievadā min kā 
tādu, kas likusies lemta iz  nī-
cībai. Lai nonāktu līdz muižas 
atdzimšanai šodien, mazliet 
jāieskatās tās vēsturē. Sākot ar 
tālo 1605. gadu līdz pat 1804. 
gadam muižas īpašnieki  bijuši 
vairāku paaudžu fon Butlaru 
dzimtas pārstāvji. Tad dažādu 
ar mantošanu saistītu kolīziju 
rezultātā Abgunsti pārdod Ele-
jas grāfam Kristofam Joha nam 
Frīdriham fon Mēdemam. Viņa 
dēli savukārt 1841. gadā to 
ieķīlāja Kārlim fon Liphartam.  
1905. gada revolūcijas nemie-
ros muižas kungu māja tika 
nodedzināta. Un tikai 1908. 
gadā uz vecajiem pamatiem top 
jauns nams tādā veidolā, kādā 
to pazīstam šodien. Ēkas pro-
jektu izstrādāja architekts Leo 
Reinīts, tajā saskatāmas gan 18. 
gadsimta klasicisma, gan 19. 
gadsimta stilu novirzienu ie  zī-
mes. Dzīvot atjaunotajā muižā 
tās tā brīža īpašniekam grāfam 
fon der Pālenam bija lemts 
pavisam neilgi, jo Latvijas 
agrārreformas laikā Abgunste 
tika atsavināta, kungu mājas 
inventārs izlaupīts un izvazāts. 
Ēkas atjaunošana tika pabeigta 
1931. gadā, un līdz pat 1971. 
gadam tajā darbojās pamat-
skola. Pēc skolas slēgšanas 
muižas skaisto kungu māju 
neviens par saglabājumu kul-
tūras vērtību neuzskatīja. Ar 
starpsienām to sadalīja mazos 

dzīvoklīšos, vieta atradās arī 
veikaliņam. Pēc Latvijas neat-
ka rības atjaunošanas muiža 
nonāca privātīpašumā, bet tieši  
kungu māja vispār netika 
izmantota. 

Nav grūti iztēloties, kādā 
stāvoklī muiža bija nonākusi, 
kad 2016. gadā to izsolē nopir-
ka un tajā sāka saimniekot 
jauna ģimene – Asnāte un Jānis 
Avotnieki. Grāmatas autors ar 
patiesu cieņu runā par jauno 
saimnieku stratēģisko domā-
šanu – nevis uz ātru roku 
nogludināt visu vēsturisko, bet, 
lēnām slāni pa slānim attīrot 
kāpnes, logus, grīdas, pēc ie -
spē jas saglabājot autentiskumu, 
lietojot atbilstošus materiālus, 
dabīgus krāsu pigmentus, vei-
dot vidi mūsdienīgam izman-
tojumam. Tagad kungu mājā 
pieejami četri apartamenti ar 
visām ērtībām, 15 istabas un 
plaša bēniņu telpa, kur atrodas 
izstāžu zāle. Savukārt cokol-
stāvā izveidotas amatniecības 
darbnīcas – piecas patstāvīgas 
rezidenču vietas keramiķiem, 
kokamatniekiem un tekstil māk-
  sliniekiem. Apbrīnas vērta ir 
Avotnieku ģimenes uzņēmība 
parallēli citiem darbiem ķerties 
arī pie muižas klēts atjau no-
šanas. 

Pagājuša gada nogalē galve-
nie būvdarbi bija pabeigti. Pir-
majā stāvā atrodas liela svinīgo 
sarīkojumu zāle ar trīs saim nie-
cības telpām, otrā stāva abos 
galos iekārtotas atpūtas telpas. 
Muižas apbūve papildināta arī 
ar jauniem objektiem, no ku -
ŗiem viens ir ceplis. Ar Latvijas 
Lauku atbalsta dienesta un 
Jelgavas novada pašvaldības 
financiālu palīdzību uzbūvēts 
Baltijas valstīs lielākais ar 
malku kurināmais ceplis. Tas 
būvēts attālākā pagalma stūrī, 

lai netraucētu kungu mājas 
vizuālo uztveri. Šeit notikuši 
jau vairāki starptautiski kera-
mikas simpoziji, savukārt tajos 
darinātie darbi pēc apdedzi-
nāšanas jaunajā ceplī papildi-
nājuši muižas interjerus un 
ārtelpu. 

Nākotnē iecerēts turpināt 
pagalma un tā apkārtnes lab -
iekārtošanu. Par to visu pil nī-
gāk iespējams izlasīt grāmatā. 
Tomēr nespēju liegt sev iespēju 
nocitēt autora Jāņa Zilgalvja 
izteikumu par atjaunotajā 
muižā redzamo, kuŗā viņš pats 
atklājas vairāk nekā tikai  per-
fekts zinātnieks:   ”Liela nozīme 
kungu mājas interjera un sa -
dzīvisko pasākumu noskaņas 
radīšanā ir gados jaunu cilvēku 
skatījumam uz senām lietām 
un vēsturisko vidi. Neskaitāmas 
sveču un krāšņu ziedu kompo -
zicijas, kuŗu autore un veidotāja 
ir pati muižas īpašniece, aizņem 
gandrīz vai ikkatru brīvu stūrīti 
svētku laikā, radot romantisku, 
krēslainu un noslēpumainu 
sajūtu. Liekas, ka pēc ikdienas 
steigas stress ir atkāpies un 
dvēsele saplūst ar svētsvinīgu 
mieru, kur, iemirdzoties svecei 
un sakļaujoties ziediem, pa  ve-
ŗas sapņu pasaule...”

Noslēgumā gribu izteikt kādu 
savu vērojumu, proti, ka trakais 
sērgas laiks ir daudz ko mainījis 
cilvēku paradumos un varbūt 
pat vērtību sistēmā. Savādi skan, 
bet daudzi no mums tikai tagad 
ir sev no jauna atklājuši Latviju. 
Kad liegta iespēja apskriet tālas, 
svešas zemes, izrādās, pie mums 
ir tik daudz ko redzēt! Arī šeit 
aplūkotā architekta Jāņa Zil gal-
vja grāmata „Laiks ceļot” sniedz 
katram no mums iespēju uz -
zināt ko jaunu par mūsu pašu 
tēvuzemi un pēc tam doties to 
aplūkot to savām acīm.

Ģirtu Ārvaldi, līdz 1935. ga -
dam sauktu par Ģirtu Juhanu 
Gērhardu Pezuki, kā jaunu, bet 
sevi pierādījušu mākslinieku 
varēja sastapt jau brīvās Latvijas 
pēdējos gados, bet trimdā Rie -
tumvācijas latviešiem viņš bija 
kļuvis par labi pazīstamu un 
teicamu portretistu un aina-
vistu. Ārvaldi dzīve nebija sau -
dzējusi jau no agriem bērnības 
gadiem, taču zaudējumus un 
dvēseles tukšumu mākslinieks 
spējis aizpildīt ar saviem talan-
tiem un interesēm – glezno-
šanu, rakstīšanu un ceļošanu. 
Mākslinieka dokumentētais dzī -
ves gājums, ko apkopojuši un 
Latvijas Valsts archīvam no  de-
vuši mākslinieka tuvākie cilvēki 
– māsasmeita Aina Vaškēvica 
ar mākslinieka bijušo sievu 
Elzu Ārvaldi Bouvier – ļauj 
ielūkoties ne tikai mākslinieka 
biografiskajos datos, bet arī 
personībā, emociju pasaulē un 

dzīves ceļa ietekmējošos dzi -
nuļos.

Ārvaldis dzimis tēva igauņa 
Juhana Pezukes un latvietes 
Sofijas, dzimušas Gimšas, ģi -
menē Pēterburgā 1910. gada 
24. septembrī. Kad Ģirtam 
bijuši vien nepilni trīs gadi, tēvs 
gāja bojā nelaimes gadījumā 
kādā fabrikā, kur strādāja par 
meistaru un konstruktoru. Ģi -
menē kopā dzimuši pieci bērni, 
taču divi dēli miruši agrā bēr-
nībā, bet māsa Elfrīda 18 gadu 
vecumā 1919. gadā mira tram-
vaju sadursmes laikā. Ar Ģirtu 
kopā palika vien vecākā māsa 
Olga. Sofija, palikusi viena ar 
diviem bērniem, pēcrevolūcijas 
chaosā un badā meklēja iespēju 
atgriezties Latvijā, kur ap 1921.
gadu iepazinās ar „Jaunzemju” 
māju īpašnieku Embūtē – at -
raitni Leonu Jurševski. Abi at -
raitņi vienojās laulības saitēm, 
un Ģirts ieguva patēvu, kuŗu 

visu mūžu vēstulēs saucis par 
„saimnieku”. 

Mākslinieciskās dotības Ār -
valdī tika pamanītas pamats-
kolas laikā, rezultātā radusies 
iespēja piestrādāt pie Nacionālā 
teātŗa dekorātora Artūra Ci -
mer maņa, un vingrināties gra -
fikā pie Sigismunda Vidberga, 
taču tālāko izglītības ceļu Ār -
valdis izlēma turpināt Rīgas 
skolotāju institūtā, kuŗu beidza 
1931.gadā. Pēc tam Ārvaldis 
iesāka studijas Latvijas Univer-
sitātes Architektūras fakultātē. 
Pēc diviem gadiem studijas tika 
pārtrauktas slimības dēļ, un 
Ārvaldis turpināja izkopt savu 
mākslinieka talantu Jāņa Ro -
berta Tillberga mākslas studijā, 
reizē strādādams par skolotāju 
Rīgas pilsētas 32. pamatskolā. 
Būtisks dzīves pārmaiņu gads 
Ārvaldim bija 1935.
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Mākslinieku likteņstāsti
Latvijas Valsts archīva dokumentos.

Gleznotājs Ģirts ĀrvaldisAGNIJA LESNIČENOKA

Ārvaldis latviskoja savu 
vārdu un uz   vārdu, pārrakstot 
to par Ģirtu Ārvaldi, un sāka 
piedalīties Neatkarīgo māksli-
nieku vie  nī bas un Kultūras 
fonda izstādēs. Tajās varēja 
skatīt viņa latvisko tematiku. 
Šai laikā Ārvaldis apprecējās ar 
meiteni vārdā Elza, kas no  dar-
bojās ar dejas mākslu. Sofijai 

apvainojoši. Man liekas, viņš 
gribēja būt labs pret visiem, 
tomēr vairāk dzīvoja savā pa -
saulē, jo tur, laukos, jau nebija 
daudz sapratēju”. 

1942. gadā Ārvaldis atsāka 
studiju gaitas – šoreiz izvēle 
bija par labu Latvijas Mākslas 
akadēmijai, mācoties Ludolfa 
Liberta figurālajā meistardar b-

savā bēgļu nometnē veicināja 
laulības šķiršanu. Elza turpi-
nāja dejotājas karjeru Francijā, 
vēlāk apprecējās ar francūzi, 
iegūstot uzvārdu Bouvier, taču 
abi ar Ārvaldi saglabājuši labas 
attiecības un bieži sarakstījušies.

Atrodoties bēgļu nometnēs, 
Ārvaldis atsāka aktīvi gleznot. 
Jau 1945. gada decembrī Blom-
bergā pirmo reizi izrādījis savus 
pasteļa gleznojumus un zīmē-
jumus. Izdevies sarīkot arī di -
vas patstāvīgās izstādes 1947. 

Latvijas Mākslas akadēmijas 
ietekme, viņš izvēlējās nesekot 
ne atsevišķu skolu virzieniem, 
ne kāda skolotāja pēdām, jo 
Ārvalža uzskats bija, ka talan-
tam jāizraujas no skolotāja ie -
spaida un jāmeklē savs ceļš. 
Savā mākslinieciskajā izteik-
smē Ārvaldis pieturējies pie 
reālisma, jo nav ieredzējis 
modernās mākslas galējības, 
viņa ieskatā tās atsvešina sa -
biedrību no mākslas. Ārvaldim 
bijusi plaša technika un tematu 

spaidu, spēku un pārdzīvojumu 
sniedza tēlojuma izteiksmes 
meistarība. Trimdas gadi māk-
sliniekam snieguši arī ierosmi 
pievērsies mākslas teorijas 
problēmām, rakstot dažādas 
apceres par mākslu gan trim-
das latviešu presē, gan radot 
grāmatu „Māksla un dzīve. 
Traktāts par glezniecību”, kas 
iznāca 1968. gadā, drīz pēc 
Ārvalža nāves tā paša gada 9. 
februārī Minsterē.

Ārvaldis parallēli gleznošanai 
un rakstīšanai no 1951.gada 
sāka strādāt par zīmēšanas, 
mākslas vēstures un latviešu 
valodas skolotāju Minsteres 
latviešu ģimnazijā. Visi ienā-
kumi tika atvēlēti kādai jaunai 
kaislībai. Ārvaldis ļoti mīlēja 
literātūru, vēsturi, filozofiju un 
archeoloģiju, un viss šis ko -
pums Ārvaldi ievedis pastip-
rinātā interesē par senajām 
kultūrām – viņa mērķis bija 
iepazīties ar senatnes kultūras 
šūpuļa mākslu. Pēc viņa do -
mām, lai varētu saprast šīs-
dienas cilvēku, ir jāmēģina 
iedziļināties senatnes problē-
mās. Ārvaldis sāka aktīvi ceļot 
un rakstīt ceļojumu piezīmes 
par pavadīto laiku Ēģiptē, 
Grieķijā, Italijā, Amsterdamā, 
Holandē, Anglijā, Francijā un 
citur laikrakstiem Laiks un 
Latvija. 1955. gada jūnijā, brau-
cot no Venēcijas uz Ēģipti, 
Ārvaldis rakstījis – „Pasu kon-
trole! Tādās reizēs jūtos vien-
mēr kā otrās šķiras cilvēks un 
noziedznieks. Vācu pasēm ro -
bežsargi uzmet tikai acis un 
iespiež kontroles zīmogu, mūsu 
ceļošanas apliecības tie pēta ļoti 
uzmanīgi. T.s. bezdzimtenes 
ārzemniekam turpat uz vietas, 
katrā valstī iebraucot un iz -
braucot, jāaizpilda vēl īpaša an -
keta”. Uzturoties katrā jaunā 
zemē, Ārvaldi vienmēr inte-
resējuši kultūrvēstures piemi-
nekļi, mākslas darbi un iespēja 
gleznot plašākos mērogos. Īpaši 
mīļa bijusi Italija, kur gleznoti 
Venēcijas skati, ostu un zvejas 
ainavas Dženovā. Taču, lai kur 
Ārvaldis būtu, starp sajūtām, 
pieredzi un zināšanu bagātī-
bām bieži pavīdējušas arī aso-
ciācijas un parallēles ar latvisko 
– sākot no archeoloģijas, mē -
dzot salīdzināt seno ēģiptiešu 
un latviešu rotas lietas, beidzot 
ar ceļojuma mirkļiem, kas lika 
atcerēties mīļas vietas: „Sēžu 
atkal kādas viesnīcas stikla 
lievenī Asunānā. Zilgani brū-
nas rokas noliek priekšā in -
gvera dzērienu ar ledu. Sārta 
saule apmirdz tālumā redzamās 
violeti rozā tuksneša kāpas, bet 
dziļi lejā tek Nīla. Aiz līčiem un  
zaļgana granīta klinšu salām 
iemirdzas balta, līkumota bura. 
Tumšo palmu silueti atspīd 
dzelteni mirdzošā ūdenī. Tikko 
saule pazūd, strauji iestājas zila 
tumsa un dzirdama vairs tikai 
varžu kurkstēšana un cikādes 
dziesma, kas ne ar ko neatšķiras 
no vecā circeņa Embūtes „Jaun-
zemju” aizkrāsnē”.

Ģirts Ārvaldis kopā ar māti Sofiju Pēterburgā, ap 1915.gadu // 
FOTO: Latvijas Valsts archīvs

Ģirts Ārvaldis savā darbnīcā Blombergā Vācijā, 1946-1949
// FOTO: Latvijas valsts archīvs

Ģirts Ārvaldis kopā ar audžutēvu Leonu, sauktu par saim-
nieku, Embūtes „Jaunzemjos” 20.gs. 30.gadi // FOTO: Latvijas 
Valsts archīvs

Elza sākotnēji nebijusi pa 
prātam, jo tā bija nākusi no 
bērnunama un bez jebkādiem 
līdzekļiem. Taču, neraugoties 
uz to, Elzai kopā ar Sofiju bija 
liela loma Ārvalža mākslinie-
ciskajā izaugsmē, jo audžu-
tēvam Leonam vārds „glez no-
tājs” likās gandrīz nievājošs līdz 
brīdim, kad Ģirtam izdevies 
pārdot kādu gleznu par cenu, 
kāda ir pielīdzināma vidējam 
bullītim. Māsas Olgas meita 
Aina savās atmiņās par Ārvaldi 
rakstījusi – „viņš daudz strādāja 
– vēroja lauku cilvēkus visos 
darbos, gatavoja skices, foto-
grafijas, visvairāk protams tika 
gleznotas Elza un vecmamma. 
Retāk pozēja saimnieks ar dēlu 
Kārli no pirmās laulības, liekas 
tikai tāpēc, ka paklausīja savai 
sievai – vidzemniecei no Pē -
terburgas. Viņai bija sava teik-
šana šajās lietās. Jo māte ļoti 
ticēja dēla panākumiem. Viņš 
biežāk bija mazrunīgs, vārdos 
paskops, bet laipns, mīlēja 
humoru, dažreiz apcēla mani, 
pazoboja, bet nekad tas nebija 

nīcā. Viens no pamudinā ju-
miem, iespējams, bijusi ne tikai 
vēlme izkopt savu talantu, bet 
arī domu novēršana no mazās, 
1941. gadā dzimušās, meitiņas 
Mārītes nāves 1942. gada pava-
sarī. Taču studijas nācās pār-
traukt jau 1944. gadā kaŗa 
apstākļu dēļ, lemjot par labu iz -
ceļošanai. Gatavojoties izbrauk-
šanai uz Vāciju, Ārvaldis  „Jaun-
zemjos” ieracis zemē lielu kasti 
ar vērtīgām grāmatām, varbūt 
arī bija kāds audekls – viss gāja 
bojā. „Jaunzemju” mājām pāri 
gājusi fronte, tādējādi mājas 
pilnībā izpostītas. Ārvaldim 
nācies izceļot bez ģimenes, jo 
māte Sofija ar māsu Olgu 
izlēma palikt Liepājā. Ārvaldis 
vēlāk ļoti nožēlojis, ka māte nav 
palikusi pie viņa Vācijā. Pats 
saimnieks pēc māju izpos tī-
šanas mitinājies pie savas pre-
cētās meitas no pirmās laulības, 
līdz 1949. gada martā izsūtīts 
uz Sibiriju, kur miris. Arī ar 
sievu Elzu tālākie ceļi šķīrās – 
meitiņas nāve, aizbraukšana no 
Latvijas, uzturēšanās katram 

gadā Blombergā un 1955. gadā 
Bīlefeldā. Lai gan Ārvaldis pie-
derēja gleznotāju grupai, kas 
veidojās brīvās Latvijas laikā un 
uz kuŗu bija spēcīga latviešu 
mākslinieku-vecmeistaru un 

dažādība. Ar līdzvērtīgu veik-
smi gleznojis klusās dabas, ai -
na vas un portretus. Tematikā 
viņš nav bijis izvēlīgs – varējis 
gleznot pat kāpostgalvu ar peļu 
slazdu, jo māksliniecisko ie -

(Turpināts no 6. lpp.)
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The Grāmatu Draugs bookshop at St. Peter’s Church Square 
37. The building is where the publishing house launched its 
operations a few years earlier. (This is the only photograph we 
have of this building. It burned down a few years later.)

P U B L I K Ā C I J A  P Ē C  L A S Ī T Ā J U  V Ē L Ē Š A N Ā S

Grāmatu drauga dzīves dēkas jeb „The Adventures of my 
life  from Helmars Rudzitis”

(To be continued)

Grāmatu Jums piesūtīs pa pastu (t.sk. pasta izdevumi).
Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Helmara Rudzīša grāmatas „Manas dzīves dēkas” oriģināls, 
izdots 1984. gadā Grāmatu Drauga apgādā, atrodams vai ik  viena 
tautieša grāmatplauktā un kļuvis par bibliografisku re  tumu 
Latvijā...

Laika 70 gadu jubilejā apgāds Laika grāmata laida klajā tās 
atjaunoto izdevumu angļu valodā – ar mērķi, lai šis krāšņais 
vēstījums par latviešu trimdu nonāktu arī pie nākamajām 
paaudzēm, kam lasīšana latviešu valodā sagādā grūtības. 

Šī grāmata, kas aptveŗ nozīmīgu laiku un svarīgus notikumus 
latviešu vēsturē saistībā ar lielo pasaules vēsturi 20. gadsimtā, būs 
objektīva un interesanta lasāmviela arī cittautu inte re sentiem un 
pētniekiem.

Iegādājieties šo grāmatu un dāviniet saviem bērniem, 
mazbērniem un draugiem! Tā palīdzēs labāk izprast un iemīlēt 
mūsu tautu, mūsu talantus un spēku. 

Cena USD 35,–

The Roaring 20's
Vast waves of Latvian refugees 

began to return home from 
Russia. My parents, too, imme-
diately signed up for “repatria-
tion,” and in August we set off 
for Rīga.

We were welcomed in Latvia 
with music. A peace treaty had 
just been concluded with Soviet 
Russia, and Latvia’s border sta-
tion was decorated with flowers 
and flags. Soldiers walked 
proudly with flowers pinned to 
their caps. There was an orches-
tra of soldiers, and the atmo-
sphere was full of joy. (..)

I cannot say that Rīga was a 
particularly brilliant city in 
August 1920. The destructive-
ness of the war could be seen at 
every step. Still, compared to St 
Petersburg, Rīga was a city in 
which shops were bursting with 
wares, and after the anarchy that 
we had experienced in Russia, it 
was a true port of peace. (..)

My parents decided that the 
new country would need engi-
neers, technicians and other 
doers of practical work to build 
itself up. They told me that I 
should renew my education in 
that direction. My parents were 
right. There was no reason to 
object, and I knew that I had to 
go back to school. Specifically, I 
entered the Rīga State Technical 
High School to train as a techni-
cian. I didn’t like the process very 
much and thought that my future 
was a bleak one. (..)

On the other hand, Latvian 
language lessons were delightful, 
particularly literature. That was 
my world. We often were told to 
write essays, and I was good at 
those. Sometimes the teacher 
asked me to read my essay before 
the class. The Latvian language 
was the only subject in which I 
got top marks. In the technical 
classes, I was somewhere in the 
middle.

I do believe that it was under 

the influence of Bergs that for 
the first time in my life I became 
an editor and publisher. I started 
to publish a magazine about lit-
erature and art, Saturn. Why 
Saturn? I don’t remember. I 
guess that the planet with its 
rings somehow fascinated me. 
The magazine had a large circu-
lation – one copy each time. It 
contained poems, stories, reviews, 
drawings and even water colour 
paintings. It had many pages, 
and each issue was passed 
around until all of the “subscrib-
ers” had read it. Then the issue 
was deposited in the library of 
the technical school. Looking 
back, I am rather amazed that 
during my two years at the tech-
nical school, I somehow put out 
fully 32 issues of Saturn. The 
whole set of magazines remained 
at the library of the Rīga State 
Technical School until 1940. I’m 

sure that at some point it was 
declared to be “anti-state and of 
danger to the motherland” and 
was destroyed.

I have absolutely no memories 
about what we wrote in that 

magazine. I’m sure that it was a 
schoolboy’s attempt at journal-
ism, and probably there were 
grammatical mistakes galore. (..)

I met the publisher of the 
newspaper Jaunatnes Dzīve (Youth 
Life), Nikolajs Sprancis, and I 
wrote a few short articles for the 
paper. Sprancis asked me to col-
lect ads for the newspaper. I 
knew nothing about ad sales, but 
why not? Some extra money 
would be most useful, indeed. 
Rīga was full of lovely ladies to 
squire to a café or the cinema. 
For a poor little student, each 
coin was worth a pot of gold. (..)

While working with Jaunatnes 
Dzīve, I had a chance to learn 
about the printed press and par-
ticularly about its economic 
aspects, which were based on 
advertising. I visited the place 
where Jaunatnes dzīve was print-
ed and saw that other newspa-

pers and magazines were also 
printed there, often on the same 
economic basis. It occurred to 
me that I could set up my own 
company, just like Sprancis had 
done. I could collect advertising 

not just for one publication, but 
for several, and I could also pub-
lish something of my own. (..)

I agreed with several newspa-
pers that I would sell advertising 
for them, I found a group of uni-
versity students to do the work, 
and on June 16, 1923, at Lielā 
Ķēniņu Street 8 we put up a sign 
outside the door: “Saturns Pub-
lishing House and Advertising 
Office.” Readers will remember 
that Saturn was the title of the 
literary journal that I published 
at the technical school.

Thus, four days before my 
20th birthday and one month 
after my confirmation at the New 
Church of St Gertrude, I became 
a businessman and publisher. I 
remained a businessman and pub-
 lisher for the rest of my life. (..)

As soon as dusk fell over Rīga, 
you just had to go out into the 
streets to see a very different 
scene. After the great changes 
that were caused by the war, 
including poverty and years of 
hardness, people always want to 
find happiness. That was the 
case in Rīga during the first half 
of the 1920s.

Nightlife flourished in Rīga more 
than it had ever done before or 
would ever do again. Nightclubs, 
dance halls and saloons opened 
up on nearly every corner of the 
city centre in Rīga. Young people 
followed the fashions of the 
world, the same haircuts, the 
same jazz, the same “dirty danc-
ing,” and so on. There was a cult 
of ladies of the night, as well.

No one counted up how many 
bars where you could find 
charming companions there 
were in Rīga, but there were lots 
and lots of them, far too many to 
remember now. For my friends 
and me, these were institutions 
which we largely viewed from 
the outside with their bright 
neon signs, because for us as stu-
dents, getting inside was out of the 
question in financial terms. (..)

Many old biases and taboos 
had already been swept away in 
the wake of the war, but my 
friends and I believed that the 
process was insufficient. In 
Western Europe, the broom had 
been used far more actively, and 
the press and authors there were 
more free. There had been a 
time when the novels of Emile 
Zola were seen as pornographic. 
A court had tried to ban Gustave 
Flaubert’s “Madame Bovary.” 
Alexandre Dumas the younger 
hid the concept of prostitution 
under the title “Lady of the 
Camellias.” Times had changed, 
though, and no one remem-
bered such conflicts anymore. 
We, the saviours of the world, 
wanted to bring fresher air to 
our thoughts and those of the 
Latvians to get rid of the musti-
ness of the existing press industry.

There were magazines in 
France and Germany that were 
far more daring than those that 
were published in Latvia. Some-

times these magazines were avail-
  able in Rīga, too. We thought 
that Latvians also needed a mag-
azine that would be more daring 
than ones that came before, 
something similar to La Vie 
Parisienne and Le Sourire in 
France, or Berliner Leben in 
Germany. They were distant rel-
atives of Playboy today, and they 
were far from the progressive-
ness and nudity of present-day 
magazines of this type. We could 
say that they were Playboy with 
great, big fig leaves.

The first issue of Sensācija 
(Sensation) rolled off the presses 
in 1924.

I started to get bored at work, 
because it provided no moral or 
material satisfaction to me. I had 
started the magazine as a chal-
lenge, but now it was a routine 
task that required us to produce 
a magazine each and every week. 
I was already 22 years old, and I 
had been an independent busi-
nessman for two-and-a-half 
years. It was time to focus on 
more serious things.

I decided to stop the publica-
tion of the magazine and to leave 
the battlefield in the hands of 
our competitors – Eross, Vecpuisis 
and others that had appeared. I 
never lacked those who copied 
my style.

The next phase began in the 
autumn of 1926. (..)

I really did read lots of books, 
no longer in Russian, but in 
German. Oh, the wealth of liter-
ature that I found there! There 
were so many young authors 
about whom I had known noth-
ing in the past and could now 
learn about. Germans had pow-
erful writers, and German pub-
lishing houses also were eager to 
offer translations of books by 
writers of other nations. I sup-
pose that there was no other 
country in Europe in which lit-
erature flourished so much dur-
ing the 1920s. I didn’t even have 
to know the other languages, 
because everything could be 
found in German. Why could 
we not do the same?

I had experienced enough to 
understand that the secret lay in 
the circulation of books. I was 
often surprised at the poverty of 
translated literature in our coun-
try and the high prices of books 
in comparison to the money that 
most people earned. If employ-
ees at the printing press earned 
two lats a day and a saleswoman 
earned 60 lats a month while a 
book cost five or six lats, then 
they could not find money to 
purchase books no matter how much 
they wanted to read them. (..)

If books cost five lats, I won-
dered whether I could sell books 
for one lats and have five buyers. 
No one could answer that ques-
tion. I calculated that if I had 
5,000 clients, then I could pub-
lish a good book for one lats.
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L AT V I JA  D I E N U  R I T Ē J U M Ā

(Turpinājums 10. lpp.)

***
Valsts prezidents pasniedz 

Cildinājuma rakstu Marģeram 
Vestermanim

18. septembrī Valsts prezi-
dents Egils Levits Rīgas pilī pa -
sniedza Cildinājuma rakstu Dr. 
hist. h. c. Marģeram Vesterma nim 
par mūža darbu Latvijas sa  bied-
rības vēsturiskās atmiņas veido-
šanā, Latvijas ebrēju vēstu res 
dokumentēšanā un traģisko ho -
lokausta vēstures lappušu iz  pētē.

Savā uzrunā Valsts prezidents 
sacīja: “Vispirms es sirsnīgi ap -
sveicu jūs 95 gadu jubilejā. Tas ir 
vecums, kas līdzinās teju Latvijas 
valsts vecumam. Jūs esat piedzī-
vojis visu, kas ir noticis ar Lat-
viju. Es gribētu minēt trīs lietas. 
Pirmkārt, Jūs esat Latvijas patri-
ots, un visu šo laiku kā Latvijas 
patriots Jūs esat darbojies un 
devis savu ieguldījumu Latvijas 
valsts labā. Otrkārt, Jūs esat 
Latvijas ebrēju kopienas kultūr-
vēsturiskā mantojuma glabātājs, 
un šī kopiena ir devusi savu pie-
nesumu ne tikai Latvijai, bet arī, 
protams, visai ebrēju kopienai 
pasaulē. Tā ir neliela kopiena, 
bet ar ļoti nopietnu devumu. 
Treškārt, Jūs esat saglabājis at  -
mi ņu par holokaustu. Mums 
Latvijā ir bijuši gan gaiši, gan 
tumši notikumi, un, protams, arī 
šis notikums ir Latvijas vēstures 
sastāvdaļa, un ir svarīgi, lai sa -
biedrība to zina. Tādēļ es vēlos 
pasniegt Jums Cil dinājuma rak-
stu, kas ir perso nīga atzinība par 
Jūsu līdzšinējo darbu. Liels pal-
dies Jums!” teica Valsts prezi-
dents Egils Levits.

“Ir prieks un gods strādāt sa -
vas tautas un Latvijas labā. Tās 
nav frazes, tas ir dzīvs saturs,” 
saņemot Cildinājuma rakstu, sa -
cīja M. Vestermanis.

***
Atklāta izstāde 

par baltiešu aicinājumu
Valsts prezidents Egils Levits 

21. septembrī  Latvijas Nacio-
nā lajā bibliotēkā atklāja iz - 
stādi “Baltiešu aicinājums Ap -
vie no tajām Nācijām” un uzsvē-
ra: “Ar šo izstādi iesākas Lat-
vijas 30. gads Apvienoto Nāciju 
saimē. 

Laikā, kad pasaule strauji 
mainās un daudzpusējās sa -
darbības principi arvien biežāk 
tiek apšaubīti, ir īpaši svarīgi, ka 
arī mazākās valstis aktīvi paceļ 
savu balsi, lai līdzdarbotos pa -
saules problēmu risināšanā. Es 
vēlreiz gribu uzsvērt, ka Ap  vi e-
noto Nāciju 75. gadskārtā multi-
laterālisms ir svarīgāks kā jeb-
kad. Tas ir nepieciešams pa -
saules miera un drošības stip-
rināšanai. Bez tā konfliktu skaits 
un konfliktu intensitāte noteikti 
pieaugtu. Arī Latvija ir gatava 
dot savu pienesumu šo globālo 
jautājumu risināšanā.”

***
Dobeles Atbrīvošanas 

piemineklim – 80
Tēlnieka Kārļa Zemdega vei-

dotajam Dobeles atbrīvošanas 
pie mineklim šogad aprit 80. 
gads kārta, bet atjaunotajam pie-
mineklim, kuŗš kļuva par trešās 
Atmodas simbolu un nomai -
nīja okupācijas zīmi – bruņu-
tran spor tieri, tagad aprit 24. 
gads kārta.

Līdzās tradicionālā ziedu pa -
klāja veidošanai pieminekļa sa -
režģīto vēsturi godināja arī spe-
ciāli šim notikumam režisēts 
kustību iestudējums. Par brīvu 
valsti un grūtajām cīņām, lai to 
iegūtu, dobelniekiem jau astoņ-
desmit gadus atgādina Dobeles 
Atbrīvošanas piemineklis. Pirmo-
reiz, godinot Pirmā pasaules 
kaŗa un Latvijas Brīvības cīņās  
kritušos kaŗavīrus, Kārļa Zem-
degas veidotais piemineklis tika 
atklāts 1940. gadā. Pēc desmit 
gadiem padomju vara to saspri-
dzināja, bet vēl pēc pusgadsimta 
dobelnieki lēma par tā atjau-
nošanu. “It nemaz tas nebija 
droši, un mēs arī dabūjām drus-
ciņ ciest, katrs kaut kādā mērā 
vairāk vai mazāk. Tā bija, pro-
tams, uzdrīkstēšanās, un mēs 
nezinājām, kā tas viss beigsies,” 
pastāstīja iniciātīvas grupas pār-
stāve Anita Banziņa.

***
Mūsdienu Baronu ceļojums 

no Tartu līdz Dundagai
21. augustā, Imanta Ziedoņa 

mūzeja komandas izmeklēti mūs-
dienu Krišjāņi Baroni uzsāka 
ceļojumu kājām no Tartu līdz 
Dundagai. Projekta Ziedoņa 
mū  zejs ceļā ar Baronu kultūras 
notikumiem bagātais ceļš Tartu – 
Dundaga bija vairāk nekā 800 
km gaŗš un noslēdzās 20. sep-
tembrī ar koncertu pie Dunda-
gas pils.

Maršrutu svinīgi atklāja gan 
Latvijas kultūras ministrs Nauris 
Puntulis, gan Igaunijas kultūras 
ministrs Teniss Lukass. Atklā ša-
nas pasākumā uzstājās Imanta 
Ziedoņa fonda Viegli mūziķi un 
dziedāja Kocēnu novada jauktais 
koris Imera, kā arī Strenču no -
vada jauktais koris Rītu puse 
diriģenta Imanta Toča vadībā. 
Savukārt pirmo ceļa gabaliņu 
Tar tu pilsētā veica mūziķis Re -
nārs Kaupers.

Ceļā... //Foto: Imanta Ziedoņa 
mūzejs 

Katram mūsdienu Baronam 
bija vairāki uzdevumi – atrast 
savas īpašās vietas ceļā, vērot 
dabu, iemūžināt ceļu fotografijās 
un izveidot nelielu sava ceļa 
posma aprakstu. Mūsdienu Ba -
ronu vidū ir ļoti dažādi cilvēki, 
sākot ar vairākiem skolotājiem 
līdz pat prezidentam Egilam 
Levitam. Ceļā radītie mūsdienu 
Baronu stāsti būs apkopoti krā-
jumā Mūsdienu Tēvzemes ap -
rakstīšana. Šie stāsti būs arī daļa 
no projekta ietvaros topošās 
izstādes.

 Līdz ar gājiena atklāšanu, 21. 
augustā Igaunijas Nacionālajā 
mūzejā Tartu atklāta arī Latvijas 
un Igaunijas kopizstādes Tuvie 
pirmā daļa, kuŗas papildinātā 
versija būs redzama Latvijas 
Nacionālajā bibliotēkā oktobŗa 
beigās.

***
PBLA šoruden turpinās 

sarunas ciklā 
#Kultūranepadodas

Pasaules brīvo latviešu ap  vie-
nība (PBLA) sadarbībā ar Lat-
vijas Nacionālo kultūras centru 
(LNKC) šoruden turpinās attā-
linātās sarunas ciklā #Kultūr a
nepadodas diasporas latviešu or -
ganizāciju vadītājiem, kultūras 
darbiniekiem, deju kopu un 
koŗu dalībniekiem, kā arī inte-
resentiem Latvijā un visā pasau-
lē. PBLA vienojusies ar Latvijas 
Etnografiskā Brīvdabas mūzeja 
pārstāvjiem un vadību veidot 
triju semināru ciklu par mūsu 
tautas etnografiskajiem materiā-
liem Brīvdabas mūzeja kollek ci-
jā. Pirmais seminārs šogad ok -
tobrī būs par etnografiskajām 
pūra lādēm un iespaidīgo šo lāžu 
kollekciju nesen restaurētajā 
Ostas noliktavas ēkā Brīvdabas 
mūzejā, otrais novembrī – par 
novadu tautas tērpiem, savukārt 
trešais decembrī – par latviska-
jiem rakstiem un ornamentiem. 
Seminārus vadīs Brīvdabas mū -
zeja attiecīgo nozaru eksperti, 
un ikvienam neklātienē būs ie -
spēja iepazīties plašāk ar Brīv da-
bas mūzeja apjomīgo etnogra-
fisko materiālu kollekciju. Deta-
lizēta informācija par precīzu 
semināru norises laiku un lekto-
riem drīzumā sekos. 

“Laikā, kad ceļošanas iespējas 
ir ierobežotas un mums ir iespēja 
apzināt Latvijas unikālo kultūr-
vēstures mantojumu, mēs vēla-
mies dot tautiešiem pasaulē ie -
spēju pabūt Latvijā kaut arī 
attālināti,” teica Kristīne Saulīte, 
PBLA priekšsēde. “Liels paldies 
Latvijas Nacionālajam kultūras 

centram un Brīvdabas mūzejam 
par vēl vienu iespēju mūsu sa -
biedrībai izbaudīt Latviju un 
uzzināt ko jaunu!”

***
Akreditācijas vizītē pieņem 
jauno Zviedrijas vēstnieci

16. septembrī Ārlietu ministri-
jas valsts sekretārs Andris Pelšs 
iepazīšanās vizītē tikās ar Zvied-
rijas vēstnieci Latvijā Kārinu 
Hēglundu (Karin Höglund).

A. Pelšs uzsvēra, ka Zviedrija 
ir Latvijai tuvs sabiedrotais un 
svarīgs reģionālais partneris. 
Valstis saista ciešs dialogs visās 
jomās un līmeņos, kas ir pamats 
veiksmīgai reģionālajai un starp-
tautiskajai sadarbībai. Amat per-
sonas bija vienisprātis, ka tikai 
kopīgiem spēkiem iespējams 
nodrošināt visa reģiona labklā-
jību un drošību.

***
Latvija ievēlēta ANO Sieviešu 

statusa komisijā
2020. gada 14. septembrī 

Ņujorkā Latvija ievēlēta ANO 
Sieviešu statusa komisijā (United 
Nations Commission on the Sta 
tus of Women, UN CSW), kuŗā 
darbosies no 2021. līdz 2025. 
gadam. Kopā tika pārvēlētas 10 
no 45 ANO Sieviešu statusa ko -
misijas dalībvalstīm. Līdzās Lat-
vijai ievēlētas tika arī Afgā nis tā-
na, Arģentīna, Austrija, Domi-
nikānas Republika, Indija, Iz  raē-
la, Nigērija, Turcija, Zambija. 
ANO Sieviešu statusa komisija 
dibināta 1946. gadā un ir ANO 
Ekonomisko un sociālo lietu 
padomes (ECOSOC) funkcio nā-
lā komisija. Tā ir galvenā starp-
valdību struktūra ar mērķi ap -
zināt sieviešu dzīves reālitātes 
dažādus aspektus visā pasaulē 
un veidot globālus standartus 
dzimumu līdztiesības un sie vie-
šu tiesību veicināšanas jomā.

***
Ar Svētā Krēsla Sekretāru 

pārrunā situāciju Baltkrievijā
17. septembrī Latvijas Repub-

likas ārlietu ministram Edgaram 
Rinkēvičam notika telefonsaru-
na ar Svētā Krēsla Sekretāru at -
tiecībām ar valstīm Polu Ričardu 
Galageru (Paul Richard Gallag
her). Amatpersonas pārrunāja 
Latvijas un Svētā Krēsla divpu-
sējo dialogu, kā arī arhibīskapa 
P. R. Galagera neseno vizīti 
Baltkrievijā, kas notika no š.g. 
11. līdz 14. septembrim.

Runājot par pēcvēlēšanu si -
tuāciju Baltkrievijā, ministrs at -
zinīgi novērtēja P. R. Galagera 
vizīti Baltkrievijā, sakot, ka Va -
tikāns ir uzsācis svarīgu un at -
zīstamu diplomātisko iniciātīvu. 
Sarunā Latvijas ārlietu ministrs 
pauda nostāju, ka cilvēktiesību 
pārkāpumi un Baltkrievijas va -
rasiestāžu represīvās darbības 
pret saviem iedzīvotājiem, kuŗi 

miermīlīgā veidā pauž savu pil-
sonisko attieksmi par polītisko 
situāciju Baltkrievijā, gan Romas 
katoļu baznīcu Baltkrievijā, nav 
pieņemamas

***
Lukašenko atceļ no amata 

vēstnieku Latvijā
Baltkrievijas prezidents Alek-

sandrs Lukašenko ir atcēlis no 
amata vēstnieku Latvijā Vasiliju 
Markoviču, kā arī atņēmis ār -
kārtējā un pilnvarotā vēstnieka 
diplomātisko rangu vēl diviem 
diplomātiem – Pāvelam Latuško 
un Igoram Ļeščeņam, 17. sep-
tem bŗa vakarā paziņoja prezi-
denta preses dienests. Markovičs 
ir atbrīvots no ārkārtējā un piln-
varotā vēstnieka Latvijas Repub-
likā amata, un viņam arī atņemts 
diplomātiskais rangs „par die-
nesta pienākumu pienācīgu ne -
izpildīšanu”. Latuško un Ļeščeņa 
ir zaudējuši diplomātisko rangu 
„saistībā ar nodarījumiem, kas 
apkauno valsts (diplomātisko) 
dienestu”. 

(Vairāk lasiet 7. lpp.)

***
Vienojas par 2021. gada valsts 

budžeta un nodokļiem
Valdību veidojošās partijas 21. 

septembrī pēc ilgstošām disku-
sijām vienojušās par 2021.gada 
valsts budžeta un plānotās no -
dokļu reformas aprisēm. Mi -
nistru prezidents Krišjānis Ka - 
r iņš (JV) pēc tikšanās ar koali-
cijas partneriem žurnālistiem 
pavēstīja, ka beigusies viena no 
gaŗākajām sanāksmēm un tai ir 
pozitīvs iznākums – koalicija 
vie nojusies par nākamā gada 
budžeta ietvaru. “Pēc ilgām de -
ba tēm vairāku mēnešu gaŗumā 
esam vienojušies par 2021.gada 
budžeta ietvaru,” teica polītiķis. 
Tajā paredzēts, ka no 1. janvāŗa 
minimālā alga būs 500 eiro. 
Mediķu algu pieaugumam ko -
pumā būs veltīti 183 miljoni 
eiro, “pilnībā atbalstot Saeimas 
iepriekšējo lēmumu”. Būs arī 
pedagogu un akadēmiskā per-
sonāla algu palielinājums, stā-
stīja Kariņš. Tāpat pieņemts lē -
mums, pildot Satversmes tiesas 
lēmumu par garantētā mini -
mālā ienākuma reformu, to pa -
lielināt no 64 eiro uz 109 eiro. 
Sabiedrisko mediju iziešanai no 
reklāmas tirgus plānots atvēlēt 
nepilnus deviņus miljonus eiro, 
savukārt no 2022. gada plānots 
reformēt ģimenes valsts pabalsta 
sistēmu.

***
Ziņas īsumā

*No partijas Saskaņa izslēg -
tais Saeimas deputāts Vjačeslavs 
Dombrovskis apsver iespēju vei-
dot jaunu polītisko spēku, izriet 
no polītiķa teiktā intervijā Lat-
vijas Radio. Dombrovskis atzina, 
ka viņš nākotnē saredz sev tikai 
divus iespējamos rīcības mode-
ļus – pēc šī Saeimas sasaukuma 
pamest polītiku uz visiem lai-
kiem vai arī strādāt pie tā, lai vei-
dotu “jaunu polītisko piedāvā-
jumu”. Nekādu citu ceļu polītiķis 
sev neredzot, tostarp viņš ne -
plānojot pievienoties kādam 
eso šam vai citu deputātu veido-
tam polītiskajam spēkam.
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Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem

Par Tukuma kādreizējo fer-
mentu rūpnīcu divās nelielās 
telpās šodien vēsta ekspozīcija 
“Vēstures elpa’’. Tās arī ir vienīgās 
telpas, kuŗās pašreiz tiek ielaisti 
apmeklētāji. Biedrības “Pasaules 
kultūras telpa Tukumā” valdes 
locekle Dace Penke stāsta: “Šīm 
ēkām ir pati lielākā vērtība. Tas 
ir šīs vietas spēks un īpašā aura, 
un mēs noteikti izmantosim ne 
tikai ēkas ārpusi, bet arī iekšpusi, 
atstājot atsevišķas vietas kā daļu 
no mūzeja un šī centra interjēra.” 

Ziņas sakopojis P. Karlsons

pil sētā, tāpēc domāts, kā to vai rāk 
ienest arī pilsētas jaunajā daļā.

***
Tukumā atklāts pasaules 

kultūras telpas Tukku Magi 
pagalms

Neredzēta rosība 20. septembrī 
valdīja Tukuma sirdī, agrākajā 
Fermentu rūpnīcā, kur pēc pāris 
gadiem durvis plāno vērt pasau-
les kultūras telpa Tukku Magi. 
Tika sperts pirmais solis topošā 
daudzkultūru mūzeja izveidē – 
Tukku Magi  pagalma atvēršanas 
svētki.

Vai var būt vēl labāka dāvana 
jubilejā par sen aizmirstas filmas 
pirmizrādi? Tieši šādu dāvanu – 
1990. gada spēlfilmas “Dvēseles 
aizvējā” seansu – leģendārajam 
aktierim Ģirtam Jakovļevam 80. 
jubilejā pasniedza Latvijas Kine-
matogrāfistu savienība. Režisora 
Andra Rozenberga darbs ar Ja -
kovļeva piedalīšanos publisku 
pirmizrādi Latvijā tā arī nekad 
nepiedzīvoja, un 15. septembrī 
kinoteātrī Splendid Palace Ģirta 
Jakovļeva jubilejas kinovakarā šī 
vēsturiskā netaisnība tika labota.

Girts Jakovļevs filmā “Dvēseles 
aizvējā” // Archīva foto

Latviešu kino un teātra vec-
meistars Ģirts Jakovļevs 80. jubi-
leju svinēja jūlijā. Teātŗa kollēgu 
sveicieni jau izskanējuši, bet 15. 
septembrī kinoteātrī Splendid 
Palace jubilāru sveica arī kino 
ļaudis. Teju visi atceras Jakovļeva 
tēlojumu populārajās Rīgas 
kinostudijas spēlfilmās, piemē-
ram, Pūt, vējiņi!, Nāves ēnā un 
Uzbrukums slepenpolicijai, to -
mēr jubilejas kinovakaram bija 
izvēlēta līdz šim maz zināma, 
Latvijas kinoteātros neizrādīta, 
pirms 30 gadiem uzņemta reži-
sora Andra Rozenberga un ope-
ratora Mika Zvirbuļa spēlfilma 
Dvēseles aizvējā. Tajā Ģirtam 
Jakovļevam ir viena no galve-
najām lomām. “Tā ir pēdējā fil-
ma, kas tika uzņemta vecajā 
sistēmā. Ļoti ilgi gāja, kamēr 
viņu apstiprināja, un tad mēs 
viņu uzņēmām, viņu pieņēma, 
nosūtīja uz kopēšanas fabriku. 
Un uz to brīdi, kamēr viņa stā-
vēja rindā uz kopēšanu, mēs 
kļuvām neatkarīgi,” stāstīja reži-
sors Andris Rozenbergs. “Tas 
bija 90. gads, un tas bija pārejas 
laiks, varētu sacīt. Arī kinoteātri 
pārgāja uz citu režīmu, un tā 
viņa kaut kā palika ārpusē. Tajā 
laikā nebija naudas un nebija arī 
stimula to tulkot latviski.” Filma 
tapusi pēc krievu rakstnieka 
Vla dimira Makaņina romāna 
motīviem, un Ģirta Jakovļeva 
ekrāna partneri filmā ir pazīsta-
mie krievu aktieri Valentīna Te -
ļičkina un Vladimirs Meņšovs, 
kā arī brīnišķīgās latviešu aktris-
es Regīna Razuma un Gunta 
Virkava. Filma stāsta par nepa-
rastu un sarežģītu attiecību trij-
stūri, un 15. septembrī tās pirmo 
oficiālo pirmizrādi Latvijā ap -
meklēja arī daļa radošās koman-
das.

***
Ielu mākslas festivālā Kuldīgā 

uz ēku sienām top gleznas
Kuldīgā no 14. līdz 20. sep-

tembrim norisinās pirmais ielu 
mākslas festivāls. Tā ideja dzima, 
diskutējot par to, kā pievilcīgāku 
padarīt Kuldīgas jauno daļu. 
Festivāla laikā deviņu māksli-
nieku rīcībā nodotas septiņas 
balto ķieģeļu sienas, kas līdz 
svētdienai pārtaps milzu gleznās.

Ar mākslu saistīti pasākumi 
lielākoties notiek Kuldīgas vec-

kiem mēnešiem nācām pie slē-
dziena, ka mūsu paredzētais da -
tums 2020. gada festivālam no -
vembrī ir pārāk agri mēģināt to 
rīkot kino zālē kā iepriekšējos 
gados. Kaut gan infekcijas līme-
nis Ņujorkā ir stipri samazinājies, 
publika vēl nejutīsies droši 
pulcēties kino zālē. Pat ja kino 
zālē ierobežo sēdvietas, tas at -
ņemtu no speciālās gaisotnes, 
kas cilvēkus pievelk apmeklēt 
filmu festivālu – pulcēties kopā, 
dalīties ar uzskatiem, pakavēties 
pirms un pēc seansiem”. Bija 
jāmeklē risinājums: vai festivālu 
atlikt uz gadu vai to piedāvāt 
virtuāli? Festivāla rīkotāji, tajā 
skaitā Daris Dēliņš, Igaunijas un 
Lietuvas ģenerālkonsulāti Ņu -
jor kā un Skandinavu centrs, no -
lēma piedāvāt festivālu virtuāli.

Festivāls notiks trijos posmos: 
15. – 18. oktobris (komēdijas), 
29. oktobris –  1. novembris 
(trille ri)  un 12. –15. novembris 
(Baltijas showcase). Festivāla pro-
grammā iekļautas arī trīs filmas 
no Latvijas: „Blakus”/Nearby 
(2019, režisore Alise Zariņa), 
„Ar putām uz lūpām”/Foam at 
the mouth (2017, režisors Jānis 
Nords), un „Oļegs”/Oleg (2019, 
rež. Juris Kursietis). Pēc katras 
filmas sekos intervijas ar filmu 
producentiem/režisoriem. 
Filmas varēs noskatīties jebkurā 
laikā, minētajos datumos oktobrī 
un novembrī. Mudinot publiku 
laicīgi iegādāties e-biļetes festi-
vā lam, lai radītu intīmu un eks-
kluzīvu festivāla gaisotni, katrai 
filmai būs ierobežots e-biļešu 
skaits (300)

***
Godina Cimzes balvas 

laureātus
Jāzepa Vītola Latvijas Mūzikas 

akadēmijā svētku gaisotne – tur 
godināja Cimzes balvas laureā-
tus. Pedagoga, tautasdziesmu vā -
cēja, latviešu kormūzikas pamat-
licēja Jāņa Cimzes vārdā nosauk-
to apbalvojumu pasniedza peda-
gogiem par izcilu ieguldījumu 
kultūrizglītībā. 

Šogad balvu ieguva Saldus 
Mākslas skolas ilggadējā direk-
tore un skolotāja Vēsma Krū-
miņa un Emīla Dārziņa Mūzikas 
skolas vijoles spēles pedagogs 
Romāns Šnē (attēlā).

***
Pirmizrāde ar 30 gadu 

novēlošanos – kino ļaudis 
sveic Ģirtu Jakovļevu jubilejā

* Izglītības un zinātnes mi -
nistrija 2020. gadā ieguvusi 3,9 
milj. eiro, lai veiktu technoloģiskā 
nodrošinājuma uzlabošanu vis-
pārējās izglītības iestādēs, tādē-
jādi mazinot vīrusa krizes radīto 
negatīvo seku ietekmi uz izglī-
tības nozari. Ņemot vērā pie-
šķirto līdzekļu apmēru, plānots 
iegādāties 6500-7000 jaunus 
por tatīvos datorus, pirkumu vei-
cot elektroniskajā iepirkumu si -
stēmā (EIS). Precīzs datoru skaits 
būs zināms pēc pirkuma proce-
dūras rezultātiem. Datori sko-
lām tiks piegādāti līdz šā gada 
beigām.

* 18. septembrī tika atklāta 
Jau  nās konservatīvās partijas 
Daugavpils nodaļa. Kā norāda 
partijas vadība, tas ir tikai pir-
mais solis darbu uzsākšanai, lai 
veicinātu pilsētas un novada ilg-
termiņa attīstību. Dienas gaitā 
tika atklātas Daugavpils nodaļas 
telpas un simboliski iestādīti 
kociņi Esplanādes un Dubrovina 
parkos. Tāpat, partiju pārstāvošie 
ministri un Saeimas deputāti 
apmeklēja vairāk nekā 15 valsts 
un pašvaldības iestādes un insti-
tūcijas pilsētas un novada terri-
torijās.

* Saeima 17. septembrī kon-
ceptuāli atbalstīja grozījumu 
Publisku izklaides un svētku pa -
sākumu drošības likumā un gro-
zījumu likumā “Par sapulcēm, 
gājieniem un piketiem”, kas pa -
redz aizliegumu publiskos iz -
klai des un svētku pasākumos, kā 
arī sapulcēs, gājienos un piketos 
izmantot Georga lentes.

*Balsu pārskaitīšana trijos 
Rīgas domes vēlēšanu iecirkņos 
nav ietekmējusi Rīgas domes 
sastāvu, pastāstīja Rīgas vēlēšanu 
komisijas vadītājs Juris Kokins. 

Viņš norādīja, ka balsu pār-
skaitīšana nav mainījusi ne par-
tiju sadalījumu, ne ievēlēto de -
putātu sastāvu. “Aplokšņu sāga ir 
beigusies. Saskaitīts ir viss, un 
nekas nemainās. Tas nozīmē, ka 
nav bijusi ļaunprātība, bet cil-
vēku kļūdas. Otrkārt, sapratām, 
ka tad, kad komisija atpūtusies, 
daudz ātrāk var saskaitīt,” stāstīja 
Kokins.

*Uzsākti demontāžas darbi to -
pošā Preses nama kvartāla terri-
torijā. Plānots nojaukt  bijušā 
Pre ses nama tipografijas ēku ar 
tai piegulošajām palīgēkām, kā 
arī daļēji demontēt iekštelpu 
kon strukcijas Preses nama 
daudzstāvu ēkā.

*Naktī uz 20. septembri  noga-
 lināts zvērināts advokāts un bi -
jušā ekonomikas ministra Ralfa 
Nemiro (‘KPV LV’), kas atstāja 
amatu pēc tam, kad zaudēja pie-
laidi valsts noslēpumam, pa  do m-
nieks Pāvels Rebenoks, vēsta 
Latvijas Televīzija.

***
2020 Ņujorkas Baltijas filmu 

festivāls: šogad virtuāls
Ņujorkas Baltijas filmu festi-

vāls, kas dibināts 2018. gadā, šo -
gad norisināsies oktobrī un no -
vembrī tiešsaistē, pirmo reizi 
sniedzot iespēju pieslēgties festi-
vālam no visas pasaules. Festi-
vāla dibinātājs, Latvijas Republi-
kas goda konsuls Ņujorkā, Daris 
Dēliņš stāsta: “Jau pirms vairā-

MINSKA. Eiropas Savienības delegācija Minskā publicējusi 
kopējo ES vēstnieku Baltkrievijā paziņojumu:“Mēs, Minskā strādā-
jošo Eiropas Savienības valstu diplomātisko misiju vadītāji, aicinām 
Baltkrievijas varas iestādes rīkoties saskaņā ar savām starptautiska-
jām saistībām un atbrīvot visus, kuŗi pēdējo mēnešu laikā apcieti-
nāti polītisku motīvu dēļ. Mēs paužam solidāritāti ar visiem polītis-
ka jiem ieslodzītajiem Baltkrievijā – vairākiem desmitiem vīriešu un 
sieviešu, kas ir netaisnīgi apcietināti par pamatbrīvību un demokrati-
jas aizsardzību un veicināšanu. No šīs dienas ikvienam no mums 
būs Baltkrievijas polītiski ieslodzīto saraksta kopija uz katru tikšanos 
ar baltkrievu valsts pārstāvjiem. Mēs vēlreiz uzsveram, ka pašreizējās 
krizes mierīga un ilgtspējīga norēgulēšana var būt tikai visaptveroša 
nacionālā dialoga rezultāts, pilnībā ievērojot Baltkrievijas tautas 
pamattiesības un brīvības, un pilnībā nodrošinot demokratiskās 
procedūras, ko pieprasa Baltkrievijas tauta.” (Neoficiāls tulkojums)

ZVIEDRIJA. Šogad mū   -
žībā aizgājušā bēgļu pārcēlāja 
Pētera Jansona piemiņas brīdī 
2020. gada 18. septembrī Got-
lan dē, Valevī kenā vēstnieks Mar-
ģers Krams uzsvēra, ka Pēteris 
Jansons bija patiess Latvijas pa -
triots, jo nevarēja pieņemt ne 
pa  domju, nedz nacistu okupā-
ciju. Viņš kļuva par Pārcēlāju, 
tiešā un pārnestā nozīmē, jo riskējot ar savu dzīvību, glāba citus. 
Vienlaikus viņš deva cerības vi siem, kas glābjoties no represijām bija 
pametuši dzimto zemi, turpināt dzīvi citā krastā. Pēteris Jansons ar 
savu drosmi un gudrību deva iespēju pārcelties ap 2000 bēgļu, kuri 
atrada sev iespēju turpināt un veidot pilnvērtīgu dzīvi Zviedrijā. 
Latvijas valsts to ir augstu novērtējusi, piešķirot 1999. gadā Latvijas 
Centrālās padomes dalīb niekam Pēterim Jansonam Triju zvaigžņu 
ordeņa apbalvojumu.

SPĀNIJA. Noslēdzot diplomātisko misiju Spānijā, 2020. gada 
16. septembrī vēstniece Argita Daudze sniedza priekšlasījumu 
Astūrijas centrā Madridē par sakariem starp Latviju  un Spāniju. 
Pasākumā ievadvārdus teica Astūrijas centra Madridē prezidents 
Valentīns Marinezs – Ortero Perezs (Velentin Matinez Otero Perez) 
un Astūrijas aristokrātu apvienības Cuerpo de Nobleza de Principado 
de Asturias  starpinstitūciju kontaktu padomnieks Alfredo Leonards 
(Alfredo Leonard). Priekšlasījumā vēstniece sniedza ieskatu Latvijas  
vēsturē, stāstīja par diplomātiskajiem un kultūras sakariem, atgādi-
not arī par Kurzemes Hercoga Jēkaba kontaktiem ar Spānijas karaļa 
Felipe IV galmu 17. gadsimtā, un mēģinājumiem iegūt Trinidadas 
salu, par ko liecības nesen gūtas Simankas archīvā Spānijā atrastajos 
dokumentos.

KANADA. Latvijas vēst-
nie cībā Otavā Latvijas vēstnieks 
Kārlis Eichenbaums tikās ar Na -
cionālo bruņoto spēku norīkoto 
ap  maiņas virsnieku Kanadas ar -
mijā majoru Maiguru Ozoliņu. 
Majors Ozoliņš dienestu Kanadā 
uzsāka 2020. gada augustā un 
šobrīd jau strādā Kanadas armi-
jas stābā. Eichenbaums un Latvijas aizsardzības atašejs Kanadā 
pulkvedis Agris Ozoliņš ar majoru Maiguru Ozoliņu (attēlā) pār-
runāja Latvijas un Kanadas labo sadarbību un attiecības, kādas iz -
veidojušās starp abām NATO sabiedrotajām valstīm arī militārajā 
jomā. Vēstnieks iepazīstināja ar divpusējās sadarbības aktuālitātēm 
un plānotajām aktīvitātēm, aicinot savstarpēji sadarboties, stiprinot 
valstu attiecības.
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Jau tagad jūtams, cik liela ģeo-
polītiska nozīme ir jūlijā nodi-
binātajai  Polijas, Lietuvas un Uk -
rainas stratēģiskajai aliancei, ku -
ŗas mērķis ir stiprināt šo triju val-
stu spējas, lai atvairītu   Putina 
Krievijas tiešo un netiešo eks-
pansiju. Attiecīgais līgums tika 
noslēgts   Polijas   pilsētā Ļublinā,  
un starptautiskajā apritē iegājies 
jēdziens “Ļublinas trīsstūris”.

Te svarīgs ir arī ekonomiskās 
sadarbības aspekts. NATO un Ei -
ropas Savienības dalībvalstis Po -
lija un Lietuva iet kopsolī ar 
Ukrainu,   kuŗas, var teikt, konti - 
t ū cionālais mērķis ir kļūt  par tās 
dalībvalsti.

“Ļublinas trīstūris” ir reģionālas 
nozīmes spēks. Polijā ir kādi 38 
miljoni iedzīvotāju, Lietuvā – 2,7 
miljoni,  Ukrainā – apmēram 43 
miljoni. Saskaitīsim – un   apjēg-

“Ļublinas trīsstūris” – cerīga aliance
sim, ka “Ļublinas trīsstūris” ir fak-
tors, ar kuŗu jārēķinās – 80 miljo-
ni – tikpat daudz,  cik iedzīvotāju 
ir Vācijai – Eiropas Savienības, var 
teikt,  serdei.

Starpkaŗu Polijas “tēvs”  Juzefs 
Pilsudskis  savulaik nāca klajā ar 
devīzi “Od morza do morza” – no 
jūras līdz jūrai. Pragmātizējot un, 
teiksim tā, “dezinficējot” šo   lo -
zungu, tas nu īstenojies “Ļublinas 
trīstūrī”, sniedzoties no Gdaņskas 
pie Dzintarjūras līdz Odesai   pie 
Melnās jūras.

Izcila, vēsturiski gandrīz uni-
kāla nozīme ir tam, ka Polija, 
Lietuva un Ukraina jaunās, ce -
rīgās aliances labad  spējušas pār-
varēt   vecu, iesīkstējušu naidu,   
likt  sadzīt rētām, ko bija iecirtuši  
strīdi ap divām senām Eiropas 
pilsētām  – Viļņu un Ļvivu jeb 
Ļvovu.

Kad 1918.   gada februārī tika 
pasludināta Lietuvas neatkarība, 
par tās galvaspilsētu kļuva Viļņa, ‒ 
dižkunigaišu Ģedimina, Mindau-
ga, Vītauta rezidence. Taču tai brī-
dī  Viļņu   apdzīvoja galvenokārt 
poļi un ebrēji, tur   valdīja “poļu 
gars”, un 1920. gada oktobrī poļu 
ģenerālis Želigovskis ar saviem 
bataljoniem triecienā ieņēma Viļ-
ņu un pasludināja butaforisku vei-
dojumu Litwa Srodkowa (Vi  dus 
Lietuva), kas kļuva pr Viļņas 
vojevodisti  Polijas sastāvā. Šī kon-
flikta dēļ Lietuvai un Polijai   līdz 
1939. gadam nebija diplo  matisku 
attiecību, un  Kauņa skai tījās Lie  -
tuvas “pagaidu” gal vas pilsēta. Ta -
gad Viļņa etniskā ziņā ir gandrīz 
pilnībā lietuviska, kaut gan te sa -
glabājusies neliela poļu kopiena.

Daudz dziļāks un asiņaināks 
bija naids starp poļiem un  ukrai-

ņiem, kuŗa pirmsākumi meklē-
jami 1648. gadā, kad Ukrainā uz -
liesmoja Bogdana Hmeļņicka sa -
celšanās.

Ļvova  līdz 1918. gadam ietilpa 
Austroungarijas imperijā,  un tās 
oficiālais nosaukums bija Lem-
berga. Tāpat kā Viļņā, tajā etniski 
dominēja poļi un ebrēji. Ukraiņi 
vairumā mita apkārtējos lauku 
novados. Kad Austroungarijas 
im  perija sabruka, 1918. gada  no -
vembrī izcēlās kaŗš starp nule   
atdzimušo Polijas valsti un steigā 
nodibināto ZUNR –  Rietumuk-
rainas  nacionālo republiku. Ļoti  
sīvas  bija  ielu cīņas Ļvovā, un ta -
jās uzvarēja poļi. Starpkaŗu gados 
Ļvovā   tapa memoriāls poļu ka -
ŗavīriem – “ērglēniem”, un tas 
saglabājies līdz šai  dienai. Tagad 
Ļviva ir gandrīz viscaur ukrainis-
ka, taču vecpilsētā vēl jūtama  19. 

gadsimta “Galīcijas mētropoles” 
gaisotne.

Vistumšākais slogs, kas aptum-
šoja poļu un ukraiņu attiecības, 
bija UPA (Ukrainas nemier nie-
ku   armijas jeb banderiešu) kau-
jinieku izrēķināšanas 1943. gadā 
ar  poļu zemnieku   ģimenēm Vo -
līnijas novadā, kur tās kā kolonis-
tus tur bija nometinājis Pilsuds-
kis. Šīm zvērībām par upuri krita 
ap 50 000  vīriešu, sieviešu un bēr-
nu. Vācu  okupācijas varas ie  stā -
des nelikās ne zinis...

Tagad tas viss ir pārvarēts, jo 
Polijai, Lietuvai un Ukrainai ko -
pīgiem spēkiem  jāveido aizsarg-
val nis pret Krieviju, kas tagad mē -
ģina nožņaugt brīvības kustību 
Baltkrievijā   un padarīt šo valsti 
faktiski  par  savu protektorātu.

80 miljoni no jūras līdz jūrai – 
ar to būs jārēķinās.

Pirmdien, 21. septembrī, Lat-
vijas Slimību profilakses un kon-
troles centrs (SPKC) vēstīja, ka 
iepriekšējā diennaktī konstatēta 
viena jauna Covid19 korona-
vīrusa infekcija.  Tas uzmundri-
nāja, jo iepriekšējā dienā tādu 
bija 10, bet dienu pirms tam –   
17 piereģistrētas saslimšanas.  
Un tas laikā, kad kļuvis pavisam 
skaidrs, ka daudzviet pasaulē šī 
pandēmija ne tuvu nav beigu-
sies, turklāt nav izslēgts, ka, 
tuvojoties vēsākam laikam, tā 
visti camāk uzvirmos ar jaunu 
spēku.

Latvija līdz šim ar jauno vīrusu 
ir tikusi galā pat pārsteidzoši 
labi. Nekādas milzu neērtības 
pret vīrusa ierobežojumi vismaz 
manā dzīvē neradīja.  Dzīvoju   
kā dzīvoju.  Divas nedēļas gan 
nācās pavadīt karantīnā, jo biju 
saticies ar inficētu paziņu, un, lai 
gan nespiedām viens otram 
roku, pat turējāmies atstatu, un  
nebija iemesla domāt, ka būtu 
notikusi pārnese, karantīna vie n-
 alga divu nedēļu gaŗumā to -   
mēr bija vien jāievēro.  Taču par 
Latvijas veiksmes stāstu šonedēļ 
nākas domāt tāpēc, ka katru 
nedēļu mūsu Ministru kabinets 
sastāda sarakstu ar valstīm, no 
kuŗām ierodoties Latvijā, ir va -
jadzīga minētā karantīna.  Rā -
dītājs ir saslimstības līmenis uz 
100 tūkstošiem iedzīvotāju – ja 
tas pārsniedz 16, tad valsts tiek 
ielikta attiecīgajā sarakstā.  Pirms 
divām nedēļām tā notika ar 
Igau niju, bet pagājušajā – ar Lie-
tuvu.  Baltijas valstis bija centu-
šās saglabāt sava veida “burbuli” 
pret infekcijām, bet kaimiņval-
stīm neizdevās.  Latvijā minētais 
saslimstības līmenis aizgājušajās 
brīvdienās bija tikai 4,7, nevienā 
citā Eiropas Savienības dalīb-
valstī tik zems tas nebija.  Gribu 
cerēt, ka ar laiku kāds speciālists 
uzrakstīs zinātnisku rakstu vai 

Kur ir tā gaisma tuneļa galā?
pat grāmatu par to, kā mums tas 
izdevās.  Igaunijā rādītājs tobrīd 
bija 29,1, bet Lietuvā 22,3.  Ne -
esam īpaši atšķirīgas valstis.  In -
teresanti, varbūt pat dīvaini...

Taču nekādā gadījumā neva-
ram teikt, ka ir pienācis laiks pa -
visam atviegloti nopūsties.  Brīv-
dienās arī izskanēja vēsts, ka pēc 
tūres pa dažādām Krievijas pil-
sētām vismaz pieci Rīgas Di 
namo hokeja komandas spēlē -
tāji Latvijā atgriezās ar koro na-
vīrusa infekciju.  Komandas ārsti 
pirmdien teica, ka vēl nav sa -
ņemti visi testu rezultāti, tāpēc 
skaitlis varētu būt vēl lielāks.  
Nezinu, kādi ir apstākļi Konti-
nentālās hokeja līgas ģērbtuvēs, 
arēnās un citās telpās.  Zinu, ka 
Amerikā lielās sporta koman -
das nudien ir izveidojušas savu 
“bur buli,” kuŗā spēlē bez skatītāju 
klātbūtnes. Starp citu,  mani mī -
ļie Čikāgas „lācēni” savā profe-
sionālā beisbola grupā šī ko -
men tāra rakstīšanas brīdī bija 
pirmajā vietā.  2016. gadā viņi 
uzvarēja lielajā čempionātā pir-
moreiz 108 gadu laikā!  Turu 
īkšķus, ka šogad izdosies atkal.

Bet kas notika ar hokejistiem?  
Te diemžēl nākas domāt katē-
gorijās „pats vainīgs”, „biji viegl-
prātīgs”, „biji neapdomīgs”.  Jau 
labu laiku katru dienu, kad SPKC 
paziņo jaunākos Covid19 datus, 
atzīmēts, ka lielākā daļa sasli mu - 
šo ir atgriezušies no ārzemēm, 
tostarp no tādām, uz kuŗām 
visnotaļ stingri ieteikts nedoties.  
Krievijā pandēmija jo  projām sit 
ļoti augstu vilni, ko  pējā infekciju 
skaita ziņā tā ir ceturtajā vietā aiz 
Amerikas, In  dijas un Brazīlijas.  
Krievijā svēt dien, 20. septembrī, 
atklātas 6196 jaunas infekcijas. 
Vai  tādos apstākļos ir prāta darbs 
turp doties un spēlēt hokeju? 
Acīm redzot ne.

Kopumā pasaulē komentāra 
rakstīšanas brīdī bija 31 263 360 

koronavīrusa gadījumu un 965 
396 ar vīrusu saistītas nāves.  
Amerikā aizgājušajās brīvdienās 
infekciju skaits pārsniedza sep-
tiņus miljonus, bet mirušo – 200 
tūkstošus.  Amerikā nepārpro-
tami galvenā problēma ir abso-
lūta nekompetence valsts pār-
valdē attiecībā uz vīrusu.  Cik 
var spriest, prezidenta Trampa 
administrācija ir nolēmusi vairs 
pret vīrusu necīnīties – cerībā, 
ka saslims pietiekami daudz 
cilvēku, lai izveidotos tā dēvētā 
pūļa imūnitāte (jeb pūļa men
tālitāte, kā Amerikas “ģēnijs” to 
nosauca kādā intervijā). Šādu 
pieeju pamēģināja Zviedrija.  
Rezultāts –  2020. gada pirmajā 
pusē lielākais mirstības līmenis 
pēdējo 150 gadu laikā.  Jā, Zvied-
rija infekciju skaitu ir sākusi 
kontrolēt, bet – par kādu cenu?  
Amerikā aprēķināts, ka pūļa 
imunitātes sasniegšana nozī mē-

tu 1,2 līdz 6,4 miljoniem nāves 
gadījumu. Un Zviedrija tā arī 
ne  sasniedza saslimstības līmeni, 
kuŗu epidemiologi uzskata par 
pūļa imunitāti nodrošinošu.  
Zviedrijā vienkārši nomira visi 
tie, kuŗi pret vīrusu bija vārgi un 
nespēcīgi. 200 tūkstoši!

Pasaules veselības organizācija 
pirms nedēļas ziņoja, ka Eiropā 
infekciju skaits ir pārsniedzis to, 
kāds bija šogad martā un aprīlī, 
kad Covid19 vīruss parādījās 
pirmoreiz.  Viens no lielākajiem 
perēkļiem Eiropā ir Lielbritanijā, 
kur arī pie varas ir neapdomīgs 
populists – šajā gadījumā Boriss 
Džonsons.  Viņa valdība pirms 
kāda laika plaši izbazūnēja plā-
nus par testēšanu, kontaktu iz -
sekošanu un visu pārējo, kas ir 
vajadzīgs jaunā vīrusa kontro-
lēšanai, bet tad pagājušajā nedēļā 
bija spiesta atzīt, ka patiesībā 
nekas no tā visa nav paveikts, 

varbūt kaut kad vēlāk rudenī,  
varbūt.  Arī to par kompetentu 
reakciju uz pandēmiju nu ne -
kādi nevar uzskatīt. Taču, manu-
prāt,  visā pasaulē mums visiem 
attiecībā uz šo vīrusu ir jāatce -
ras – vīruss nav nekur pazudis, 
tieši pretēji, tas joprojām ir ar 
pieaugošu tendenci.  Un vienal-
ga, ko mums mēģina vai nemē-
ģina iestāstīt pasaciņu meistari 
un fabulisti, vakcīna pret šo 
vīrusu nebūs ātrāk kā – labākajā 
gadījumā – nākamā gada vidū, 
un tad arī ne ar visu pārliecību 
par efektivitāti, jo, pirmkārt, šis 
ir vīruss, kuŗš prot mutēt vēl un 
vēlreiz, un, otrkārt, vakcīnu mas-
veida ražošana un transports 
nebūt nav vienkārši procesi. Tā -
pēc vēl joprojām rūpīgi mazgā-
sim un dezinficēsim rokas!  Iz -
vairīsimies no pūļiem!  Nēsāsim 
sejas maskas!  Vienkārši – būsim 
gudri un viedi.  
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Vispirms par šābrīža satrau-
cošāko temu Latvijas polītikā – 
par situāciju Baltkrievijā – kā 
tā skar mūsu valsti? Kā tā re -
zonē Eiropas Savienībā? 

Jau vairāk nekā mēnesi pēc 
Baltkrievijas valsts prezidenta 
vēlēšanām ik dienu mūsu kai-
miņvalsts pilsētu ielās iziet de -
monstranti, sestdienās un svēt-
dienās to skaits lēšams vairāk 
par 100 tūkstošiem. Tauta pro-
testē pret negodīgajām, neliku-
mīgajām vēlēšanām un piepra -
sa jaunas. Rezultātu falsifikācija, 
kā izrādās, bijusi pamatīga –va -
ra neatkāpjas no sava sākotnējā 
paziņojuma, ka Aleksandrs Lu -
ka šenko uzvarējis ar vairāk ne -
kā 80% balsu, bet, iespējams, ir 
pavisam citādi opozicija ir ie  gu-
vusi daudz vairāk balsu. Starp-
tautiskie vērotāji nav tikuši pie-
laisti, savukārt fakti, kas iegūti, 
atrodot vēlēšanu biļetenus, ne -
pārprotami liecina par to, ka 
balsu vairākums ticis atdots par 
Svetlanas Tichanovskas vadīto 
opozīciju. Varas atbilde ir baisa 
un brutāla – aresti, izrēķināšanās, 
bojāgājušie. Manuprāt, Baltkrie-
vijas vara ir izmisusi, jo tauta 
turpina miermīlīgas, arvien pla-
šākas protesta demonstrācijas. 
Līdz šim tā nekad nav bijis – pa -
rasti, tiklīdz tiek izolēts opozī-
cijas vadītājs, opozicionāri pie-
klust. Iepretim savulaik prote s-
tiem Ukrainā, Minskā un citās 
Baltkrievijas pilsētās neparādās 
ne prasība pievienoties Eiropas 
Savienībai, ne NATO, nav pat  
Eiropas Savienības karogu – balt-
krievi  iziet ielās ar savu nacio-
nālo baltsarkanbalto karogu un 
pieprasa brī vas un demokratis-
kas vēlēša nas. Nav arī ticis ru -
nāts par kra su valsts kursa mai-
ņu, izņemot – tauta vairs nevēlas 
savas valsts vadītāja postenī 
re dzēt Luka šen ko, kas tajā sabijis 
jau 26 gadus.

Latvija, protams, atbalsta balt-
krievu centienus, kopā ar Igau-
niju un Lietuvu esam ieviesuši 
sankcijas attiecībā uz 30 Balt-
krie vijas amatpersonām, kam 
liegts iebraukt mūsu valstīs. 
Viņu vidū arī cilvēki no Centr ā-
lās vēlēšanu komisijas un dro-
šības iestādēm, kas tieši atbildīgi 
par notiekošo. Eiropas Savie nī-
bas līmenī panākta vienošanās 
par sankciju paplašināšanu eko-
nomikas jomā, taču  neskarot ie -
dzīvotāju ekonomiskās intere-
ses. Latviju bažīgu dara fakts, ka 
Krievija turpina uzskatīt Balt-
krieviju par savā tiešajā lokā eso-
šu, ka Kremlis vēlas arvien lie-
lāku ietekmi šai valstī, izmanto-
jot pirmām kārtām ekonomis -
kās sviras. Un nu Lukašenko ir 
vērsies pie Putina pēc palīdzības, 
saņemot apsolījumu par nozī-
mīgu financiālo palīdzību. Tā -
tad – Lukašenko nu ir atteicies 
no „Rietumu virziena”, nelūdz 
atbalstu un palīdzību EDSO, vēl 
vairāk – demonstrē sevi (un 
sa  vu 15 gadus veco dēlu!) pilnā 
militārā ekipējumā ar Kalaš ņi-
kova automātu rokā un bravu-
rīgām runām. 

Konfrontācija starp tautu un 
varu ir ļoti asa, rezultāts var būt 
tāds, ka arī pie mūsu valsts ro -

Par aktuālo valstī, galvaspilsētā un kaimiņattiecībās
Latvijas Ministru prezidents Krišjānis Kariņš intervijā Ligitai Kovtunai

bežas, bet īpaši pie t. s. Suvalku 
koridora – 100 km gaŗās, šau rā-
kās joslas, kas ir Baltijas valstu 
savienojums ar Krieviju, tiek 
pievilkti nozīmīgi Krievijas mi -
litārie spēki.

Ne tik sen taču bijāt oficiālā 
valsts vizītē Minskā, tika plā-
nota Lukašenko atbildes vizīte, 
kopā posāmies uz pasaules 
hokeja čempionātu.

Latvijai vienmēr bijušas nei-
trā las, pat var teikt – labas attie-
cības ar Baltkrieviju. Un mēs jo -
projām nepavisam neesam iein-

teresēti bojāt labo ekonomisko 
sadarbību, galu galā no Balt krie-
vijas caur mūsu ostām iziet 
nozīmīgs skaits kravu. Bet – po -
lītiski Baltkrievijā ir aiziets 
daudz par tālu! Turklāt kaimiņ-
valsts ekonomikā tam ir ļoti 
negātīvs iespaids, jo protestos nu 
jau piedalās arī valsts uzņēmu-
mi, kas ir nozīmīgākā tautsaim-
niecības daļa. 

Runājot par pasaules hokeja 
čempionātu, ‒ tas ir Starptau tis-
kās hokeja federācijas atbildī -  
bas pasākums, kuŗa norise bija 
plānota daļēji Latvijā, daļēji 
Baltkrievijā. 

Bet kāpēc divas galvenās jeb 
kulminācijas spēles – pusfināls 
un fināls tika atvēlēts Balt-
krievijai? 

Arī tas nebija mūsu lēmums – 
čempionātu nerīko ne Latvija, 
ne Baltkrievija, mēs esam līgum-
attiecībās. Latvijas valdība ir ie -
sniegusi Starptautiskajai hokeja 
federācijai vēstuli ar aicinājumu 
izvērtēt situāciju un šo „Balt-
krie vijas posmu” pārcelt uz citu 
valsti. Latvija savukārt  spēj no -
drošināt tā posma spēles, ko 
sākotnēji bija uzņēmusies, otra 
pilsēta ir nepieciešama. Šai laikā, 
šķiet ir pieteikusies Somija, kas 
būtu ļoti labs risinājums. 

Noslēdzot  „Baltkrievijas te -
mu” mūsu sarunā, – mēs ne  va-
ram izvēlēties kaimiņus un lemt 
viņi likteni, bet mēs varam at -
balstīt baltkrievu tautu, ko arī 
darām. Latvija labi zina, ko no -
zīmē dzīvot, ja nav galveno vēr-

tību – brīvības un demokratijas, 
un zina arī, cik liela vērtība ir 
citu tautu atbalsts. 

Par „karstāko” pasaules te   mu – 
Covid-19 un Latvijas „veiksmes 
stāstu” šai ziņā. Vai piekritīsiet, 
ka tā pamatā ir gan valdības 
ātrā un pareizā rīcība, gan tas, 
ka esam tik disciplinēta tauta?

 Protams, mēs tiešām esam ļoti 
disciplinēta un vienota tauta! 
Kārtējo reizi pierādījies tas, ka, 
lai gan ikdienā ir domstarpības, 
nesaskaņas, pat ķīviņi, izšķirīgos 
brīžos tas viss atkāpjas, un mēs 

ejam vienā virzienā. Pēc manas 
pārliecības, it visās jomās esam 
tur, kur esam, tieši pateicoties 
šīm mūsu kvalitātēm. Pavasarī 
bijām atbildīgi un discipli nē ti, 
un nu „plūcam augļus”. Kā zi -
nām, nebūt ne visur pasaulē tā 
notiek. Jā, cilvēki ir skopi ar la -
biem vārdiem attiecībā uz ik  vie-
nu valdību, arī mūs neapbēra ar 
komplimentiem. Savukārt valdī-

bas pārstāvji, pamatojoties uz sa -
darbību ar medicīnas speciā-
listiem, ļoti centās skaidrot visu, 
ko un kāpēc darām. Protams, 
Covid19 ir atstājis lielu negātīvu 
iespaidu uz valsts tautsaim nie-
cību, īpaši uz tūrisma jomu, lai 
gan krietni palielinājies iekšze-
mes tūrisms. Tika arī apvienota 
trīs Bal tijas valstu ceļošana, ku -
ŗas re  zul tātā, piemēram, Kurze-
mē dzirdama vairāk lietuviešu 
valoda nekā citkārt. Jāatzīst gan, 
ka si t uā cija ir ļoti mainīga, kai-
mi ņiem ar Covid19 rādītājiem 

ne  iet tik labi kā mums, un tas 
ienes jaunas korek cijas arī starp-
valstu ekonomiskajā sadarbībā.

Varbūt tiešām jāpateicas arī 
latviešu īpašajam genofondam, 
par ko pavisam nopietni sāk 
spriest zinātnieku aprindās? 

Man arī gribas ticēt, ka mūsu 
svaigais gaiss, zaļā vide un ve  se-
līgā pārtika dara savu! Un mūsu 
griķi, protams, ir vis la bākie!

Nopietni runājot, arī Valsts 
ieņēmumu dienests informē, 
ka budžeta ieņēmumi pildās 
labi. Plānotais IKP kritums ne -
pārsniedz normas robežas...

Ekonomikā tiešām esam pār-
steidzoši iepriecinoši turējušies. 
Šī krize, atšķirībā no iepriekšē -
jās, kad tautai bija ļoti „jāsavelk 
jostas”, pieprasīja valdības at - 
balstu uzņēmējdarbībai. Aprīlī 
pie ņēmām lēmumu aizņemties 
starp tausiskajos finanču tirgos 
un tā tiek ie  guldīti tautsaim nie-
cībā kā sti  muls. Citkārt šī nauda 
tiktu iz  mantota techno loģijām 
un mo  dernizācijai. Maksājām 
arī t. s. dīkstāves pabalstu, lai 
netiktu atlaisti strādājošie. Tos 
saņēma aptuveni 50 tūkstoši cil-
vēku. Bezdarba līmenis, kas no 
6,8% bija pakāpies uz 8,7%, atkal 
ir nokrities un šobrīd ir aptu -
veni 8,4%. 

Protams, eksporta tirgi ir sa -
mazinājušies, un tā  tas ir visā 
pa  saulē. Bet ir arī labā ziņa – IT 
jeb informācijas technoloģiju 
se  ktorā pieprasījums ir joprojām 
ļoti spēcīgs, šī  ir joma, kas Lat-
vijā ir vispelnošākā eksporta no -
zare. Beidzot esam pārlie ci no ši 
sākuši pelnīt „ar savām sma dze-
nēm”, ne tik vien ar, piemēram, 
savu kokrūpniecību, kas, pro-
tams, arī turpina ienest naudu 
mūsu ekonomikā. Tas savukārt  
apliecina, ka Latvijas tautsaim-
niecība ir labi divertificēta, tātad 
neesam atkarīgi no vienas no -
zares. 

Ko teiksiet par šīs krizes 
mācībām, ko ņemsim vērā 
nākotnē? 

Nebūšu oriģināls, sakot, ka 
katras krizes mācība ir tās radī-
tās iespējas. Mēs tās arī turpi nā-
sim izmantot. Piemēram, īste-
nojot administrātīvi territoriālo 
reformu un pašvaldību skaitu 
Latvijā samazinot no 119 uz 42, 
būs panākts vienmērīgāks  infra-
struktūras  pakalpojumu klāsts. 
Remigrācijas statistika rāda po -
zitīvu ainu attiecībā uz tautiešu 
atgriešanos, īpaši Liepājā un 
Vidzemes reģionā. 

Taču pagalam negātīvu ainu 
uzrāda demografijas statistika, 
šogad pat būšot „sasniegts” 
antirekords attiecībā uz dzim-
stību valstī. 

Ja atskatāmies pagātnē, dzim-
stības rādītāji uz pusi samazinā-
jās 80. – 90. gados, kas sakrīt  ar 
neatkarības atjaunošanas laiku, –  
no 40 uz 20 tūkstošiem gadā, un 
šie skaitļi gadu no gada svārstās. 
Tas saistīts arī ar to, ka ir krasi 
samazinājies to sieviešu skaits 
valstī, kas ir reproduktīvā ve -
cumā. Ko darīt valdībai? Pir-
mām kārtām gādāt, lai valstī 
dzīve būtu labklājīgāka un cil-
vēkiem būtu lielāka vēlme te 
dzīvot. Ir jāuzlabo nodokļu si  s-
tēma, un nākamajā budžetā plā-
nojam samazināt nodokļu slo -
gu tādējādi, lai samazinātu 
darbaspēka izmaksas, dodot ie -
spēju palielināt darbavietu skai-
tu. Īpaši jāuzlabo dzīves vide 
ģimenēm – darbs, bērnudārzi, 
medicīniskā aprūpe, ceļi, izglī-
tības sistēma. 

Krišjānis Kariņš: “Ko darīt valdībai? 
Pirmām kārtām gādāt, lai valstī dzīve 
būtu labklājīgāka un cilvēkiem būtu 
lielāka vēlme te dzīvot. Ir jāuzlabo no 
dokļu sistēma, un nākamajā budžetā 
plānojam samazināt nodokļu slogu tā 
dējādi, lai samazinātu darbaspēka iz 
maksas, dodot iespēju palielināt dar
bavietu skaitu. Īpaši jāuzlabo dzīves 
vide ģimenēm – darbs, bērnudārzi, me 
dicīniskā aprūpe, ceļi izglītības sistē
ma. Lielākais izaicinājums ir panākt, 
lai atgrieztos  valstī tās pavalstnieki un 
šeit atražotu dzīvo spēku.”

(Turpinājums 13. lpp.)
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Šīs publikācijas sagatavotas ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

SALLIJA
BENFELDE

Par aktuālo valstī, galvaspilsētā un kaimiņattiecībās
Latvijas Ministru prezidents Krišjānis Kariņš intervijā Ligitai Kovtunai

Lielākais izaicinājums ir pa -
nākt, lai mūsu cilvēki atgrieztos  
uz pastāvīgu dzīvi Latvijā. Lai 
gan es piederu pie tiem, kas 
pārstāv viedokli par iedzīvotāju 
skaita palieli nāšanas iespēju uz 
emigrācijas rēķina, īpaši uz to 
jauno cilvēku rēķina, kas jau 
tagad studē mūsu augstskolās. 
Un viņu daudzums un spektrs 
paplašinās, piemē ram, liels skaits 
medicīnas studentu Lat vijā ir no 
Vācijas, ne vien no Austrumu 
zemēm, kā iepriekšējos gados. 

Kā esat apmierināts ar Dia-
sporas likuma iedzīvināšanas 
gaitu?   

Uzaugušam ārpus Latvijas, 
man ir pārliecība, ka jādara viss, 
lai tiktu nemitīgi uzturēta saik-
ne ar tiem, kas šobrīd ir prom 
no Latvijas, un tiktu darīts viss, 
lai atgrieztos viņi un viņu bērni. 
Izmantojot arī tos resursus, ko 
latvieši ieguvuši, mācoties Rie-
tumu augstskolās un gūstot pie-
redzi Rietumu uzņēmējdarbībā. 
Valstij ir jādod  signāls – jūs esat 
gaidīti! Nelikt šķēršļus, un it 
īpaši attiecībā uz izglītību – 

Latvijas skolas diemžēl joprojām 
nav gatavas strādāt ar bērniem, 
kas piedzimuši  un auguši, un 

pirmos izglītības soļus latviešu 
valodā ieguvuši Zviedrijā, Vā  ci-
jā, Anglijā u. c. Ir jāņem vērā, ka 

liels skaits bērnu ir dzimuši t. s.  
jauktās ģimenēs. Ir jāņem vērā 
reālā situācija tāda, kāda tā ir – 
it visās jomās. 

Kā vērtējat Rīgas domes 
vēlēšanu rezultātus? Vai pare-
dzat, ka uzlabosies valdības sa -
darbība ar galvaspilsētas do -
mi, kas līdz šim nav īsti sekmē-
jusies? 

Ceru, ka beidzot strādāsim 
„sazobē”! Bū  dams rīdzinieks, 
esmu ļoti gandarīts par varas 
maiņu pil sētā – beidzot nav pie 
varas di  vas partijas, kas desmit 
gadu ga  ŗumā iezīmēja Rīgas 
domi ar korupcijas skandaliem, 
nemaz nerunājot par to, ka Rīga 
no Baltijas valstu līderes ir 
novesta stagnācijā, salīdzinot ar 
Viļņu un īpaši Tallinu, kas šai 
laikā ir strauji un mērķtiecīgi 
uzplau kušas. Un vēl sagaidu, ka 
Rīgas domes valdošā koalīcija 
sapra tīs, ka pilsētā ir nopietni 
jādomā par uzņēmējdarbības 
vides uz  labošanu. Līdzšinējās 
darbo ša nās rezultāts ir tāds, ka 
Rīgas centru ir atstājuši aptuve-
ni  40 tūkstoši cilvēku,  un 
galvaspil sēta ir „reģions”, kas 
visstraujāk „iztukšojies”.

Man ļoti  patīk, ka uz darbu 
joprojām varu atbraukt ar ve -
losipēdu,  un tomēr jāpiestrādā, 
lai riteņbraucējiem pārvieto-
šanās būtu vēl patīkamāka un 
drošāka. 

Un vēl – no ekonomiskās at -
tīstības viedokļa Rīgai labs pie-
mērs būtu Latvijas trešā lielākā 
pilsēta Liepāja, kuŗas vadība, 
ne  raugoties uz polītisko uzska -
tu  atšķirībām, ilgstošā un cītīgā 
darbā ir spējusi izveidot savu 
pilsētu tīkamu investoriem. 

Tuvākajos trīs gados Latvijas 
saņems divus miljonus eiro no 
Eiropas atlabšanas fonda, un šī 
nauda ir prasmīgi jāiegulda. 
Iespējas ir – lai  veicas! 

(Turpināts no 12. lpp.)

Krišjānis Kariņš: “Eksporta tirgi ir sa 
mazinājušies, un tā  tas ir visā pa  sau
lē. Bet ir arī labā ziņa – IT jeb infor
mācijas technoloģiju se  ktorā piepra sī
jums ir joprojām ļoti spēcīgs, šī  ir jo 
ma, kas Lat vijā ir vispelnošākā eks
porta no  zare. Beidzot esam pārlie ci  
no ši sākuši pelnīt “ar savām sma dze
nēm”, ne tik vien ar, piemēram, savu 
kokrūpniecību, kas, pro tams, arī turpi
na ienest naudu mūsu ekonomikā. Tas 
savukārt apliecina, ka Latvijas taut
saim niecība ir labi divertificēta, tātad 
neesam atkarīgi no vienas no  zares.” 

Atmodas laikā mēdzām sacīt – 
ar gara spēku pret kaŗaspēku. Pēc 
trīsdesmit gadiem tagad tā notiek 
Baltkrievijā, kur cilvēki iet mier-
mī līgos protesta gājienos, un vi -
ņiem stājas pretī apbruņoti vīri, 
tērpušies melnā, ar melnām sejas 
maskām. Ar katru dienu aizturēto 
kļūst aizvien vairāk, melnie vīri 
kļūst aizvien nežēlīgāki, bet notiek 
sieviešu gājieni, kopējie protesta 
gājieni, kas Minskā katru svēt-
dienu pulcē vairāk par 100 tūks-
tošiem dalībnieku. Protesta gā  jie-
ni notiek arī daudzās citās Balt-
krievijas pilsētās. Par spīti tam, ka 
jebkuŗā brīdī jebkuŗu var aiz -
turēt, baltkrievi iet ar asprātīgiem 
plakātiem rokās, uzdzied. Kāds 
protestētājs Minskā vairākas rei -
zes gājienos piedalījās kopā ar...
savu mājas zosi, kuŗa brīvi, nepie-
sieta tecēja uz priekšu un ik pa 
laikam pārbaudīja, vai zālienā bla-
kus ielai nav atrodams kas no -
derīgs.  Par protestu simbolu ir 
kļuvusi ļoti aktīvā 73 gadus vecā 
Ņina Bachinska, kuŗa pēc vairāk-
kārtējas piedalīšanās gan sieviešu, 
gan kopējos gājienos un kuŗu 
milicija neaiztika, beidzot tika 
arestēta. Vēlāk gan izrādījās, ka 
milicija pēc dažiem kvartāliem 
bija apturējusi mašīnu un Ņinu 
tomēr atlaidusi, jo viņu ne reizi 
vien bija filmējusi televīzija un 
viņas seja ir pazīstama ne tikai 
Baltkrievijā.  Cilvēku apģērbs ir 
balts ar sarkaniem akcentiem, 
daudzi iet, ietinušies baltsarkan-
baltajos karogos, un, no malas 
vērojot, varētu domāt, ka tas ir 
svētku gājiens, nevis gājiens, ie -
spējams, uz dzīvību vai nāvi. Tie, 
kuŗiem neizdodas nokļūt pilsētas 
centrā, jo ielas aizšķērsojuši bru-

Par gara spēku un 
Baltijas reģiona drošību

ņutransportieri, dzeloņstieples un 
OMON vienības, pulcējas daudz-
stāvu māju pagalmos, dzied, spēlē 
mūziku, rīko kopīgus tējas vaka-
rus. Un arī šajos pasākumos mēdz 
ierasties milicija vai OMON un 
cilvēkus aiztur. Baltkrievi saka – 
baisā vardarbība tūlīt pēc vēlēša-
nām viņus ir pamodinājusi pa -
visam, viņi neapstāsies.

Diktators Lukašenko skaidri ir 
pateicis, ka varu neiegūst tādēļ, lai 
to atdotu un ka viņš stāvēs līdz 
galam, tātad – līdz nāvei.

Jau esmu pieminējusi, ka žur-
nālisti masveidā tiek vajāti, izņe-
mot, protams, Putinam uzticīgos 
Krievijas žurnālistus, kuŗi stāsta 
to, ko vajag Putinam un Luka-
šenko. Akreditācijas tiek atņem-
tas, vienus izsūta no valsts, citus 
tiesā. Baltkrievijā cilvēki ir neaiz-
sargāti, likumi nedarbojas. Ir bai-
les un terrors – tā savā valstī no -
tiekošo raksturo baltkrievu žur-
nālists Ruslans Kuļevičs, kuŗu Lat-
vijas Televīzijai izdevās nointer -
vēt. Viņš neklusēja, darīja to, kas 
žurnālistam jādara, – rakstīja par 
notiekošo. Kādā vakarā abi ar 
sievu brauca ar velosipēdiem. Bi -
jis jūtams, ka viņus izseko. Patvē-
rušies tuvējā veikalā. Piebraucis 
milicijas auto. Pēc dažām sekun-
dēm vīri maskās ielauzušies vei-
kalā. “Ar rupjībām, ar bļāvieniem – 
gulties! Es kliedzu, ka esmu žur-
nālists, un neaiztieciet manu sie-
vu. Tas nelīdzēja. Prasīja kā uz -
vārds. Kuļevičs. Teica – nu, lūk,    
tu esi iekritis! Tādu kā tevis dēļ 
valstī tagad ir kaŗš. Tādus vajag 
novākt! Aizveda uz aizturēšanas 
busiņu. Ar steku dauzīja pa ro -
kām. Es centos aizsegt seju, galvu 
un muguru ar rokām. Vēlāk man 

konstatēja, ka abām rokām ir 
lauzti kauli,” atceras Ruslans. “Tei-
ca, ka esmu iezīmētais – jo man 
bija veste ar uzrakstu – prese. Pēc 
tam veda pārējos, kam ar zaļu vai 
zilu marķieri bija uz sejas uz -
krāsotas zīmes. Vēlāk es uzzināju, 
ka tā iezīmēja tos, kuŗi ir jāsit,” 
viņš skaidro. Miliči bijuši tērpti 
melnā, ar melnām maskām, lai 
neviens nevarētu viņus atpazīt. 
“Tāpat arī OMON bija melnos 
kreklos un melnās maskās. Viņi 
sastājās divās rindās. Un katrs no 
viņiem sita ikvienam aizturēta -
jam, kuŗš tika vests laukā no bu -
siņa. Es kliedzu, ka esmu žur-
nālists. Mani nogāza ze  mē, sāka 
izlauzt kājas un rokas,” stāsta 
Ruslans. Jāpiebilst, ka mājās viņš 
tika palaists tikai pēc trīs dien-
naktīm un tikai tad varēja meklēt 
mediķu palīdzību. Izrā dījās – abas 
rokas lauztas, galvaskausa trauma 
un smadzeņu satri cinājums.  Ta -
gad abi slēpjas brīv prātīgo sarū-
pētā patvērumā laukos un nezina, 
kad varēs atgriezties Grodņā, bet 
Ruslans turpina rakstīt.

Sākusies arī vēstnieku un Balt-
krievijas Ārlietu ministrijas “tīrī-
šana” – diktators Aleksandrs Lu -
ka šenko ir atbrīvojis no amata 
vēstnieku Latvijā Vasīliju Marko-
viču. Viņam atņemts arī diplo-
mātiskais rangs. Tāds pats lē -
mums pieņemts arī par bijušo 
Baltkrievijas vēstnieku Slovakijā 
Igoru Ļeščenju un vienu no Ko -
ordinācijas padomes līdeŗiem 
Pāvelu Latuško, kuŗš nesen at -
klāja – viņam ir zināms par vēl 
vismaz trīsdesmit cilvēku atlai ša-
nu. Lukašenko ir sācis arī augst -
skolu rektoru un dažu lielo uz -
ņēmumu vadītāju atlaišanu, vietā 

ieceļot, viņaprāt, uzticamākus cil-
vēkus. Tiekoties ar ierēdņiem un 
parlamentu, Lukašenko paziņoja: 
“Eiropas kontinentā aktīvi dar bo-
jas amerikāņu satelīti, Polija, Lie-
tuva, Čechija un, diemžēl, mūsu 
Ukraina. Katrs atstrādāja savu 
lomu.”

Nobela prēmijas laureātes lite-
rātūrā Svetlanas Aleksijevičas dzī-
voklī Minskā, lai pasargātu viņu 
no iespējamās aizturēšanas, 10. 
septembrī ieradās vairāki Eiropas 
Savienības, arī Latvijas, diplomāti, 
kuŗi kā sardzē mainījās. Alek-
sijeviča teica žurnālistiem, ka ne -
vēloties aizbraukt no Baltkrievi-
jas, taču norādīja, ka bažījas par 
metodēm, kādas var izmantot 
drošības struktūras. Augusta bei-
gās Aleksijeviča kā lieciniece tika 
izsaukta uz nopra tināšanu Balt-
krie vijas Izmeklē šanas komitejā 
krimināllietā par Koordinācijas 
padomes izveido šanu, taču attei-
cās sniegt liecības.

Tikmēr ANO nosodījusi cil -
vēk tiesību pārkāpumus ANO un 
sa  vā rezolūcijā pieprasīja nodro-
šināt ANO īpašajai tiesību novē-
rotājai Anaīsai Marinai brīvu 
piekļuvi arī cietumiem.

Baltkrievijas opozīcijas polītiķe 
Svetlana Tichanovska pirmdien, 
21. septembrī, Briselē paziņoja, ka 
bez ārvalstu atbalsta pašreizējā 
Baltkrievijas līdeŗa Aleksandra 
Lukašenko režīmam pietiks nau-
das vēl tikai piecām līdz astoņām 
nedēļām. Pēc tam viņš nespēs 
samaksāt pat algas milicijai un 
OMON. Briselē viņa tikās gan ar 
ES ārlietu ministriem, gan ap -
mek lēja Eiropas Parlamentu. 
Pirms vizītes Briselē Tichanovska 
apm ek lēju Latviju, tikās ar ārlietu 

ministru Edgaru Rinkēviču, ar 
kuŗu kopā devās uz Briseli.

Pašlaik Latvijā ārstējas 10 var-
darbībā cietušie baltkrievi, uz Lat-
viju vēlas pārcelties 12 IT nozares 
uzņēmumi no Baltkrievijas.

Notikumu sarakstu varētu tur-
pināt, bet stāstam par Baltkrieviju 
ir kāda ļoti svarīga iezīme – tas ir 
ne tikai stāsts par solidaritāti, cilvē-
cisku un morālu atbalstu, tas ir  
stāsts par Baltijas reģiona dro šību. 
Proti, Putina interesi par Balt krie-
viju neapšaubāmi nosaka ne jau 
tikai vēlme paplašināt Krie vijas Fe -
derācijas robežas un pēc tam le  po-
ties, ka viņš atjauno bi  jušo Pa -
domju Savienību. Atbalsts Luka-
šen ko, nesen aizdotie 1,5 mil jardi 
dolaru, kuŗus atpakaļ, vis ticamāk, 
nesaņems nekad, un skaļi paustais, 
ka ir gatavs atbalstīt arī militāri, ja 
būs tāda situācija, patiesībā liecina 
par Putina plānu ar savu armiju 
nokļūt pie Suval kiem, jo tad aptu-
ve ni simt kilometrus platajam ro -
bežas posmam starp Lietuvu un 
Poliju, kas ir vie nīgais trīs Baltijas 
sauszemes ceļš uz Eiropas Savie-
nību (ES), abās pusēs būtu Krie-
vijas territorija ar tur koncentrētu 
armiju. Šobrīd tā dēvētajam “Su -
val ku koridoram” vienā pusē ir 
Ka  ļiņingradas apgabals, kas pie der 
Krievijai, bet otrā pusē – Balt krie-
vija. Tādēļ Baltijas valstīm notie-
košais Baltkrievijā un tās nā  kotne 
ir daudz svarīgāka, nekā citām ES 
valstīm. Ja Balt krievijā ievērojami 
pieaugs Krie vijas ietekme vai Balt-
krievija pat nokļūs Krievijas rokās, 
tas mainīs visa reģiona drošības si -
tuāciju. Tādēļ, piemēram, arī ASV 
nostāja Balt krievijas un Krie vijas 
jautā jumos  ir ne mazāk sva rīga kā 
Eiropas attieksme pret notiekošo. 
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Pārbaudījumi, ko sagādājuši ie -
priekšējie mēneši, lika apstāties 
no straujā skrējiena un vairāk 
domāt, sajust, izvērtēt dzīvē sva-
rīgākās lietas gan katra paša dzīvē, 
gan arī valstī un pasaulē. Un viena 
no tām ir kopā būšana. 

Vasaras noslēgums fondā bija 
ļoti aktīvs – tika dibinātas vairā -
kas jaunas stipendijas, rīkota akci-
ja Draugu stipendijai, slēgti līgu-
mi ar stipendiātiem un piedzīvots 
fantastisks satikšanās prieks. 

Neskatoties uz karantīnu un 
studijām attālināti, mūsu fonda 
stipendiāti ar izciliem rezultātiem 
absolvējuši augstskolas. Šogad, pa -
teicoties ziedotāju atbalstam, stu-
dijas absolvēja 102 stipendiāti. Lai 
arī pavasarī izpalika svētku mir -
klis kopā ar absolventiem, to spē-
jām sajust augusta noslēgumā. Bi  -
jusī stipendiāte Sintija Straut nie-
ce, viesojoties fonda birojā, prie cī-
gi paziņoja: “Esmu uzņemta re -
zidentūrā!” Vairāki no absolven-
tiem mijuši gredzenus un dibi-
nājuši ģimenes un turpinās darba 
gaitas Latvijā. Stipendiāti atzīst – 
koka divstāvu mājai Rīgas centrā 
Lāčplēša ielā 75B, ir īpaša aura,  
un ikviena ciemošanās reize ir kā 
svētki.

Priecājāmies satikt ziedotājus 
Andri Stakli un Annu Olavs-
Grambergu, kuŗi ar fondu sadar-
bojas jau kopš 2018. gada, viņi 
dibinājuši četras vectēva Viļa Ola-
va piemiņas stipendijas. Tikšanās 
laikā ziedotāji parakstīja ziedoju-
ma līgumu nākamajiem diviem 
gadiem. 

Fonda birojā 12. augustā vie so-
jās arī Kreditsabiedrības Latvian 
Relief and Development Fund ka -
sie ris Elmārs Bērziņš no Kana das. 
Pateicoties sadarbībai, Kanadas 

Svaiga gaisa malks Vītolu fondā
iedzīvotājiem ir iespēja ziedot Vī -
tolu fonda administrētajām sti-
pen dijām. Īpašs paldies kreditsa-
biedrībai par sadarbību un El -
māram Bērziņam par viesošanos!

Savukārt ziedotājas Rita Kai   -
mi ņa un Astrīda Jansone fondā 
viesojās vairākkārt. Astrīda Jan-
sone turpina darbu pie jaunas 
grāmatas, kuŗā tiks sakopoti trim-
das ziedotāju izskoloto stipendiā-
tu stāsti. Šajā mācību gadā Astrīda 
ir palielinājusi stipendiju skaitu, 
atbalstot trīs izcilus studentus. 
Viņas sapnis bija nosvinēt savu 
dzimšanas dienu kopā ar saviem 
mīļajiem dārlingiem, bet to īste -
not neizdevās pandēmijas dēļ. Vi -
ņas jubilejā tuvie sveicienus sū  tīja 
attālināti un ziedoja stipendijai. 
Arī Astrīda izvēlējās sev brī niš ķī-
gu dāvanu, ziedojot visus plā no-
tos viesību izdevumus savai sti-
pendijai. Tā Astrīdas un Lai mo ņa 
Jansonu divām stipendijām pie-
pul cējās trešā, kas deva cerību jau-
nietim, kuŗš pirms mēneša zau dē-
jis mammu, uzsākt ekono mikas 
stu  dijas. Pārējās stipendijas pie šķir-
tas divām ergoterapijas stu den -
tēm, jo Astrīda ir pārliecināta, ka 
atbalsts nepieciešams studentiem, 
kuŗi veicinās sabiedrības lab klā -
jību un risinās sociālās problē mas. 

Ziedotāja Rita Kaimiņa aktīvi 
seko līdzi savu stipendiātu gaitām 
un plāno, kā viņus iepriecināt tik-
šanās reizēs. Ar Ritas Kaimiņas 
dibinātajām stipendijām studē 
četri jaunieši vai, kā Rita mīļi tos 
sauc, “mani mīlulīši.” Pēdējais stu-
diju gads “adaptronikā” pienācis 
Marģeram Liepiņam, bet studijas 
turpinās Elīna Juska (LU “Dabas-
zinātņu un informācijas techno-
loģijas skolotājs”), Laura Dičeva 
(RSU “Medicīna”) un Kristiāns 

Jānis Radiņš (RTU “Automobiļu 
transports”). Arī Ritas Kaimiņas 
stipendiāti sveica ziedotāju jubi-
lejā ar mīļiem video sveicieniem. 

11. augustā viesojāmies un svei-
cām mūsu ziedotāju Lalitu Muiž-
nieci dzimšanas dienā. Sadarbība 
ar ziedotāju sākās 2004. gadā, kad 
tika dibināta Arnolda un Helēnas 
Sildegu fonda stipendija mākslu 
studējošiem. Vēlāk, 2009. gadā, 
dibināta arī viņas vīra Valža Muiž-
nieka piemiņas stipendija, kas ir 
atbalsts baltu filoloģijas studen-
tiem. Ziedotāja ik gadu aicina 
savus stipendiātus uz sirsnīgu 
tikšanos kafejnīcā. 

Fondā viesojās arī Korp! Sel o-
nija pārstāvji un Osvalda un   
Ilgas Kēses (Selonijas) stipendijas 
bijušie saņēmēji Viesturs Muš-
perts un Ričards Šēbergs. Viņi 
pastāstīja par korporācijas aktuā-
litātēm un pārrunāja sadarbību ar 
fondu. Osvalda un Ilgas Kēses 
(Selonijas) stipendija ik gadu ir 
atbalsts diviem korporācijas stu-
dentiem. Šogad stipendiju saņem 
vadības zinātnes un ekonomikas 
doktorants Jānis Zvirgzdiņš un 
ražošanas inženierzinātes un va -
dības maģistrants Roberts Reinis 
Šļaukstiņš. 

Katru gadu fondā viesojās vai-
rāki trimdas ziedotāji. Ar siltām 
sajūtām atceramies Kārļa Ķirša, 
Andŗa un Daces Dārziņu, Jāņa 
Grāmatiņa, Sarmītes Andersones-
Šveics, Jāņa Andersona, Gundara 
un Astrīdas Strautnieku, Väino    
V. Keelmann, Hrgetič ģimenes, 
Birutas Abulas, Daiņa un Ritas 
Martinsonu, Ausekļa Zaķa, Zai -
gas Alksnes-Phillips, Gunāra un 
Ināras Reiņu, Ilgas Vēveres, Vai-
das Miķītes-Jordan, Mārītes Prāvs, 
Imanta un Andras Kīnu vieso-
šanās reizes. Cerībā ticam, ka iz -
dosies satikties, kad situācija kļūs 
labāka. Tikmēr mūsu un jūsu sir-
dis sildīs stipendiātu vēstules, 
kuŗas kliedēs skumjas rudens 
vakaros. Citāts no kāda jaunieša 
vēstules: “Ticu, ka jūs vairāk in 
teresē mani iepazīt, lai saprastu, ka 

jūsu ieguldītie līdzekļi nenokļūst 
pie “kāda”, kuŗš studē ”kaut kur” 
un tērē “kaut kam”, bet gan pie īsta 
cilvēka ar ģimeni, priekiem un 
bēdām, sasniegumiem un kļūmēm, 
un, vissvarīgāk, – ar savu stāstu. Tas 
arī atspoguļosies manās turpmā
kajās vēstulēs gada garumā – at 
vainojiet jau iepriekš, ka tik gaŗi, jo 
mani pārņem ļoti daudz emociju. 
Tik vien kā aizejot parakstīt 
līgumu un lasot Viļa Vītola uz  dā
vināto grāmatu, jau rodas sajūta, 

ka šī ir vieta, kuŗā tiešām jutīšos kā 
mājās, savas ģimenes vidū.”

Fonds turpina darbu. Septem-
brī visās Latvijas augstskolās 735 
jaunieši uzsāka studijas ar Vītolu 
fonda administrētajām stipen di-
jām, tikai pateicoties mūsu zie-
dotājiem visā pasaulē. Jūsu at -
balsts, uzmundrinājums un labes-
tība stiprināja mūsu darbu, palī -
dzot ikkatram iestāties izvēlētajā 
augstskolā. Paldies par uzticību 
astoņpadsmit gadu laikā!

Vītolu fonda saime un bijusī stipendiāte Sintija Strautmane

Lalita Muižniece (vidū) kopā ar Vītolu fonda valdes priekšsēdi 
Vitu Diķi (pa kreisi) un Innu Rozenšteinu

Ziedotāji Andris Staklis ar sunīti Sniedziņu un Anna Olavs-
Gramberga

Latvian Relief and Development Fund kasieris Elmārs Bērziņš 
un Vita Diķe

Ziedotājas Astrīda Jansone un Rita Kaimiņa

ANNIJA BULLE
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Un ko nu?!SILVIJA GRIGULIS DŽONSA

(Turpinājums sekos)

(Turpināts no Nr. 35)

NEPAKĻĀVĪGĀ LĪGAVA 
Vienā jaukā, saulainā rītā, kad 

es pamodos savas lauku omes 
mājā Viļānos, man teica, ka šī 
būšot ļoti īpaša diena. Mana 
mīļākā cūka, vārdā  Maija, iešot 
ciemos pie sava drauga.

“Kāpēc?” es pajautāju un saņē-
mu atbildi, ka Maija ir izlēmusi, 
ka gribot dažus bērniņus – mazus 
sivēntiņus. Tas  likās ļoti aizrau-
joši!

“Vai tad viņa precēsies?” es 
vai cāju. Parasti taču tikai pre-
cētiem pāriem bija bērni.

“Jā, jā, šodien ir Maijas kāzu 
diena,” sacīja ome un aizsteidzās 
uz kūti.

Līdz šai dienai es biju piere-
dzējusi tikai cūku bēres; skatī-
jusies, kā tiek nolaistas asins un 
kā  gatavo melnās asinsdesas. Es 
biju redzējusi, kā izskatās izkal-
tēts cūkas  pūslis, kad tas ir pie-
pūsts  kā  balons   un  tajā  ielik-
ti daži sausi zirņi. Pamatīgi iz  žu-
vušu, to atdeva mums, bēr niem, 
spēlēties. Pūsli mēs iz  man tojām 
kā futbola bumbu un tā mums 
bija lieliska sportošana.

Maijas kāzām vajadzēja būt 
daudz patīkamākām nekā bē -
rēm un turklāt daudz aizraujo-
šākam pasākumam. Es jau iz -
tēlojos, kādi izskatīsies mazie 
sivēntiņi. Diemžēl man neatļāva 
doties līdzi uz kāzām, tāpēc es 
tikai stāvēju un ar interesi vēroju 
sagatavošanās darbus.

Jēkabs uzlika uz ratu malas 
plata dēļa vienu galu, lai cūka pa 
to varētu ierāpties kulbā. Tomēr 
tā vis nenotika. Pat gardais ēd -
 iens,   ar kuru vecmāmiņa vili -
nāja Maiju  kāpt augšup pa  sli-
deno  dēli, cūku neiekārdināja. 
Nelīdzēja arī citi paņēmieni, tādi 
kā cūkas bīdīšana, stumšana un 
ar varu grūšana ratu kulbā. 
Variantu bija daudz, bet rezultāta 
nekāda. Tad ratus nosvēra uz 
vieniem sāniem. Maija stāvēja 
tiem blakus ar sasietām kājām 
un ar virvēm piesieta pie ratiem. 
Kad ar lielām grūtībām ratus ar 
visu līgavu uzcēla augšā, tā brie-
s mīgi sadusmojās par šādu iz -
turēšanos, spiedza un kvieca no 
visa spēka. Es piedāvājos palī-
dzēt pieaugušajiem, bet mani 
klāt nelaida. 

Pēc tam, kad  ratos jūdza mūsu 
zirgu Bēri, līgava bija jau tiktāl 
nogurusi, ka gulēja pavisam rā -
ma. Jēkabs paņēma grožus, bet tik-
līdz  rati  sāka  ripot,  cūka iz -
grūda varenu spiedzienu un pār-
biedēja zirgu. Tas salēcās pakaļ-
kājās un sāka lēkšot. Es redzēju, 
kā Jēkabs aptina grožus ap abām 
rokām, pūloties Bēri savaldīt, 
bet veltīgi. Zirgs traucās projām 
un Jēkabs skrēja blakus kviecoša
jai cūkai ratos. Nez no kurienes 
uzradās jauns teļš, kas īdēdams 
skrēja aiz viņiem, bet suns, div-
reiz nedomādams un skaļi rie-
dams, drāzās šīs skaļās rindas 
galā. Visa  trokšņainā  procesi-
ja nozuda ap šķūņa stūri un de -
vās taisnā ceļā  uz sakņu  dārzu. 
Zemais  koka  žogs  tika  nogāzts   
gar zemi  un  Jēkabam, gluži kā 

trenētam barjerskrējējam lielā 
atrumā nācās lēkt tam pāri. 

Zirgs  bija  kļuvis nevaldāms  
un tagad visa karavāna nesās 
taisni uz priekšu. Troks nis  bi j a   
ne  aprakstāms,  bet šajā jezgā 
suņa balss jautās visskaļāk. Visu 
to vēl mēģināja pārkliegt Jēkabs, 
dodams mums norādi atvērt 
lauka vārtus, lai varētu tikt ārā 
no grumbuļiem, pirms vēl ra -
tiem būs norauti riteņi.

Vecmāmiņa,  kas  bija man lī -
dzās,  lauzīdama  rokas  un pie-
saukdama visus sev zināmos 
svētos, skrēja izpildīt Jēkaba no -
rādes. Atstājis aiz sevis milzīgu 
vagu, skrejošais bars nesās at  pa-
kaļ mūsu virzienā un tad pēk šņi 
apstājās kā zemē iemiets. Trok-
snis noplaka. 

Jēkabs mierināja zirgu un ve -
da viņu projām. Vecmāmiņa 
mē  ģināja atbrīvot līgavu.  

“Kā tad ar kāzām?” es jautāju. 
Jēkabs vēl elsa no trakā skrē jie-
na  un  viņam smeldza kāja, kas 
bija savainota lecot pāri žogam. 

Viņš dusmīgs noburkšķē-
ja: “Štrunts par kāzām. Lai paliek 
neprecēta.” Es biju ļoti vīlusies.

URBĀNS
Kādā karstā vasaras dienā mēs 

tālumā ieraudzījām vīru, kas, 
neveikli pievelkot stīvo kāju, 
lēnām kliboja šurp pa putekļai-
no, kluso lauku ceļu. Vai viņš 
nāca pie mums ciemos? Jā. Viņa 
vārds bija Urbāns. Mēs, bērni, tā 
vietā, lai skrietu viņam pretī un 
sveicinātu, vērojām viņu no dro-
ša attāluma. Mūsu vecmāmiņa 
gan viņu arvien sagaidīja un ap -
runājās. Viņa uzdeva Urbānam 
virkni jautājumu, uz kuriem 
viņš vienmēr zināja atbildes, pie 
kam atbildēja īsi un kodolīgi. 
Viņam bija ļoti zema un, kā 
mums bērniem šķita, baisa balss. 
Likās, ka viņš zina visu, kas no -
tiek lielākajā daļā apkārtējo lau-
ku saimniecību. Izskatījās tā, it 
kā viņš tajās visās būtu pabijis 
pats personīgi. Viņš zināja pat 
tādus sīkumus, kā, piemēram, 
to, ka kaimiņu saimniecībā ir 
jauns suns un ka tā saimnieks 
jau no rīta bija devies uz Rīgu. 
Viņš vienmēr ērti iekārtojās pie 
galda un cita starpā piezīmēja, 
ka ir izslāpis, jo todien bija tik 
karsts. Tad vecāmāte viņam pie-
dāvāja kādu dzērienu – pienu vai 
zāļu tēju. Viņš to dzēra ļoti lē -
nām un uzmanīgi, ar abām 
rokām satvēris tasi un čāpsti nā-
dams lūpas. Mēs ar brāli vēro -
jām viņu ar lielu interesi. Šī ne -
bija pirmā reize, kad mēs re -
dzējām Urbānu. Viņš ieradās 
visai regulāri. 

Kad viņš bija izdzēris tasi 
sausu, ieteicās, ka nebūtu slikti 
kaut ko arī uzēst. Vecāmāte uz -
zieda viņam sviestmaizi. Urbāns 
ēda un klusēja, bet mēs viņu 
turpinājām vērot. Bija tāda sa -
jūta, ka viņš mūs nemaz neredz.  

Kad sviestmaize bija notiesāta, 
Urbānam atkal vajadzēja ko 
dzeramu. Viņš saņēma kārtējo 
tējas devu, bet pēc brīža tā viņam 
šķita pārāk salda. Vecmāmiņa 
papildināja viņa krūzes saturu, 

kurā Urbāns tomēr iebēra vēl 
vienu papildu karoti cukura. 
Viņš dzēra skaļi. Mēs gaidījām, 
ka ciemiņš gribēs vēl kaut ko, bet 
laikam bija paēdis, jo sacīja, ka 
tagad viņam esot jādodas mājās 
un cēlās kājās.  

Es nebaidījos no viņa, tomēr 
stāvēju pa gabalu, kamēr viņš 
pagāja mums garām. Manuprāt, 
Urbāns bija ļoti gudrs un nepa-
rasts cilvēks, jo viņš taču mācēja 

izprasīt no mūsu vecmāmiņas 
sviestmaizi un divas tējas tases 
laikā, kad ēdienreizes nebija pa -
redzētas. Mums ar Andreju tas 
nekad nebija izdevies.

OTRPUS GRĀVIM  
Mana vecmāmiņa teica, ka 

atbildīgus darbus bērnam var 
uzticēt tad, kad tas sasniedzis 
sapratīgu vecumu. Šādam vecu-
mam vajadzēja iestāties ap sep-
tiņiem gadiem, kad bērnam sāk 
krist laukā piena zobi, un man 
tie krita.

Bija pienācis laiks, kad viens 
no saprātīga vecuma darbiem 
ta  gad tika uzticēts arī man un tā 
bija visu piecu vecmamiņas gov-
ju ganīšana. Tā kā Latvijā, kā 
mēs zinām, apkārt ganībām nav 
žogu, tad vasarās lopi parasti  
bija jāpieskata. Es biju neizsa kā-
mi lepna, ka tagad būšu govju 
gane. Beidzot bija pienākušas 
beigas vistu un zosu trenkāšanai 
pa pagalmu, un nu man tiek 
uzticēti vislielākie mūsu saim-
niecības dzīvnieki.

Es zināju kā viņas visas sauc – 
Mandze, Tīle, Raibaļa, Brūne 
and Dora. Tie visi bija ļoti drau-
dzīgi un rāmi lopi, ja neskaita 
Dori. Ja kāds mēģināja Dori 
slaukt, tad tā vienmēr spēra ar 
kāju pa spaini. Vienīgā, kas 
drīkstēja šai govij ķerties klāt, 
bija vecmamma. Saņēmusi no -
rādījumus, ka man jāraugās, lai 
govis nenomaldītos un galvenais 
nebristu pāri grāvim, apbru ņo-
jusies ar lietussarga izmēra nūju, 
es lepni devos pildīt savu pirmo 
nopietno uzdevumu. 

Sākumā viss gāja gludi, bet tad 
visas piecas sadomāja iet uz 

grāvi un kāri skatījās uz pļaviņu 
grāvja otraja pusē. Govis bija tik 
apņēmīgas turp nokļūt, ka nelī-
dzēja ne mana kliegšana, ne nū -
jas kratīšana. Viņas turp vilka 
gluži kā ar neredzamu magnētu. 
Kas gan viņa pusē bija tik iekā-
rojams? Zāle tur auga tieši tāda 
pati kā visur citur. Un kāpēc vi -
ņām nav atļauts turp doties? 
Man nebija atbilžu. Es skatījos 
uz govīm un tad pēkšņi sapratu. 

Govīm muguras bija ļoti taisnas, 
ne tādas, kā zirgiem, ar ielieku-
mu, kurā ērti varēja apsēsties 
jātnieks. Turklāt zirgs šādam 
grā vim varēja viegli pārlēkt, kur-
pretim govs – nekad. Govīm ne -
bija arī tādu iemaņu kā kazām, 
kas mācēja rāpties kalnos. Tātad, 
ja govis nonāktu dziļajā grāvī un 
mēģinātu izrausties laukā otrā 
pusē, tad viņu taisnās muguras 
pārlūstu uz pusēm. Cik gan īpaši 
saudzējami ir šie lopi! No govīm 
taču bija atkarīga visa mūsu 
dzīve. Piens, ko mēs dzeram; 
krējums, ko vecmāmiņa sakuļ 
sviestā; biezpiens, ko gatavo no 
skāba piena, nemaz nerunājot 
par rūgušpienu un cietajiem sie-
riem. Govis bija jāglābj, un šeit 
un tagad! Un tas ir jādara man. 
Es meklēju veidu, kā dzīvniekus 
droši dabūt viņā pusē grāvim. 
Ļoti laipni un saudzīgi es viņas 
pierunāja iet gar grāvja malu līdz 
vietai, kur tam visvieglāk varēja 
tikt pāri un mums tas izdevās. 
Tagad viņas kāri ēda sulīgo 
āboliņu un baudā plūkāja mazās 
sārtās dzirkstelītes grāvja viņā 
pusē. Es ļoti priecājos par savu 
labi paveikto darbu, līdz pama-
nīju, ka pāri pļavai, draudīgi 
kliegdama un rokas pa gaisu 
vicinādama, uz mūsu pusi drā-
žas vecmāmiņa. Vienā rokā viņai 
bija vismaz divas reizes lielāka 
stiba kā manējā. Es nobijos ne pa 
jokam un muku projām. 

Vēlāk mājās valdīja liels sa -
trau kums, un es dzirdēju, kā 
pieaugušie pārsprieda, vai neva-
jadzētu izsaukt veterinārārstu. 
Man neviens nepievērsa uzma-
nību un pat negrasījās uzslavēt, 
ka esmu veiksmīgi izglābusi 

govis no pārlūšanas uz pusēm, 
turklāt vēl tik sātīgi tās pabaro-
jusi. Vienīgais pieaugušo satrau-
kuma iemesls, ko varēju iedo-
māties, droši vien bija saistīts ar 
tām pašām govju mugurām. 

 
NEATLIEKAMĀ
PALĪDZĪBA
Mans vecvectēvs Jāzeps Rimša 

nomira vēl pirms es biju piedzi-
musi, un es, protams, viņu nekad 
nebiju satikusi. Vienīgā piemiņas 
lieta, kas mājās atgādināja par 
vecvectēvu, bija viņa paša taisī-
tais dārza krēsls. Vectēvs esot 
reiz atradis egles stumbru, kam 
vienā pusē bija četri stipri un 
taisni zari, gluži piemēroti krē sla 
kājām. Viņs izzāģējis šo ga  ba -   
lu, pāršķēlis stumbru vidū uz 
pusēm un atstājis vēl vienu zaru, 
kas bija izliecies un lieti node -
rēja roku atbalstam. Šis sēdeklis 
izskatījās pēc zirga, un man tas 
ļoti patika. Kad es pavadīju va -
saras Latgales vecmāmiņas lau-
ku mājās, es arvien uz tā uzsē -
dos un izlikos, ka jāju. Šis bija 
mans personīgais pelēkais zirgs, 
lai gan visi pārējie to sauca par 
Jāzepa dārza krēslu. Iztēlojos, kā 
viņš, pīpi kūpinādams, mēdza uz 
tā sēdēt un dot kādus palīdzīgus 
norādījumus manai mātei, kas 
tajā laikā bija izstīdzējusi pus-
audze un reiz apņēmības pilna 
bija izgājusi uz lauka, lai uzartu 
tīrumu. Vectēvs, sēdēdams savā 
krēslā bija vērojis, kā viņa tur 
cīnās un mēģina tikt galā ar 
smago vīrieša darbu.  

Kādā ziemas rītā, basām kājām 
iznākusi uz mājas lieveņa es 
redzēju, ka naktī bija snidzis, jo 
visa apkārtne bija noklāta ar 
balta sniega kārtu. Pirmajā brīdī 
es pat nevarēju atrast savu zirgu, 
kura muguru tagad arī sedza 
balts sniegs. Un tad es to ierau-
dzīju. Zirgs stāvēja savā parastajā 
vietā, bet izskatījās nosalis, pa -
galam nelaimīgs un noilgojies 
pēc manis. Pāris lēcienos es biju 
pie viņa, cieši sagrābu un stiepu 
uz mājas pusi. Kad tiku līdz 
durvīm, es vairs nejutu kāju pē -
das. Zirgu es biju izglābusi, bet 
kājas neganti sāpēja. Apkārt ne -
bija neviena pieaugušā, kam pa -
žēloties un lūgt palīdzību. Es 
atspiedu pēdas pret karsto plīti, 
lai tās sasildītu, bet pēc pāris mi -
nūtēm neizturamās sāpēs sā ku 
gaudot kā vilks. Iesteidzās vec-
māmiņa un, ieraudzījusi, kas 
noticis, deva man visnoderīgāko 
mācību, kā rīkoties apsaldēju -
mu gadījumā. Izrādās, pēdas ne -
kādā gadījumā nedrīkstēja likt 
pie karstas plīts. Tā vietā vecmā-
miņa berzēja manas kājas ar 
sniegu, līdz kamēr sāpes rimās. 
Labi, ka manam zirgam nebija 
nekādu sūdzību. 

Vēlāk siltām vilnas zeķēm kā -
jās un karstu tējas krūzi rokās, es 
sēdēja sava zirga mugurā un il -
gojos, kaut mamma ātrāk brauk-
tu man pakaļ. Vakarā tēvs at -
brauca no Rīgas un atveda man 
un Andrejam pa jaunam siltu 
zābaku pārim, mēteļus, cepures 
un šalles. 

Esmu tikko skaisti safrizēta salonā, lai dotos uz savu pirmo 
komūniju. 1944. gada jūnijs
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Uz salas Daugavā pie Kokneses top Likteņdārzs – gaišas atceres 
vieta, kur svinēt latviešu tautas izturību un spēku. Tas ir arī Tavas 
ģimenes un dzimtas Likteņdārzs, veltīts visiem latviešiem, kas 20. 
gadsimtā gājuši bojā vai cietuši svešu varu dēļ. Likteņdārzs top 
kopdarbībā un par ziedojumiem, tā atbalstītāju skaits jau pārsniedz 
500 tūkstošus. Mūsu nākamais lielais kopdarbs --- uzcelt Saieta 
namu! Palīdzi! Ziedo!
Nodibinājums “Kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV-1011, Latvija
info@koknesesfonds.lv

Ziedojumiem EUR:
AS “Citadele banka”
Konts: LV94PARX0015211160001
SWIFT: PARXLV22

Starpniekbanka ziedojumiem USD:
USA CITIBANK, N.A., NEW YORK
Konts: 36392149
SWIFT/BIC: CITIUS33

Vairāk informācijas
 www. liktendarzs.lv

Krustvārdu mīklas  
(Nr. 35) atrisinājums

Līmeniski. 1. Kokss.   
4. Kītss. 6. Lavanda. 7. 
Palanga. 8. Insekti. 10. 
Neveronis. 13. Susliks. 
15. Adreses. 17. Kņada. 
19. Garkalne. 20. Eks-
perti. 21. Slips. 23. Kai-

mans. 26. Patiess. 29. Patvertne. 
30. Svitene. 31. Lancete. 32. 
Rudmaši. 33. Amati. 34. Senči.

Stateniski. 1. Kelvins. 2. Sla-
vens. 3. Kalorija. 4. Kairiša. 5. 
Sekstas. 7. Pasts. 9. Imūns. 11. 
Ri skantas. 12. Prospekti. 14. Uk -
raina. 16. Emiters. 17. Kreps.    
18. Avens. 22. Izdevums. 23. 
"Klubs"’. 24. Iegriba. 25. Staieri. 
26. Penālis. 27. Emajegi. 28. 
Spēle.

gan arī no visas pasaules. Fo -
ruma darba valoda šogad būs 
angļu. Reģistrācijas infor mā-
cija būs atrodama Foruma 
mājaslapā www.pleif.lv. 

PLEIF-2020 atklāšanas uzru-
nu teiks Valsts prezidents Egils 
Levits, tādējādi izrādot savu at -
balstu pasaules latviešu centie-
niem veicināt Latvijas ekono-
misko izaugsmi. Uz dalību sa -
runās tiks aicināti arī augsta 
līmeņa Latvijas valdības un Ār -
lietu ministrijas pārstāvji, Lat-
vijas valsts un starptautisko uz -
ņēmumu vadītāji un biznesa 
aprindu pārstāvji. 

PBLA un ALA vicepriekšsē -
dis Mārtiņš Andersons: „Tagad 
gal venais uzdevums ir šo tempu 
un rezultātus saglabāt un turpi-
nāt, ņemot vērā īpašos apstāk -
ļus. Valstssvētku mēnesī  Latvijā 
ierodas  daudz tautiešu, tostarp 
no biznesa aprindām. 

Es lepojos, ka man arī bijusi 
iespēja darbo ties PLEIF Rīcības 

Būs PBLA ekonomikas un innovāciju forums (PLEIF)

komi tejā un būt par moderato-
ru, tādējādi izjūtu savu personi-
sko pienesumu šim lieliskajam 
sa  rīkojumam, kas vienmēr 
rezul  tējas ar precīziem, kon krē-
tiem biznesa kontaktiem un ir 
idejām bagāts.

Vairāk jāstrādā pie PLEIF 
pub licitātes – cilvēki domā, ka 
tas ir tāds specifisks biznesa 
pasākums, bet tā gluži nav – te 
risinām arī jautājumus par Lat-
vijas tēlu jeb zīmolu pasaulē, par 
to, kā populārizēt Latvijas valsti, 
lai attīstītu tūrismu, investīcijas. 
Un te var iesaistīties ikviens.”

 Raits Eglītis, Ligita Kovtuna

Recovery), gan arī spriest par 
starptautiskajām un reģionā-
lajām uzņēmējdarbības iespē-
jām, tostarp – „Zaļās enerģijas 
nākotni Eiropā” (Capitalising on 
Europe’s Green Energy). Tiek 
plānots arī apkopot rezultātus 
no iepriekšējā forumā 2019. ga   -
dā Valmierā uzsāktās sarunas 
par Latvijas starptautisko tēlu. 

PLEIF-2020 atklāšana notiks 
ceturtdien, šī gada 19. novem-
brī pulksten 15.00 viesnīcas 
Radisson Blu Latvia telpās Rī -
gā,  Elizabetes ielā 55. Aici nām 
dalībniekus, vadoties no ap -
stāk ļiem, būt klātienē, kā arī  
piedalīties virtuāli gan Latvijā, 

 Lai arī šogad pandēmija un    
ar to saistītie ierobežojumi ie  - 
vieš zināmu nenoteiktību pasā-
kumu plānošanā un pasaules 
latviešu uzņēmēju iespējās pie-
da līties starptautiskajos pasā ku-
mos, dzī ve un valsts ekonomika 
tomēr rit uz priekšu. Tāpēc 
PBLA sadarbībā ar Amerikas 
Tirdzniecības palātu (AmCham), 
Ārvalstu investoru padomi 
(FICIL), kompaniju The Gate
way Partners, kustību The Red 
Jackets un Ārlietu ministriju uz -
ņēmušies forumā palīdzēt vei -
dot Latvijas ceļa karti ekono mi-
kas atveseļošanai (Latvia’s Road 
Map to postCovid Economic 

Pasaules brīvo latviešu apvie
nība (PBLA) ar Ārlietu ministri
jas un sadarbības partneru at 
balstu ir nolēmusi rīkot Pasaules 
latviešu ekonomikas un innovā
ciju forumu PLEIF2020. Šis fo 
rums ir panācis labu tempu un 
rezultējies ar vērā ņemamiem pa 
nākumiem. PLEIF tiek rīkots 
kopš 2013. gada, un tā iniciātors 
bija tolaik PBLA priekšsēdis Jānis 
Kukainis. 2016. gadā PLEIF no 
tika Austrālijā. Foruma mērķis ir 
palīdzēt Latvijas valsts izaugsmei 
un ekonomiskajai attīstībai, sa 
vedot kopā uzņēmīgus un darbo
ties gribošus tautiešus no visas 
pasaules, rodot iespēju izveidot 
jaunus kontaktus un uzņēmēj
dar bības idejas.  Šogad forums 
notiks 19. novembrī,  daļēji klā-
tienē Rīgā un daļēji attālināti – 
ar tiešsaisti tīmeklī. 

Aizvadīto gadu PLEIF izbraukumu sesijās

Līmeniski. 4. Gudrības un 
kaŗa mākslas dieviete sengrieķu 
mītoloģijā. 5. Kontroles doku-
ments. 7. Latviešu rakstnieks, 
pedagogs (1865-1934). 10. Gau-
jas pieteka. 11. Kaŗa skolas 
audzēkņi. 12. Nokrāsa. 13. Baz-
nīcu piebūves. 16. Latviešu tau-
tasdziesmas. 19. Siļķveidīgo 
kā rtas zivs. 22. Krodziņš Italijā. 
23. Piedalīties vēlēšanās. 24. Sau-
les sistēmas planēta 25. Sa  dau-

zīts. 26. Šķidrie audi. 28. Karpu 
dzimtas zivs. 30. Kontakts. 35. 
Optiska ierīce. 37. Pilsēta Italijas 
ziemeļaustrumos. 38. Palieli 
dze ramie trauki. 39. Pilsēta ASV 
dienvidos. 40. Upe Kanadā un 
ASV. 41. Transporta līdzeklis 
Dienvidaustrumāzijas valstīs.

Stateniski.  1. Konditorejas    
iz   strādājums. 2. Stiprs, postošs 
vējš. 3. Panātru dzimtas augs.         
5. Dzeņveidīgo kārtas putni. 6. 

Ģeometrisks ķermenis. 
8. Upe Krievijas Eiropas 
daļas dienvidos. 9. Pēc-
pusdienas at  pūta Latīņ-
amerikas ze  mēs. 14. Va -
tikāna valsts galva. 15. 
Emocionāla. 17. Pro-
fesija. 18. Gre dzen vei-
dīgas koraļļu sa  las. 20. 
Gatve. 21. Cīnī ties. 27. 
Jēdziens banku operā-
cijās. 29. Ūdens gars 
Vēdu mītoloģijā. 31. 
Rotaslietas. 32. Grezni, 
viegla satura skatuves 
uzvedumi. 33. Pārvietot 
ar transportlīdzekli. 34. 
Sporta spēle, jājot uz    
zirgiem. 36. Rīgas Kino-
studijas mākslas filma. 
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33 34
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Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”
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Latvijas un ASV kopuzņēmums
BALTINAMI piedāvā:

** Pirkt Jūsu daudzdzīvokļu namu vai tā daļu Rīgā
** Namu apsaimniekošanu un juridisko pārstāvēšanu Latvijā

A.Batarags 201-788-5315 (NJ)
abatarags@optonline.net

A.Padegs 845-462-3317 (NY)
apadegs@optonline.net

 KOLLEKCIONĀRS PĒRK
 L.Liberta, V.Skultes, J.Tīdemaņa, S.Vidberga gleznas,

M.Geistauta tēlniecību,  porcelānu u.c.
latviešu mākslinieku darbus.
Tālr.:  727-8221993 (Anna)

E-pasts: latgalerija@gmail.com

"Šis ir gads, kuŗā mums visiem jāpielāgojas jauniem laikmeta 
izaicinājumiem. Lai gan nevaram ceļot tik brīvi kā iepriekš, 
mēs varam turpināt iepazīt citas kultūras caur mākslu – un 
tieši filmas ļauj mums saprast, kas liek cilvēkiem smieties, kas 
viņus sajūsmina un kā viņi redz nākotni. NYBFF bija spiests 
atrast jaunu formātu festivālam, un esam izveidojuši 
koncentrētu un spēcīgu programmu, kas ļaus ASV publikai 
iepazīties ar Baltijas kultūru un dzīvesstāstiem, baudot 
jaunākās mūsu režisoru un producentu rādītas filmas. 

Smiesimies, tiksim saviļņoti un ieskatīsimies sevī tā, kā to 
dara baltieši!"
Festivāla virtuālā programma būs pieejama visiem ASV.

Vairāk informācijas un biļetes var iegādāties
www.balticfilmfestival.com

JŪLE MARE 
ROZĪTE,
Ņujorkas Baltijas 
filmu festivāla 

programmētāja
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(Turpināts  19. lpp.)

S A R Ī K O J U M I
Mūžībā aizgājis Piecpadsmitās divīzījas leģionārs

ALBERTS EGLĪTIS
* 1925. gada 23. februārī, Rīgā,

† 2020. gada 8. aprīlī, Cincinnati, OH

Mūžībā aizgājis
mans mīļais tēvs

architekts VALENTĪNS J. DZELZĪTIS
Dzimis 1940. gada 27. septembrī Rīgā,
miris 2020. gada 25. martā Rockville

Mūžībā aizgājis mūsu mīļais tēvs, vectēvs, vīrs un onkulis

EDVARDS STRAZDINS
Dzimis 1918 . gada 19. septembrī Nītaurē, Latvijā,
miris 2020. gada13. septembrī Dryden, New York

Mīļā piemiņā viņu paturēs
JĀNIS UN AIJA KUKAIŅI AR ĢIMENI

GUNTIS UN VELTA KALNIŅI AR ĢIMENI
MARY KUKAINIS AR ĢIMENI

Par viņu sēro
MEITA ROZ DZELZĪTIS

UN JOHN DORELLI AR MAZBĒRNIEM MARGOT UN SOREM

Mīlestībā un sērās viņu piemin
SIEVA SALLY STRAZDINS

BĪJUŠĀ SIEVA VERA STRAZDIŅA
MEITA ANNA SCHLENK AR VĪRU ROBERT SCHLENK

MAZDĒLS BRENDAN SCHLENK
MEITA BAIBA VASYS AR VĪRU ALGIS VASYS

MAZMEITA ANDREA LAMB AR VĪRU JEFFREY LAMB
MAZMAZBĒRNI: NIKOLAS, BENJAMIN UN GRACE LAMB

MAZDĒLS KRISTIAN WOODALL AR SIEVU PAMELA WOODALL
MAZMAZBĒRNI: LINCOLN, ALIAH, RHODES UN JADE WOODALL

BRĀĻAMEITA SILVIJA WHEELER AR VĪRU DAVID WHEELER
BRĀĻAMEITA BEATE VUKSON AR VĪRU GEORGE VUKSON

BRĀĻAMEITAS LATVIJĀ: VALDA ZIEMELE, INĀRA KRŪMIŅA, UN ZIGRĪDA VEGNERE
DRAUGI AMERIKĀ UN KANADĀ

*Please find Edward’s Obituary at www.perkinsfuneralhome.com

Dieva mierā aizgajis draudzes padomes loceklis

ALBERTS EGLĪTIS
* 1925. gada 23. februārī Rīgā

† 2020. gada 8. aprīlī Cincinnati, OH

Mīļā pieminā viņu paturēs
CINCINNATI LATVIEŠU EV. LUTERĀŅU MIERA DRAUDZE

SARĪKOJUMI
Redakcija lūdz lasītājus 

sazināties ar sarīkojumu un 
dievkalpojumu rīkotājiem, 
precīzējot, vai paredzētie 
sarīkojumi notiks, vai tie ir 
atcelti! 

  
LOSANDŽELOSA (CA)
Losandželosas latviešu namā 

(1955 Riverside Dr., Los Angeles, 
CA 90034). Mūsu draudze vēl 
nedrīkst rīkot dievkalpojumus 
Losandželosā.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E.
Seattle, WA98125). Mājas lapa: 
www.seattlelatviancenter.com

SV. PĒTERSBURGA (FL)
Sv. Pētersburgas latviešu bied-

rība (5220 Brittany Dr. S, Apt. 
1410, St.Petersburg, FL 33715), 
tālr: 727-8272338.

Uzmanību! Mainījusies bied-
rības Facebook lapa, lūdzam se -
kot mūsu jaunajai lapai “Latviesu 
Biedriba St. Petersburg FL”. Sī -
kāku infomāciju par pasāku-
miem var uzzināt Biedrības 
Facebook lapā vai zvanot Dacei 
Nebarei Tel: 917-755-1391 

Otrdien, 6. oktobrī,  plkst 
11:30 am, Latviešu Biedrības 
valdes sēde.

Tuesday, Oct. 6, 11:30 am, Lat-
vian Association board meeting.

Sestdien, 17. oktobrī,  plkst 
10:00 am, Daugavas Vanagu 
gadskārtējais pikniks War Vete
rans Memorial Park, 9600 Bay 
Pines Blvd N, nojume Nr 4. Ieejas 
vārti parkā pie 94th Street N.   
Līdz jāņem priecīgs prāts un 
groziņi kopīgam azaidam.  Par 
ceptām desiņām, sutinātiem kā -
postiem un vēsu dzērienu gādās 
vanadzenes un vanagi.

Svētdien, 15. novembrī, plkst. 
15:00 (3 pm) Fort DeSoto Park, 
3500 Pinellas Bayway S, St. Peters
burg, FL 33715, nojume Nr.14.   
Pasākums veltīts Latvijas Valsts 
Proklamēšanas gadadienai. (Sī -
kāka informācīja sekos) Biedrība 
visus cienās ar uzkodām, svētku 
kliņģeri un ar bezalkoholiskiem 
dzērieniem. Uzmanību- sakarā 
ar šī brīža pandēmijas situāciju 
un esošajiem FL štata likumiem, 
pasākuma dalībnieku skaits parkā 
ir ierobežots līdz 50. Lūgums 
pieteikties laiku zvanot Dacei 
Nebarei T: 917-755-1391.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturt-

dien 19:30 Centrā. Pensionāru 
sanāksmes pirm dienās, 13:00, 
Info: 514-992-9700. www.terve-
te.org

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran

cisco), Info: www.zklb.wordpress. -
com, ZKLB sekr. un informāc.
daļas vadītāja Una Veilande tālr.: 
408-813-5104, e-pasts: una.vei -
lande@gmail.com.

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. 

Trimdas dr: (58 Irving st, 
Brookline MA 02445). Info: 617-
232-5994, e-pasts: bostonas  trim-
dasdraudze@gmail.com, tālr: 
617-232-5994 .Māc. Igors Safins. 
Tālr.: 617-935-4917. E-pasts: 
igorssafins@gmail.com. 

Dievkalpojumi tiek elektron-
iski piesūtīti draudzes lo  cek-
ļiem. Tāpat Bībeles stundu 
pārrunas. Lūdzu sekot ikne-

dēļas draudzes ziņām.

Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; e-pasts: cianasdrau-
dze@gmail.com; www.facebook.
com/ Čikāgas-Ciānas-drau dze-  
255043897965234. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. Pēc dievk. 
kafijas galds. Māc. Gundega 
Puidza, tālr. birojā: 773-736-
1295; mājās: 708-453-0534, 
E-pasts: puidza@yahoo.com

Čikāgas latv. ev. lut. Sv. Pēteŗa 
dr: (450 Forest Preserve Dr, 
Wood Dale IL 60191). Tālr.: 630-
595-0143. Māc. Ojārs Freimanis. 
Dr.pr. Uldis Pūliņš. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. Pēc dievk. 
kafijas galds.

Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 

Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 14:00. 
E-pasts: reglite@aol.com Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc 
dievk. sadraudzība.

Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 
48334). Dievk. notiek svētdienās 
10:00. Seko sadraudzības stunda.

Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL 33308). 
Info: Ilze Folkmane Gibbs, 
e-pasts: folkmane@hotmail.com 
Info: Andrejs Jugs, tālr.: 561-
447-9050. Dievk. notiek 14:00. 
Pēc dievk. visi lūgti pie kafijas 
galda!

Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA 90039). 
Dievkalpojumi notiek plkst. 
11:00. Mūsu baznīcā vēl arvien 
nedrīkst rīkot dievkalpojumus. 
Turpinam izsludināt virtuālos 
dievkalpojumus.

Džamaikpleinas Trīsvienī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 Dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. 
Jānis Keggi, draudzes sekretāre 
Zigrida Kručkova, tālr.: 617-
323-0615.

Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.:(301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073), tālr.: 6103532227. Māc. 
Ieva Dzelzgalvis

Grandrapidu latv. ev. lut. dr.: 
Faith Lutheran Church. 2740 
Fuller Ave NE, Grand Rapids MI 
49505. Tālr: 616-361-6003. Māc.
prāv. Ilze Larsen, tālr: 269-214-
1010. Dr. pr. Ivars Petrovskis, 
tālr: 616-975-2705. Dievk. no -
tiek 2x mēnesī 10:00. Pēc dievk. 
kafijas galds.

Kalamazū latv. apv. ev. lut. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala
mazoo MI 49996). Māc. A.Gra
ham. Dievk. notiek 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds.

Kalamazū latviešu ev. lut. 
apvienotā draudze seko notei-
kumiem un pašlaik nenotur 
dievkalpojumus baznīcā, bet 
arī mums nav nolemts datums, 
kad dievnamu atkal atvērs.

Vieglas smiltis...

Vakarzvaigzne
izdziest klusi,
Sirds ir mieru
ieguvusi...

Paliek taka nestaigāta,
Kopā neiesim vairs rīt.
Paliek dziesma nedziedāta,
Silam pāri zvaigzne krīt.

Tas Kungs ir mans gans, man netrūks nenieka.
Viņš man liek ganīties zāļainās ganībās. Viņš mani vada pie skaidra ūdens.
Viņš atspirdzina manu dvēseli un ved mani pa taisnības ceļiem sava vārda dēļ.
Jebšu es arī staigāju tumšā ielejā, taču ļaunuma nebīstos, jo Tu esi pie manis,
Tava gana vēzda un Tavs gana zizlis mani iepriecina.
Tu klāj man galdu, maniem ienaidniekiem redzot,
Tu svaidi ar eļļu manu galvu, mans kauss ir piepildīts pilns līdz malai.
T iešām, labums un žēlastība mani pavadīs visu manu mūžu,
un es palikšu tā Kunga namā vienumēr.
Psalms (Psalmi) 23
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D I E V K A L P O J U M I
(Turpināts no 18. lpp.)

BIRUTA PILMANIS 
Dzimusi 1929. gada 29. maijā,
mirusi 2020. gada 3. septembrī

Šī gada 11 . septembrī mana mīļā sieviņa Gitiņa aizgāja pie Dieviņa

GITA LUKSTIŅŠ – VAKSS
Dzimusi 1929. gada 4. jūlijā Cēsīs,

Mirusi 2020. gada 11. septembrī Montreal

Dieva mierā aizgājusi
mūsu mīļā māte un māsa

VIJA VERĒNA MOORE,
dzim. PALDE

Dzimusi 1934. gada 11. maijā Rīgā,
mirusi 2020. gada 10. septembrī Atlantā, ASV

Miris bērnības draugs

VALENTĪNS J. DZELZĪTIS
Dzimis 1940. gada 27. septembrī,

miris 2020. gada 25. martā

MĪLESTĪBA PIEMIN:
PAULS, ĒRIKS, ALDONA UN ALEKS

BRĀLIS IVARS SPROĢIS AR ĢIMENI
MAGOŅU UN VEIDIS ĢIMENES

SILVIJA NEWCOMER PILMANIS AR MARK, NED UN ANDRA

Viņu vienmēr neaizmirstamā piemiņā paturēs
SĒROJOŠAIS VĪRS JĀNIS, MAZMEITA KAILA AR ĢIMENI

UN VISA RADU UN DRAUGU SAIME DZIMTENĒ –
LATVIJĀ UN VISĀ PLAŠAJĀ PASAULĒ

Sēro
MEITA INDRA MOORE

DĒLS MARK MOORE
BRĀLIS ULDIS PALDE AR MEITU MĀRU

PAR VIŅU SĒRO RASMA, EGĪLS AR ĢIMENI

Svētdienu svētbrīži māc. A. 
Graham vadībā notiek plkst. 
10:00 (pēc austrumu laika) 
virtuālā vidē. Facebook mājas 
lapa Latvian Lutheran united 
church in Kalamazoo, un You
tube, atrodot kanālu Latviešu 
apvienotā draudze Kalamazoo.

Klīvlandes apvienotā latv. ev. 
lut. dr.: (1385 Andrews Ave, Lake
wood, OH 44107) Draudzes 
dievk. notiek svētdienās 11:00. 
Bībeles stundas notiek 10:00 
katra mēneša otrajā un ceturtajā 
trešdienā. Baptistu dr.: Bethel 
Baptist Church (2706 Noble Rd, 
Cleveland 44121) Dievk. notiek 
svētdienās 14:30.

Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510). Māc. Gija Galiņa, tālr.: 
402-475-8106. Dr.pr. Kārlis In -
driksons, tālr.: 402-438-3036. 
Dievk. notiek 1.un 4. svētdienā 
10:00. Otrajā svētdienā dievk. 
angļu valodā. Pensionāru saiets 
katru otro ceturtdienu. 

Mančesteras latv. ev. lut. dr.: 
(21 Garden St, Manchester, CT 
06040). Dr.pr. Astra Vilinskis, 
tālr.: 413-568-9062.

Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Māc. Janis Gin-
ters tālr: 2607975695 Draudzes 
priekšnieks: Andrejs Junge tālr: 
4144166157 Dievk. notiek 
svētdienās 10:00.

Mineapoles – St. Paulas latv. 
ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407). Pēc 
dievk. sadraudzība.

Mineapoles-St. Paulas latviešu 
evaņģēliski luteriskās draudzes 
video dievkalpojumi notiek 
katru nedēļu, tos var ska tī ties 
mndraudze.org.

Montrealas latv. Trīsvienības 
ev. lut. dr.: Trinity Latvian 
Church (P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7), 
tālr.: 514-992-9700. www.drau -
dze.org vai www.tervete.org 
Dievk. vada dr. pr. Jānis Mateus 
un Vik. Zvirgzds. tālr.: 51448-
12530, e-pasts: prez@draudze.
org. Dievkalpojumi Centrā.

Ņūbransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: Draudzes diev-
nams (12 GatesAve, East Brun
swick, NJ 08816). Māc. Ieva 
Pušmucāne-Kineyko, tālr.: 908-
638-1101, e-pasts: latvianluther-
anchurch@gmail.com. Dievk. 
notiek 13:30.

Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn, 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY
Salas bazn, 4 Riga Ln, Melville 

NY
St. Andrew bazn, 335 Reynolds 

Ave, Parsippany NJ
Seafarers, 123 East 15th Street, 

New York, NY
Priedaine, 1017 State Rte 33, 

Freehold NJ 
Salas bazn. plkst.10:30dievk., 

māc. Saliņš.
Ročesteras ev. lut. Krusta dr.: 

Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester NY 
14618).

Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI 
48602)

Mācītāja Biruta Puiķe-Wilson, 
m o b . ( 2 6 9 ) 2 6 7 5 3 3 0 . 

Kontaktpersona Mary Beth 
Dzirnis, mob. (989)781-1163. E 
pasts: dzirnis@chartermi.net

Dievkalpojumi vienreiz 
mēnesī, 1:00 pēcpusdienā, seko 
kafijas galds ar groziņiem.

Sandiego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: jleg-
zdins@san.rr.com. Pēc Dievk. 
kafijas galds.

Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. vadīs Māc. Dace Skudiņa.
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314 457 
1830, kalninsirene@gmail.com.

Sietlas ev. lut. dr.: (11710 3rd 
Ave. N.E. Seattle, WA 98125)

Dievkalpojumi notiek 10:30.
Prāveste D. Cilne, tālr.: 206-

674-9600; e-pasts:cilnis@earth-
link.net. Baznīcas mājaslapa: 
www.seattlelatvianchurch.org

Skenektedijas latv. ev. lut. dr.: 
Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Sniedze-
Taggart.

St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr., draudzes mācītājs  Aivars 
Pelds. 727-368-0935.  Sazināties 
ar Andri Ritumu 727-797-1911. 
Sakarā ar vīrusu visi šīs vasaras 
dievkalpojumi un Bībeles stun-
das notiks  Faith Lutheran 
baznīcā, kas atrodas 2601 49th 
Street North, St. Petersburg, FL.

Dievkalpkojumi svētdienās, 
plkst. 14:00 (2 pm):

20. septembrī dievkalpojums
4. oktobrī Pļaujas svētku diev-

kalpojums
  Bībeles Stundas, Svētdienās, 

plkst. 14:00 (2 pm):
27. septembrī
Tērvete – Trīsvienības drau-

dze: Dievkalpojumi centrā.tālr: 
514-992-9700, www.draudze.
org. Māc. Zvirgzda tālr: 613-
400-3288, e-pasts:zvirgzds@me. 
com. Māc. Jānis Mateus. 

Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. latv. 
dr.: (200 Balmoral Ave, Toronto, 
ON M4V 1J6), tālr.: 416-921-
3327, E-pasts:baznica@bellnet.
ca.Info: www.stjohnslatvian.ca 
Māc. Ģirts Grietiņš (adrese: 40 
Hollyberry Trail, North York ON 
M2H 2S1), tālr: 6479865604, 
E-pasts: grietins@gmail.com. 
Dr. pr. Kārlis A.Jansons, tālr.: 
9053385613, e-pasts: kjan27@
gmail.com.Pr.vietn. Sibilla Ko -
rule. Dāmu kom.pr. Maija Sukse, 
tālr.: 4162214309.

Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
208503121), tālr.: 301-251-4151, 
e-pasts: dcdraudze@gmil.com 
Info: www.dcdraudze.org Mācī -
tāja prāv. Anita Vārsberga Pāža, 
mob.tālr.: 301-302-3270, e-pasts: 
macanitavp@gmail.com, dr.pr. 
Dace Zalmane (tālr. 703/442-
8458 un epasts-dzalmanis@
yahoo.com).

***
Lūgums sūtīt 

SARĪKOJUMU un 
DIEVKALPOJUMU

ziņas uz e-pastu:
rigaven@aol.com – Inese 

Zaķis – ne vēlāk kā 
PIEKTDIENĀS.

Mierā Tavas čaklās rokas,
Klusē Tava labā sirds...

Tu aizej – bet Tavs daiļums un
dzīves prieks paliek pie mums.

Gan mīlestībā klusi
Par tevi as’ras birst;
Ko sirds ir zaudējusi,
To tā vairs neaizmirst.

Mēs klusībā to zinam visi,
Tu mūžībā mūs atkal sagaidīsi.
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Jānis Šmēdiņš un Aleksandrs 
Samoilovs

Mārtiņš Pļaviņš cīņā ar Tomu 
van Valli // FOTO: CEV

Vingrojam svaigā gaisā

Apstājāmies 
izslēgšanas spēlēs

Jūrmalā, Majoros, risinājās 
Eiropas čempionāts plūdmales 
volejbolā. Bija paredzēts, ka 
turnīrs pa 32 pāriem vīriešu un 
sieviešu konkurencē pulcēs la -
bākos Eiropas plūdmales volej-
bola vīriešu duetus no 15 val-
stīm un sieviešu pārus no 13 
valstīm. Pēc ierašanās Latvijā, 
trim Eiropas čempionāta plūd-
males volejbola pāriem kon-
statēta saslimšana ar Covid19, 
bet vēl viens duets uz sacen sī-
bām neatbrauca. Ņemot vērā, 
ka no turnīra dalībnieku pulka 
pēdējā brīdi tika svītroti četri 
dueti, pie iespējas spēlēt Jūr-
malas smiltīs tika Latvijas dueti 
– Matīss Gabduliņs/Artūrs Rin  -
kevičs, kā arī Mārcis Jirgensons/
Rinalds Aišpurs.

Eiropas čempionātu ar uzva-
ru sāka Aleksandrs Samoilovs 
un Jānis Šmēdiņš. Latvieši pir-
majā spēlē ar rezultātu 2:0 
(21:17, 21:18) pārspēja igauņus 
Kusti Nelvaku un Martu Tī  -
sāru, garantējot vietu izslēg-
šanas spēlēs. Otrajā spēlē viņi 
ar 0:2 (14:21, 12:21) zaudēja 
turnīra favorītiem no Nor vē-
ģijas Annešam Mūlam un 
Kristianam Sērumam.

sitiena, panākot 20:19. Izšķiro-
šajos brīžos, Šmēdiņš kļūdījās 
servē, Samoilovam neizdevās 
gūt punktu, bet Miskivs savu 
iespēju garām nelaida – 21:18, 
22:20 krievu dueta labā.

„Bija ļoti daudz kļūdu – 
neprecīzi sitieni pa autiem un 
uzbrukumi rokās. Aizsardzībā 
nepaņēmām bumbas un ne -
spē lējām stratēģiski tā, kā bija 
sarunāts pirms spēles. Paši 
vainīgi. Otrajā setā izlaidām 
lielu pārsvaru, tāpat arī galotnē 
pēc pietuvošanās visu palaidām 
garām. Ļoti žēl, ka nevarējām 
parādīt labāku rezultātu un tik 
agri izstājāmies no turnīra,” 
stāstīja Samoilovs. Viņiem tur-
nīrs beidzās 9. vietā.

Eiropas čempionātu plūd-
males volejbolā ar uzvaru iz -
devās sākt arī Mārtiņam Pļa-
viņam/Edgaram Točam. Lat-
vijas volejbolisti vispirms divos 
setos pieveica igauņus Kusti 
Nelvaku un Martu Tīsāru (2:0), 
tad tikpat pārliecinoši zaudēja 
uzlecošajām zvaigznēm no Nor-
vēģijas un šo sacensību galve-
najiem favorītiem – pārim An -
nešs Mūls/Kristians Sērums. 
Pirmajā izslēgšanas spēlē ar 2:0 
(21:18, 21:16) pārspēja Beļģijas 
sportistus Kokelkorenu un van 
Valli. 

nāts noslēdzās ar 9. vietu.  
Citiem mūsu duetiem nevei-

cās. Pasaules tūres posma vi  ce-
čempiones Marta Ozoliņa/
Lu īze Skrastiņa zaudēja pie  re-
dzējušām krievietēm (13:21, 
8:21) un noslēdza sacensības. 
Latvijas vicečempiones Kris-
tīne Briede/Krista Paegle cī  nī-
jās labi, taču piekāpās vācietēm 
(15:21, 18:21) un netika izslēg-
šanas spēlēs. U-20 Eiropas čem-
piones Anete Namiķe/Varvara 
Brailko atzina Francijas dueta 
pārākumu (17:21, 16:21). Līdz 
ar to sieviešu turnīrā no mū -
sējām bija palikušas tikai Tīna 
Graudiņa un Anastasija Krav-
čenoka.

17. septembrī  visas čem pio-
nāta spēles tika atceltas nepie-
mērotu laika apstākļu un dro-
šības apsvērumu dēļ. Rīta sesijā 
bija plānots aizvadīt vīriešu tur-
nīra apakšgrupu otrās spēles. 
Tomēr laika apstākļi nebija 
labvēlīgi spēļu norisei. Pēcpus-
dienā jūra ar vētras palīdzību 
noslaucīja uzceltos vaļņus un 
ielauzās centrālajā laukumā. 
spēcīgais vējš appludināja spēļu 
laukumus. Tika veiktas izmai-
ņas spēļu grafikā. Spēles tika 
pārceltas uz rezerves laukumi-
em Mārupē. Piektdien spēles 
notika Mārupē Ruukki plūd-
males stadiona āra laukumos, 
bet sestdien sacensības at  grie-
zās Majoru plūdmalē.

Stadionu izcēla
no jūras

Eiropas čempionāta plūd-
males volejbolā organizātori 
sociālajā vietnē Facebook veltī-
juši pateicības vārdus visiem, 
kuŗi brīvprātīgi palīdzējuši sa -
kopt stiprā vēja izpostīto volej-
bola stadionu. „18. septembris 
kļuva par vienu vēsturisku 
dienu, kad ar klusiem aicinā-
jumiem pēc palīdzīgām rokām 
stadiona atjaunošanā, ieradās 
aptuveni 70 cilvēki! Bez pra sī-
bas pēc samaksas vai kādiem 
citiem labumiem! Cilvēki vē -
lējās brīvprātīgi palīdzēt gan 
mums, gan sportistiem tur pi-
nāt šos lielos plūdmales vo  lej-
bola svētkus, kuŗu tapšanā ir 
ieguldīts ļoti liels darbs, ņe  mot 
vērā šī gada īpašos ap  stākļus 
pasaulē. Gan pietei ku šies cil-
vēki, gan vienkārši ga  rām gājēji, 
pat putnu vērotāji plūdmalē 
sāka vaicāt pēc lāp stas un lu -
patas! Sporta skolas audzēkņi, 
skolēnu klases, volej bola spē-
lētāji un entuziasti, vienkārši 

draugi un atbalstītāji – visi 
metās iekšā un kopīgiem spē -
kiem mēs atgriezām stadionu 
darba kārtībā vienas ļoti garas 
dienas laikā! Burtiski – sta -
dions tika izcelts no jūras!”

Titulu neizdevās 
aizstāvēt

Dāmu sacensībās Graudiņa/
Kravčenoka vispirms uzvarēja 
somietes (21:17, 21:14), pēc tam 
sīkstākā sacensībā krievietes – 
21:16, 19:21, 15:10 un iekļuva 
astotdaļfinālā. 

duets Daniēle Lupo/Paolo Ni -
kolai ar 2:1 (17:21, 23:21, 15:12) 
pārspēja krievus Ņikitu Ļa  mi-
nu/Tarasu Miskivu, kuŗi izlozē 
bija saņēmuši 11. numuru.

***
Sudraba medaļas izcīnījuši 

mūsu jaunie plūdmales volej-
bolisti Eiropas čempionātā Tur-
cijā, Izmirā, U-18 grupā – Kris-
tiāns Fokerots/Kārlis Ābelītis. 
Finālā viņi ar 0:2 (12, 13) zau-
dēja Ukrainas duetam. 

 

Eiropas plūdmales volejbola meistarsacīkstes vīrusa ēnā

Norvēģijas duets, ar kuŗu lat-
vieši pirmssezonā aizvadījuši 
vairākus kopējus treniņus un 
sparingmačus, duelī lieliski dar -
bojās servju uzņemšanā, uz -
brukumā un vairākkārt pie 
tīkla spēja apturēt gan Šmē-
diņu, gan Samoilovu.

Izslēgšanas spēļu otrā kārtā ne -
veiksmīga bija ar 16. numuru 
izliktajam Aleksandram Sa -
moi lovam/Jānim Šmēdiņam. 
Viņi ar 0:2 (18:21, 20:22) zau-
dēja Krievijas pārim Ņikitam 
Ļaminam/Tarasam Miskivam 
(nr.11.). Otrā seta galotnē fan-
tastiskā veidā Šmēdiņš aiz -
sardzībā atvairīja bumbu un 
vēlāk guva punktu pēc Ļamina 

Turpinājumā Pļaviņš/Točs 
izcīnīja uzvaru otrajā D grupas 
spēlē – ar 2:0 (22:20, 21:16) 
pārspēja austriešu veterānus 
Aleksandru Horstu/Klemensu 
Dopleru. Izslēgšanas spēļu iz -
loze viņiem bija nepateicīga. Ar 
ceturto numuru turnīrā izliktie 
Pļaviņš un Točs ar 0:2 (17:21, 
18:21) zaudēja Italijas sportis-
tiem Danielem Lupo/Paolo 
Nikolai, kuŗi Jūrmalā izlikti ar 
piekto numuru. Pirmajā setā 
latvieši nonāca iedzinējos ar 
4:12, turpinājumā izdevās defi-
citu samazināt, taču pacīnīties 
par uzvaru neizdevās. Savukārt 
otrā seta otrajā pusē latvieši 
bija vadībā ar 14:11, tomēr 
galotnē italieši bija precīzāki, 
pārņēma vadību 17:15 un sīvā 
galotnē guva uzvaru visā spēlē. 
Arī Pļaviņam/Točam čempio-

Eiropas čempiones tomēr 
savu pērn izcīnīto titulu vairs 
nevarēja aizstāvēt, jo izslēgša-
nas turnīra spēlē ar rezultātu 
0:2 (16:21, 13:21) zaudēja ita -
lie tēm Martai Menegati un 
Viktorijai Orsi Totai. Italijas 
pārstāves labi darbojās blokā 
un “lasīja” Latvijas dueta uz -
brukumus aizsardzībā. Tādē-
jādi mūsu duets turnīru no -
slēdza dalītā 9. vietā.

Atkal triumfē 
norvēģi

Norvēģijas plūdmales volej-
bolisti Annešs Mūls/Kristians 
Sērums Jūrmalā triumfēja Ei -
ropas čempionātā, pie titula 
tiekot trešo gadu pēc kārtas. 
Pusfinālos Mūls/Sērums ar 2:0 
(27:25, 21:19) apspēlēja ita lie-
šus, bet krievu duets Kra siļ ņi-
kovs/Stojanovskis ar 2:0 (21:17, 
21:16) guva virsroku pār sa -
viem tautiešiem. Ar pirmo nu -
muru izliktie norvēģi finālā ar 
2:0 (21:19, 21:15) uzvarēja Vja -
česlavu Krasiļņikovu/Oļegu 
Stojanovski no Krievijas, ku -
ŗiem turnīrā bija otrais numurs.

Eiropas čempionāta goda pje-
destāls // FOTO: CEV

Mūls/Sērums ir šī brīža pa -
saules vadošais duets, un viņi 
par Eiropas čempioniem ir 
kronēti pēdējos trīs čempio-
nātos. Savukārt Krasiļņikovs/
Stojanovskis ir pērnā gada pa -
saules čempioni, bet Eiropā 
iepriekš no viņiem pie god al-
gām ticis bija tikai Krasiļņikovs, 
kuŗš pirms četriem gadiem 
kopā ar Konstantīnu Sem jo-
novu izcīnīja sudraba medaļas. 
Pirms tam cīņā par bronzu ar 
piekto numuru izliktais Italijas 

“Olimpiskajā 
dienā” 

piedalījušies 120 
000 dalībnieki

18. septembrī visā Latvijā 
520 vietās norisinājās tradicio-
nālā “Olimpiskā diena 2020”, 
kas pulcēja vismaz 120 000 
dalībnieku no visiem Latvijas 
reģioniem, aģentūrai LETA pa -
vēstīja Latvijas Olimpiskās ko -
mitejas (LOK) preses sekretārs 
Mārtiņš Mālmeisters.

 Ar “Olimpiskās dienas 2020” 
aktīvitātēm noslēdzās arī LOK 
organizētie Olimpiskā mēneša 
pasākumi. Vienlaicīgi visās 
“Olim piskās dienas 2020” no -
rises vietās notika rīta vingro-
šana, pēc kā notika dažādas 
spor tiskas un radošas aktī vi-
tātes. Tāpat viņš stāstīja, ka iz -
glītības iestāžu audzēkņi iepa-
zinās ar dažādiem Olimpis-
kajiem sporta veidiem un to 
spēles noteikumiem, piedalījās 
stafetēs un citās sporta sa  cen-
sībās.

Atklāts  Rēzeknes 
Olimpiskais centrs
 Pabeigta pirms septiņiem 

gadiem sāktā Rēzeknes Olim-
piskā centra būvniecība. 19. sep-
 tembrī tika atklāta daudz funk-
cionālās sporta arēnas ēka, ko 
veido multifunkcionālā sporta 
zāle un ledus halle ar tribīnēm. 
Rēzeknē tiks attīstīti arī jauni 
sporta veidi – hokejs un daiļ-
slidošana. Daudzfunkcionālās 
sporta arēnas kopējās izmaksas 
sasniedz 17 miljonus eiro, un 
no pirmdienas sākās treniņi.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


